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Признание Конфликт Афера
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Бас-баритонът Александър
Митев с престижна награда
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Аню Ангелов плаши
военните със съд
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БФС разследва ЦСКА и Левски за
нагласени мачове при юношите
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Ангел Славчев: Вървят
интриги около шистовия газ
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Предвидливост

Ердоган се готви
за президент

Стр. 8

Социално

БСП предлага да има
възможност за ранна пенсия

Стр. 2

Властта изпадна в паника
вчера заради референдума за
АЕЦ “Белене” и започна да
действа хаотично. От ГЕРБ
обявиха публично, че изтеглят
от парламента предложение-
то си за възобновяване на пре-
говорите по проекта. То беше
внесено от тях самите миналия
четвъртък с активното лично
настояване на шефката на НС
Цецка Цачева. Ден по-рано пък
икономическият министър Де-

Властта в паника
заради референдума

Няколко
ÄÓÌÈ

Георги
ГЕОРГИЕВ

Тези от властта се
омотаха съвсем. Оплето-
ха се в собствените си
глупости и като всеки не-
ориентиран за има-няма
четири дена, минаха от
“Осанна” до “Разпни го” по
новия обрат в темата за
АЕЦ “Белене”. Интересно
е да наблюдаваш стадно-
то чувство в ГЕРБ. Мина-
лата сряда всички харес-
ваха идеята за частна
АЕЦ и щяха да си счупят
краката от бързане да за-
почнат работа. Вчера,
след нареждане по гарни-
зона от Бойко Борисов,
никой в ГЕРБ вече не люби
тази идея. Сега е разпо-
редено да се мляска нова
дъвка - колко е хубаво на-
родът първо да си каже
думата на референдума,
пък после ще видим.

Народе, преди да по-
емеш поредната им пор-
ция манипулации, разтака-
вания и откровени лъжи,
помисли. Толкова ли Му
беше трудно да схване
още миналата седмица, че
референдумът обезсмис-
ля начинанието с амери-
канския частник? Когато
премиерът е карал ми-
нистър Добрев да води ин-
веститорите в парламен-
та, той със сигурност е
знаел, че подписката за
референдум е легитимна.
Защото председателят
на НС Цецка Цачева обяви,
че е получила писмото от
ГРАО в четвъртък, т.е.
още в сряда резултатите
са били известни на
властта. Абсурдно е да
смятаме, че Борисов не са
го държали в течение как
върви проверката на под-
писите.

Свидетели сме на пани-
чески действия от стра-
на на ГЕРБ. А паниката
ражда грешки и глупости.
Няма как иначе да обясним
тези безсмислени дейст-
вия на правителството.
ГЕРБ са изплашени, че ис-
кате да си кажете дума-
та. Вие, хора, ги втресох-
те така.

ГЕРБ оттегли предложението
за преговори за АЕЦ „Белене”Шубето

е голям
страх

лян Добрев заведе на заседа-
ние на икономическата коми-
сия потенциалните инвестито-
ри от “Куантум груп”, за да ги
представи като готови да стро-
ят АЕЦ “Белене”. След като в
НС обаче бе внесен докладът
от МРРБ, че левицата е успяла
да събере необходимите под-
писи за референдум, Добрев
даде на заден. Той обяви, че
се запознал с инвеститорите
преди самото заседание на ко-

мисията, а отишъл на него, за-
щото премиерът му наредил.

Вчера позицията на Добрев
бе съвсем друга. Той обяви, че
е важно първо народът да се
произнесе и тогава да има
преговори.

Вече практически сме в
процедура по референдум, но
тогава защо в парламента ще
се преговаря с появил се в
последния момент фонд, който
не е стратегически инвести-

тор, коментира вчера прези-
дентът Росен Плевнелиев.
След него Бойко Борисов
също даде внезапно на заден
и разпореди преговорите за
АЕЦ “Белене” да бъдат спрени
веднага и референдумът да се
проведе максимално бързо.
Премиерът лансира поредна
идея - референдумът за АЕЦ
“Белене” да се направи по еле-
ктронен път.

За 124-ти път Софийският университет отвори врати
за студенти вчера. Ректорът проф. Иван Илчев произнесе
традиционното си приветствено слово на тържеството

РОДОПИТЕ - ПАК
НА КЛАДАТА

Стр. 16

Стр. 3

Стр. 6

÷ÂÌËÚÂ Ì‡ ı‡ÌËÚÂ Ò‡ ÒÂ
Û‚ÂÎË˜ËÎË Ò 14 Ì‡ ÒÚÓ Ì‡
„Ó‰Ë¯Ì‡ ·‡Á‡, Í‡ÚÓ ˆÂÌ‡-
Ú‡ Ì‡ ˇÈˆ‡Ú‡ ÒÂ Â ‚‰Ë„Ì‡-
Î‡ Ò 41 Ì‡ ÒÚÓ, ‡ Ì‡ Ù‡ÒÛ-
Î‡ - Ò 23 Ì‡ ÒÚÓ.
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България

Главното мюфтийство орга-
низира “Седмица на джамиите”
от 1 до 7 октомври. “Джамиите
са гнезда на знанието и наука-
та, в които подготовката напо-
добява различните степени на
образованието в училищата.
Изпълнението дори на светски-
те дела в отворените за Божия
свят места, каквито са храмове-
те, стои над всяко обяснение с
оглед на онова, с което се
изпълва духът”, отбелязаха ор-
ганизаторите.

ържавата ще по-
могне за изграж-
дането на памет-
ник на Светите
братя Кирил и Ме-

И КНСБ Е ПРОТИВ
ДИФЕРЕНЦИРАНО
УВЕЛИЧЕНИЕ НА ПЕНСИИТЕ
КНСБ няма да подкрепи диференцираното индексиране на
пенсиите и замразяването на обезщетението за отглежда-
не на малко дете, заяви президентът на конфедерацията
Пламен Димитров. Според него пенсиите трябва да бъдат
увеличени от 1 януари 2013 г. с общ процент, не по-нисък
от 10. При диференцирано увеличение хората, които са се
осигурявали върху по-големи суми, може да получат по-
малко увеличение. Щом не се прилага швейцарското
правило за увеличение на пенсиите с 50% от инфлацията и
50% от приноса в системата, най-справедливо е да се
компенсира малко над цялата инфлация, категорични са от
синдиката. КНСБ настоява за увеличаване на обезщетени-
ето за отглеждане на малко дете от 240 на 270 лв., което
ще струва на бюджета допълнителни 15 млн. лв. От синди-
ката искат и минималното обезщетение за безработица да
се вдигне, но според проектобюджета то остава същото,
допълни Пламен Димитров.

Левицата иска майчинските
да растат с минималната заплата

Аида ПАНИКЯН

30 СОЦИАЛНИ ПРИДОБИВКИ
ОТНЕТИ ЗА 3 ГОДИНИ
Над 30 социални придобивки са отнети на гражданите
през последните 3 години, 1/3 от тях са свързани с възра-
стните хора. Един на трима над 65 г. у нас в момента
живее в мизерия, пише в Декларация на ПГКБ по повод
Международния ден на възрастните хора 1 октомври.
Близо 3 години пенсиите бяха замразени, отпадна облек-
чението възрастните да плащат по-ниска потребителска
такса при лекар, а гарантираният минимален доход пове-
че от 4 години е 65 лв., пише в декларацията.
Увеличаването на пенсиите да стане не от 1 април 2013 г.,
а от 1 януари, предлагат от БСП. Социалистите смятат, че
трябва да бъде направено осъвременяване на т.нар. стари
пенсии въз основа на променения осигурителен доход,
както това бе направено през 2008 г. Не са ясни мотивите
на предлаганото диференцирано увеличение на пенсиите,
категорични са от БСП.
Министър Тотю Младенов съобщи вчера, че с 9,8% ще се
увеличат парите на излезли в пенсия до 31 декември
2009 г. Те са 85% от всички пенсионери. Пенсионираните
от 1 януари до 31 декември 2010 г. 160 670 души ще
получат 8,8%. Пенсионираните от 1 януари до 31 декем-
ври 2011 г. 146 700 души ще получат увеличение от 5,7%,
94 942 пенсионирани през 2012 г. ще вземат 2,2% върху
пенсиите си.

предпенсионна възраст, смятат
предлагащите промяната. Екс-
перти от левицата са пресмет-

нали, че от подобно право до-
година биха се възползвали
4500-5000 души, което би стру-
вало на бюджета около 7,9
млн. лв., а общо за 2013 и 2014
г. - около 23 млн. лв. Това няма
да доведе до дисбаланс в си-
стемата, смятат експертите.
Такава възможност има за хо-
рата в предпенсионна възраст
в 18 страни в ЕС, съобщи Стой-
нев. Например в Чехия хората
могат да се пенсионират 3 го-
дини по-рано, в Германия,
където пенсионната възраст е
67 г., - при 35 г. трудов стаж и
навършени 63 г.

За четвърта поредна годи-
на ще настояваме да бъде уве-
личен максималният осигури-
телен доход, заявиха от БСП.
Социалистите искат хората,
които получават високи запла-
ти, в т. ч. депутати, министри,
както и ръководни кадри от
частни фирми, занапред да се
осигуряват не на 2 хил., а на 3
хил. лв.

Майчинските за отглеждане
на дете от 1 до 2 г. също са
замразени четвърта година на

240 лв., а в момента минимал-
ната заплата е 290 лв. От това
всяка от тези жени губи месеч-
но по 50 лв. Затова от БСП
искат тези обезщетения да рас-
тат заедно с минималната за-
плата. Ако това се направи от
2013 г., на бюджета ще са нуж-
ни около 30 млн. лв. Всяка май-
ка на малко дете губи месечно
и по 26 лв. заради изчислява-
нето на обезщетението за май-
чинство на базата на осигури-

телния доход от последните 24
месеца. Този период миналата
година бе 18, а преди това - 12.

БСП настоява всички се-
мейства с деца до 18 г. да
получават по 35 лв. детски
надбавки, а не както е в мо-
мента само семействата, чий-
то доход на човек е до 350 лв.

Всички тези предложения
са внесени в Народното събра-
ние като предложения за за-
конодателни промени.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Продължаваме да на-
стояваме държавата да
изпълни обещанията си
към гражданите на Пер-
ник, които пострадаха от
земетресението, а не само
на тези, чийто щети са над
2000 лв., заявяват члено-
вете на Инициативния ко-
митет за подкрепа на бед-
стващите. Документът е
връчен вчера на министър
Томислав Дончев, чиято
командировка в миньор-
ския град продължава.
Явно Дянков е забравил за
поетите ангажименти към

Кандидатът на ГЕРБ за кмет на пав-
ликенското село Батак Христо Радоев ос-
тана трети на изборите в неделя. Най-
много гласове - 256, събра кандидатът
на БСП Димитър Димитров. На балотаж
с него отива Асен Асенов от местната
коалиция “Заедно за Батак” (ДПС и СДС),
за когото са гласували 152 души. Канди-
датът на ГЕРБ събра само 109 гласа.

До частичните избори се стигна, след
като избраният през октомври 2011 г.
кмет на Батак не си заличи фирмата и по
силата на закона беше отстранен. Той
обжалва, но Върховният администрати-
вен съд потвърди решението на ОИК.

Съобщение
Градският съвет на БСП в София ви кани на
среща на Градския партиен актив с новоизб-
рания президент на Партията на европейските
социалисти и председател на Българската
социалистическа партия, др. Сергей Стани-
шев, която ще се проведе на 8.10.2012 г.
(понеделник) от 18 ч. в зала 3 на НДК.

БЪЛГАРИЯ ЩЕ ВДИГА
ПАМЕТНИК НА КИРИЛ И
МЕТОДИЙ В МОНГОЛИЯ

150 хил. лв.
Дянков, който в по-

следните две години из-
сипа държавни пари на
няколко археологически
екипа, особено по Южно-
то Черноморие, посочи,
че преди години като
представител на Светов-
ната банка е отговарял за
Монголия. Тази страна той
бил посещавал десетина
пъти. През тази година
благодарение на полез-
ните си изкопаеми Монго-
лия според него станала
държавата с най-бързо
развиваща се икономика
с ръст 22-23%. Във връзка
с конкретното си посеще-
ние в Преслав и Плиска
пък Дянков иззе ролята на
специалистите и обясни
пред журналисти, че
“Плиска и Велики Преслав
като стари столици са
сред най-важните архео-
логически обекти”.

Д
тодий в столицата на
Монголия Улан Батор.
Това съобщи вчера Си-
меон Дянков във Велики
Преслав. Там той участва
в конференция за истори-
ческото наследство.
Предложението за
български монумент в
столицата на степната
държава е на археолога
Николай Овчаров и спо-
ред Дянков е “много доб-
ра идея”.

Ако това стане, ще
бъде голям пробив за
България, защото редица
страни от Азия, в които
доскоро се е пишело на
кирилица, вече премина-
ват към латиницата, каза
Овчаров. За паметника
били необходими 100-

Перничани настояват държавата да помогне
на всички, пострадали от трусовете
Юлия КУЛИНСКА жителите на региона, ко-

ментира председателят на
комитета Николета Макси-
мова. На 23 май финансо-
вият министър заяви в На-
родното събрание, че в
бюджета за бедствия и
аварии има 80 млн. лв., по-
голямата част от които
налични, и че “от финан-
сова гледна точка щетите
не са големи и могат да
бъдат покрити изцяло от
фонда”, припомни тя. Това
остави у жителите на об-
щина Перник впечатле-
ние и надежда, че всички
пострадали ще бъдат под-
помогнати от държавата,

подчерта Максимова. “В
петицията, която подгот-
вихме и вие, г-н Дончев,
получихте, ние настояваме
всички засегнати гражда-
ни да бъдат обезщетени в
реален размер и на стой-
ност, съответстваща на по-
несените материални
щети със средства от
държавния бюджет, както
и осигуряване на държав-
на финансова помощ за
разрушаване и обследва-
не на пострадалите сгра-
ди и проектиране на ук-
репването им. Съгласни
сме, че приоритет трябва
да бъдат тежко пострада-

лите, но и хората, нуждае-
щи се от “текущ ремонт” са
граждани на Република
България и се нуждаят от
помощ за възстановяване
на жилищата си”, пише в
позицията на Инициатив-
ния комитет.

Максимова съобщи, че
с даренията от кампания-
та на БЧК ще бъдат пост-
роени едва 15-20 сглобяе-
ми къщи. Те ще са три типа
- с площ 35-40 кв. м с една
спалня, от 50-60 кв. м с две
спални и 70-80 кв. м с три
стаи. Къщите ще имат са-
нитарен възел и дневна с
кухненски бокс.

ГЕРБ ТРЕТИ
НА БАЛОТАЖА
В СЕЛО БАТАК

Със “Седмица на джамиите”
Главното мюфтийство цели да за-
познае обществото с храмовете
на мюсюлманската общност в
страната. Инициативата цели
също така и да помогне за възпи-
таването на хората в дух на раз-
бирателство, толерантност и ува-
жение към другостта, да популя-
ризира значимостта и мястото на
храма в обществото, да покаже,
че мюсюлманите и ислямът са
открити за различните от тях по
религия хора, отбелязват от там.

БСП е готова с предложения за
законодателни промени в социалната сфера

Х ората в предпенсионна
възраст, които не могат
да си намерят работа и
им остават до 24 месе-

ца за навършване на възраст
и/или осигурителен стаж, да
могат да се пенсионират по-
рано. Това е едно от предло-
женията на БСП за промени в
Кодекса за социално осигуря-
ване, обявени от Емилия Мас-
ларова и Драгомир Стойнев. В
такъв случай пенсията на чо-
века да бъде намалена с по
0,4% месечно, което за целия
период до навършване на изи-
скуемата възраст средно е
общо 9,6%, поясни Масларова.
Ако в момента средната пен-
сия е 285 лв., редуцираната би
била 258 лв.

Това би спестило на мнози-
на търсенето на нова работа в

Започна Седмицата
на джамиите
Започна Седмицата
на джамиите
Започна Седмицата
на джамиите
Започна Седмицата
на джамиите
Започна Седмицата
на джамиите

БСП предлага ранно
пенсиониране
БСП предлага ранно
пенсиониране
БСП предлага ранно
пенсиониране
БСП предлага ранно
пенсиониране
БСП предлага ранно
пенсиониране
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Ïàçåòå òîâà, êîåòî
ñòðîèì, è ó÷åòå ìíîãî‘ При всяко свое изявление примиерът не пропуска

да поговори за магистралите и столичното метро

ГЕРБ оттегля предложението си
за преговори за АЕЦ „Белене”

ГЕРБ ще оттегли проекторе-
шението от парламента за възоб-
новяване на преговорите по за
АЕЦ “Белене”, заяви министърът
на икономиката, енергетиката и
туризма Делян Добрев на извъ-
нредна пресконференция вчера.
Предложението бе внесено на
27 септември и трябваше да се
гледа от Народното събрание
тази седмица. По-важно е първо
народът да се произнесе за АЕЦ
“Белене”, призна Добрев.

По-рано президентът Росен
Плевнелиев призова за зачита-
не на желанието на гражданите
и в страната да се проведе рефе-
рендум за АЕЦ “Белене”. По ду-
мите му не би следвало обаче
той да се прави по едно и също
време с парламентарните избо-
ри. Парламентът не бива да из-
лиза с решение за водене на
преговори с частен инвеститор,
преди да се проведе допитване-
то, смята президентът. Имаме над

Атомната енергетика у нас трябва да е държавна, заяви Ивайло Калфин
бор на референдума. “Трябва да
се съобразим с Конституцията.
Освен АЕЦ “Белене” имаме и АЕЦ
“Козлодуй”. Следователно въпро-
сът на референдума трябва да
бъде и по-общ, по примера на
Италия, Австрия и други, а имен-
но “да се развива атомна енерге-
тика в България в бъдеще с из-
граждане на ядрени мощности -
да или не?”, включи се с предло-
жение президентът.

Атомната енергетика в Бълга-
рия трябва да е държавна, за-
щото това е единственият начин
да се гарантира, че данъкоплат-
ците няма да плащат цената при
проблеми с инвестицията, смята
евродепутатът Ивайло Калфин.
Той предлага три въпроса за ре-
ферендума за бъдещето на яд-
рената енергетика у нас, ако НС
реши той да се проведе. Евро-
депутатът предлага те да бъдат
формулирани така: “Да строи ли
България нови ядрени мощнос-
ти?  Да продължи ли изгражда-
нето на АЕЦ “Белене”? Да има
ли българската държава контрол
върху собствеността и решения-
та на ядрените мощности на те-
риторията на страната?” (комен-
тарът на Калфин - на стр.12).

ДУМА припомня, че регио-
налният министър Лиляна Павло-
ва съобщи в петък в НС, че про-
верката на подписката за рефе-
рендум за АЕЦ “Белене” е при-
ключила, резултатите са готови и
внесени в НС. Коректните подпи-
си са 543 639, което е над необ-
ходимите по закон.

Преговорите за АЕЦ “Белене” трябва да бъдат спрени вед-
нага, референдумът да се проведе максимално бързо и де-
батите в парламента да се проведат незабавно, заяви по-ра-
но Бойко Борисов във Велико Търново. По думите му при
обсъждането на допитването трябва да бъде разписано от-
къде ще се вземат 22 млрд. лв., колко след това ще струва
токът, кой ще прави електропреносната мрежа, къде ще се
носи ядреното гориво. Може да тестваме - референдумът за
АЕЦ “Белене” да се направи по електронен път”, предложи
премиерът, добавяйки че преброяването в интернет е било
успешно, а и не струвало на държавата никакви пари.

500 хил. валидни подписа и ако
то не се състои, ще нанесем удар
по демокрацията в България,
подчерта Плевнелиев. Според
него “практически вече сме в
процедура по референдум”. Но
тогава защо в парламента ще се
преговаря с появил се в послед-
ния момент фонд, който не е стра-
тегически инвеститор, попита
държавният глава. По думите му
всички въпроси трябва да се раз-
чистят, а всички цифри и параме-
три да бъдат поставени на маса-
та. “Кой какво е свършил, колко
струва, откъде ще дойдат парите,
кой ще носи риска, какви са ал-
тернативите, как ще се отрази на
следващото поколение? Нека да
отговорим на тези въпроси и да
се направят смислени дебати”,
отбеляза Плевнелиев. Той при-
зова за пълна прозрачност по
енергийните проекти, за да бъдат
българите коректно информира-
ни, преди да направят своя из-

В началото на работната седмица по-
здравленията за избирането на Сергей
Станишев за председател на ПЕС не
спряха.

Съюзът на тракийските дружества в
България изказа гордостта си, че бълга-
рин оглавява ПЕС и убедеността си, че
под ръководството на Сергей Станишев
Партията на европейските социалисти ще
постигне истинската промяна на Европа,
промяна, която ще подпомогне развитие-
то на гражданското общество в страните
членки на Европейския съюз.

От партийната организация в столич-
ния район “Искър” определиха избира-
нето на Станишев като поредното дока-
зателство за неговия авторитет в средите
на европейските социалисти и призна-
ние за БСП. И бяха категорични, че това
ще помогне за борбата срещу гибелната
за България политика на ГЕРБ.

“Вашият избор за Президент на ПЕС е
уникален шанс да бъде разширено влия-
нието на БСП и превръщането й в значим
фактор при формиране на политиката на
Европейския съюз. Вярвам, че и занапред
ще продължите така всеотдайно и само-
отвержено да водите борба за изгражда-
нето на България като социална държава,
основана на социалната справедливост,
равенство между хората и солидарност-
та”, пише в поздравителното си писмо Катя
Николова, председател на столичния рай-
онен съвет на БСП в “Надежда”.

От БСП в район “Възраждане” за-
явиха очакванията от Станишев и от ръко-
водството на партията. Те очакват катего-
рична позиция, искрено другарско общу-
ване и непреднамерена близост до изби-
рателя - нашия най-сериозен съдник,
пише в поздравителното писмо.

Българският антифашистки съюз в
декларация обяви, че приема избиране-
то на Станишев не само като важно съби-
тие в политическия живот на Европа и
България, но и като заслужено призна-
ние за дейността на БСП, за лявата
българска общественост.

Поздравленията от страната за Ста-

ПРЕМИЕРЪТ СЪЩО
ДАДЕ НА ЗАДЕН

ПОЗДРАВЛЕНИЯТА ЗА СТАНИШЕВ НЕ СПИРАТ
нишев също бяха много.  “Уверени сме,
че с чест ще изпълните ангажимента си
като ръководител на ПЕС. Ние заставаме
твърдо зад вас в нелеката задача за от-
стояване правотата на социалната идея и
интересите на България в европейските
институции и голямото семейство на ле-
вите партии”, пишат от общинския съвет
на БСП в Бяла Слатина.

От БСП в Златоград заявиха, че това
признание им дава още по-големи сили
и увереност да се борят за спечелването
на парламентарните избори. Те пожела-
ха на Сергей Станишев добро здраве,
много сили и енергия, за да ги поведе
към победата.

Общинският съвет на БСП в Петрич
изказа убедеността си, че с избирането
на Станишев левите идеи ще върнат Ев-
ропа към основните принципи на социа-
лизма - свобода, справедливост и соли-
дарност.

Сърдечни пожелания за успех отпра-
виха и от БСП в Димитровград. Те изра-
зиха вярата си, че със Станишев ще успе-
ят да дадат възможност на повече млади
хора да се ориентират към идеята за со-
лидарност, справедливост и свобода за
развитието и осъвременяването още по-
вече на социалистическия идеал.

Избирането на Станишев и фактът за
успешно приключилата подписка за ре-
ферендум за АЕЦ “Белене” дават основа-
ние на общинския съвет на БСП в Доб-
рич да удвои усилията и мотивацията си
за провеждане на успешна и продуктив-
на кампания с цел спечелване на рефе-
рендума и парламентарните избори.

Областният съвет на БСП в Балчик
също изпрати поздравление за Стани-
шев с пожелания за успешен мандат по
работата за промяна на курса в развити-
ето на Европа.

“С този ваш успех вие се нареждате
сред малцината знаменити български
личности, извисили името на партията
на най-високо международно ниво в
нейната 121-годишна история”, написа-
ха до Станишев от Общинския съвет

на БСП в Раднево.
Областният и Общинският съвет на

БСП във Велико Търново пожелаха на
Сергей Станишев крепко здраве и успе-
хи като лидер на голямото европейско
социалистическо семейство и на БСП като
част от него.

Горди сме, че лидерът на БСП заста-
ва начело на партия, обединяваща соци-
алистите в Европа, партията с авторитет
и възможност да отстоява принципите за
социална справедливост. Това написаха
в своето поздравително писмо от ОБлС
на БСП в Хасково.

Като утвърден политик Станишев ще
задава правилната посока за движение и
развитие така, че ПЕС да стане гарант на
основните ценности на ЕС - правата на
човека, демокрацията и върховенството
на закона, категорични са от ОБС на БСП
в Белоградчик.

Сергей Станишев получи и сърдечни
поздрави от ОБС на БСП в Пазарджик.
От ОблС на БСП в града изразиха вяра
в Станишев за отстояване още повече на
идеите за солидарност и справедливост,
за визията на левицата в европейските
институции.

Гласуваното доверие към Станишев
от Областния съвет в Ямбол определиха
като безспорно доказателство за важна-
та роля в политическото развитие на
България и БСП, за утвърждаването на
нейния европейски път и визия като со-
циална партия.

Социалисти, съмишленици и симпати-
занти на БСП в Търговищка област за-
явиха, че искрено се гордеят с това ог-
ромно признание на Европа към Стани-
шев, защото това е и признание към
България и БСП.

Огромно самочувствие и увереност
след избирането на Станишев за лидер
на ПЕС, че България и БСП са действи-
телно равнопоставен участник в голямо-
то Европейско семейство, изказаха и от
Областния съвет на БСП в Благоевград.

Социалисти от област Силистра вяр-
ват, че с чест лидерът на ПЕС ще изпълни

ангажимента си, и застават зад неговата
кауза за отстояване на правотата на со-
циалната идея.

Общественици, политици и граждани
също не пропуснаха да поздравят Сер-
гей Станишев.  Управителят на БНБ Иван
Искров се обърна към Станишев с “При-
ятелю” и го поздрави от свое и от името
на Управителния съвет на Българскатата
народна банка за избирането му за пред-
седател на ПЕС.

“Този избор е високо доверие и при-
знание за вашия принос в европейското
и световното социалистическо движение,
както и за мястото и ролята на оглавява-
ната от вас Българска социалистическа
партия”, написа президентът на КНСБ
Пламен Димитров.

От Българския червен кръст написа-
ха, че пълната подкрепа към Сергей Ста-
нишев е признание за неуморната му ра-
бота във второто по големина политичес-
ко сдружение в парламента на Европа.

Поздрави Станишев получи и от ди-
ректора на фондация “Фридрих Еберт”
Регине Шуберт. Тя му пожела да бъде
упорит в отстояването на позициите си и
смел в преодоляването на предизвика-
телствата.

Хиляди членове на Съюза на инва-
лидите в България изявиха надежда,
че сега Станишев ще работи с още по-
голяма амбиция за истинска социална
справедливост в нашата страна и в цяла
Европа.

Лидерът на БСП и президент на ПЕС
е получил и многобройни телефонни
обаждания от цялата страна, сред които
изключително емоционални са били раз-
говорите с баба Уляна от Добрич и на-
родната певица Любка Рондова.

Лидерът на Германската социал-
демократическа партия Зигмар
Габриел сърдечно поздрави Стани-
шев и изрази надежда, че скоро
отново ще има възможност да се
срещнат и е готов да участва
активно за по-силна ПЕС.

Президентът Росен Плевнелиев призова за зачитане
на желанието на гражданите и в страната

да се проведе референдум за АЕЦ “Белене”

Снимка ПРЕСФОТО/БТА
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ДВЕ ГОДИНИ без моя баща

Светла

генерал ВЛАДИМИР
КРУМОВ СИМЕОНОВ

26.03.1920-02.10.2010 г.
Личност със силна гражданска
и социална чувствителност,

той живя честно и достойно.
Идеализмът и вярата в доброто

бяха неговата сила.
С БЕЗКРАЙНА ОБИЧ И БЛАГОДАРНОСТ

ПОКЛОН ПРЕД НЕГОВАТА ПАМЕТ.

“Столичният университет” е важен
за правителството, заяви премиерът
Бойко Борисов при откриването на
учебната година в Софийския универ-
ситет вчера. Това развесели прииж-
дащите в аулата студенти, те на глас
коментираха, че столичните универ-
ситети са над 10. “Да си имаме уваже-
нието, но образованието трябва да е
по-добро”, поряза веселието Борисов.
Според него заради лошо образова-
ние се спират европроекти. Той пре-
дупреди младите, че намирането на
работа е трудно, защото страните в
ЕС са в рецесия. Испания и Гърция
според Борисов са на прага на граж-
данска война.

На няколко пъти, когато ректорът
проф. Иван Илчев споменаваше в сло-
вото си думата “магистрали” (словото
на проф. Илчев - на стр. 14), студенти-
те реагираха с лек смях. Това явно
подразни Борисов и той защити стро-
ителството на пътни магистрали. Пре-
миерът не пропусна да се похвали и
с обновената инфраструктура около
СУ - градинките с цветя и метрото.
“Отвсякъде може да дойдете с метро,
това също е самочувствие за младите
хора. Не можем в XXI век да спорим
трябват ли ни магистрали”, заяви той.

Преди тържеството Борисов, при-
дружен от Лиляна Павлова и Сергей
Игнатов, откри обновената библиоте-
ка на филологиите, чийто ремонт е
осъществен с пари от проект в МРРБ.
Турски студенти, учещи у нас, пък по-
срещнаха тримата с плакати: “Очак-
ваме вашето съдействие за призна-
ване на дипломите ни в Турция”. Спо-
ред министър Игнатов проблемът с
непризнаването на дипломите се
дължи на 10-ината фирми-посредни-
ци, които набират студенти от Турция
и ги рекетират с допълнителни суми.
Той съобщи, че е разпоредил на
всички ректори да ограничат контак-
тите с фирмите-посредници и е раз-
говарял с турския посланик. Посла-

Мъж наръга
свой познат
при пиянска свада

Мъж бе заловен, след като на-
мушка с нож свой познат. Инци-
дентът станал в неделя малко
след полунощ в заведение на ул.
“Царевец” в Пловдив. При пиянски
скандал между двама клиенти с
нож бил ранен в корема и бедро-
то единият от тях. Задържан е
уличеният в намушкването -
А.Й.(45), известен на полицията.

Три деца пострадаха
при пърлене на прасе

Три деца са пострадали при
инцидент с газова бутилка при
пърлене на прасе в Казанлък. Мал-
ко преди 11 ч. в неделя гуменият
маркуч, който свързвал горелката
с бутилката се измъкнал, а изтек-
лата газ напръскала стоящите
наблизо три деца. Две от тях
на 5 и 13 г. са в добро състоя-
ние. 5-годишно момче е транспор-
тирано в пловдивска болница
с изгаряния по крайниците втора
степен.

Осъждан заплашва
с убийство майката
на длъжник

34-годишен плевенчанин, изве-
стен на полицията и осъждан за
убийство и унищожаване на чуж-
до имущество, е задържан за
закана за убийство. На тел. 112
бил получен сигнал от 50-годиш-
на жена от Свищов, че в дома й
е проникнал Ц.К., който я заплаш-
ва с убийство. На мястото неза-
бавно е изпратен полицейски екип.
Служителите установили, че
нежеланият гост е дошъл, за да
си иска парите, които преди вре-
ме дал назаем на сина й. Той обаче
бил извън страната и Ц.К. решил
да сплаши майката.

Бойко Борисов знае
един столичен
университет
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Ректорът на Алма
матер проф. Иван
Илчев говори за
магистралите на
знанието, премиерът
- за пътните
магистрали

Докато Иван Илчев показваше обновената библиотека на Филологическия
факултет, Бойко Борисов махаше на девойки, а турски студенти

поискаха с плакати помощ за дипломите си

инистър Дянков предлага упорито бюджетът
за образование за 2013 г. да е с 60 млн. лв.
по-голям от тазгодишния, но тази сума
категорично не кореспондира с исканите от
нас пари за училището, заяви вчера синди-
катът “Образование” към КТ “Подкрепа”.
Учителските синдикати и работодателските
организации настояват за увеличение с 15%
на единните разходни стандарти и само за
това е необходима сума над 200 млн. лв., се
казва в писмо, подписано от лидера на
синдиката Юлиян Петров. “Синдикат “Образо-

никът иска и ние сме абсолютно
съгласни на всяка страница на при-
ложението, на всички документи да
има печата на МОМН, добави ми-
нистърът. Съмнителни посредници
били вече дадени на прокуратурата.
Игнатов настоява на сайта си всеки
вуз да публикува учебната такса.

По-рано вчера след откриването на
учебната година в ТУ в София рек-
торът на вуза проф. Марин Христов
изрази опасение, че проблемът с дип-
ломите ще намали турските студенти

у нас с 25-30 на сто.  Според проф.
Христов интересът към инженерното
образование у нас се увеличава, за-
щото има раздвижване в индустрията.
Проф. Христов съобщи, че ТУ ще от-
крие най-голямата по площ на Балка-
ните библиотека.

Бюджетът за висше образование
за 2013 г. ще е увеличен с около 33
млн. лв. спрямо сегашния, няма да се
изпълни искането на ректорите
ръстът да е с над 44 млн. лв., катего-
ричен бе Игнатов.

„Подкрепа” атакува Дянков за образованието
вание” ще отстоява с всички законови средства
увеличение на учителските заплати, защото това
е жизненоважно за “обеднелите” работещи в отра-
съла. Ако добавим и финансови средства за бурни-
те инфлационни процеси в държавата, ще се убе-
дим, че 60 млн. лв. са недостатъчни. Тези пари няма
да са само за заплати, а част от тях ще компенси-
рат повишената издръжка на системата”, смята
профсъюзът. С обещаните от Дянков пари според
“Подкрепа” ще забуксуват много иновации, започ-
нати от МОМН и синдикатите, и ще се задълбочи
отливът от професията на много добри учители.

М

рудовите инспектори започват проверки на
психосоциалните рискове във фирмите, тъй
като интензивното натоварване на работ-
ното място и монотонната работа са пред-

олбите за напускане на 45 работници на фир-
ма “Градски транспорт” в Пловдив, написани
още на 25 септември, са заведени в деловод-
ството на дружеството едва на 1 октомври. Това

В ГРАДСКИЯ ТРАНСПОРТ
В ПЛОВДИВ БАВЯТ 6 ДНИ
МОЛБИТЕ ЗА НАПУСКАНЕ

Т

ИНСПЕКТОРИ
ПРОВЕРЯВАТ СТРЕСА
ВЪВ ФИРМИТЕ

М
каза на пресконференция вчера Николай Кунтов, пред-
седател на синдикат “Подкрепа” във фирма “Градски
транспорт”, уволнен дисциплинарно.

По думите на Кунтов колегите му, които са отказа-
ли да изпълняват трудовите си задължения заради
неплащането на заплати, на 25 септември изобщо не
са били допуснати на територията на фирмата. Проте-
стиращите смятат, че молбите им не са приети още
тогава, за да могат да бъдат уволнени дисциплинарно
и така от дружеството да не им изплащат последната
заплата.

Според Виолета Караиванова от синдикат “Под-
крепа” те имат право да си прекратят правоотношени-
ята с работодателя без предизвестие, защото не по-
лучават заплати, а това е регламентирано в Кодекса
на труда. Те официално са напуснали и това е конста-
тирано от Инспекцията по труда, там са описани име-
ната на всички хора, които са опитали да подадат
молбите си, но не са го направили заради заключено-
то деловодство, обясни Караиванова.

Протестиращите работници ще заведат съдебни
дела с помощта на синдиката, за да могат да си по-
лучат дължимите 40% от заплатите от 2011 г., каза
още Караиванова. Парите, които им се дължат, са
приблизително между 1000 и 2000 лв. на човек.

По думите на протестиращите вчера 40 от около
70 автобуса на фирмата не са били в движение.

поставки за възникването на психични пробле-
ми, стрес и заболявания, съобщиха от Главната
инспекция по труда вчера. Проверяващите ще
следят дали на работното място има организа-
ционни проблеми, които нарушават производст-
вения процес, дали има конфликти в комуника-
цията и сътрудничеството между шефовете и
изпълнителите на нарежданията. За да се из-
бегнат проблемите, експертите по условия на
труд препоръчват управлението да е разбирае-
мо, работните задачи да се разпределят балан-
сирано, да се развиват компетенциите на слу-
жителите.

Според българското и европейското законо-
дателство работодателят носи цялата отговор-
ност за всеки елемент на работната среда,
свързан с осигуряването на здравето и безопас-
ността, включително и за психосоциалните фак-
тори, припомнят от инспекцията. Оттам преду-
преждават, че проверките ще започнат от фир-
ми в здравеопазването, социалните дейности,
хотелите и ресторантите и транспорта, в чиито
сфери са регистрирани около 14 хил. предпри-
ятия. Кампанията е общоевропейска, а целта е
да се заостри вниманието върху нововъзниква-
щите рискове и превантивните мерки, уточняват
трудовите инспектори.
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оенният министър Аню Анге-
лов заплаши със съд воен-
ните, които се канят да про-
тестират. Той заяви, че ще
помисли какви стъпки да

Аню Ангелов плаши
военните със съд
В

Министърът на отбраната мисли за мерки срещу легия „Раковски”

предприеме към единствената профе-
сионална организация в армията -
Българската офицерска легия “Раков-
ски”, която обяви, че смята да прове-
де шествие в подкрепа на военните.
Това бе разтълкувано като протест
срещу планирането отнемане на при-
вилегии на военните и замразените
вече три години заплати. Военни на-
мекнаха, че е възможно и да се стиг-
не до протест, аналогичен на поли-
цейския, който те не подкрепиха.

“Това е една организация, с която
аз работя, за разлика от други мини-
стри, и считам, че имат право на та-
кова сдружаване. Но тази организа-
ция не може да се явява като синди-
кална. Нямат право на такава орга-
низация”, заяви Аню Ангелов за ле-
гията. Той никого не плашел, макар

Аню Ангелов

така да звучало, но бе категоричен,
че всичко трябвало да е рамките на
закона.

Министърът припомни, че военно-
служещите по закон нямат право на
никаква политическа и синдикална
дейност. От легия “Раковски” обаче
отхвърлиха категорично твърденията
на Аню Ангелов. “Легията винаги е
спазвала Конституцията и законите.

Никога не сме се държали като син-
дикална организация”, посочи шефът
на легията майор Иван Милов. Той
обясни, че организацията обсъжда
само социалните и професионалните
права на военните. Милов бе катего-
ричен, че той или друг член на леги-
ята не е обявявал никога намерение
за протест, а за мирно шествие изця-
ло според законите и то не срещу ня-
кого или нещо, а в подкрепа на
българската държава и армия.

В неделя десетки военни се
събраха в София под егидата на ле-
гия “Раковски” и обявиха, че не при-
емат предложението на Аню Анге-
лов за ръст на заплатите с 8 до 10
процента за сметка на въвеждането
на по-висока пенсионна възраст и
намаляване на отпуските им. Воен-
ните обявиха, че предпочитат сегаш-
ните условия, и предложиха средст-
вата, които се освободят, за да се
вдигнат доходите им, да бъдат насо-
чени към други сектори.

З
ВДИГАТ
ЗАПЛАТИТЕ В
ПСИХИАТРИИТЕ
С 18 НА СТО

Здравният министър Десислава
Атанасова обяви, че има готовност
заплатите в психиатричните болници
да бъдат повишени с 18% от 1 октом-
ври. Тя отказа обаче да се ангажира
с точен процент, тъй като се очаква
постановление на МС. От думите й
така и не стана ясно от какво перо в
бюджета на МЗ са направени иконо-
мии, за да се пренасочат за повише-
ние на заплатите в психиатричните
болници. Министърката припомни, че
увеличението на заплатите в Бърза
помощ бе за сметка на съкращаване
на капиталовата програма на минис-
терството. Преди време директори на
психиатрични болници се оплакаха от
условията, в които работят, и от лип-
сата на кадри, което излага на риск
както пациентите, така и персонала.
Директорът на болницата в Курило
Цветеслава Гълъбова съобщи, че от
осем признати за убийци с психични
отклонения петима са в едно отделе-
ние с 35 души и за тях през нощта се
грижат една медицинска сестра и два-
ма санитари. Министерството на здра-
веопазването е кандидатствало за
помощ от норвежкото правителство за
около 13 млн. лв. за подобряване на
материалната база на психиатрични-
те болници. Атанасова призова хора-
та да не се поддават на рекет и, ако
те или техен близък е бил изнудван
да прави дарение в болница или из-
бор на екип, да подават сигнали в
министерството. Министърът заяви, че
горещата линия за подаване на сиг-
нали е 9301152 и 8050000.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

92-годишната баба Ма-
рина от Дома за стари хора
в Добрич на вчерашния
международен ден на
възрастните хора първа се
свърза по скайп от социал-
ното заведение с внучката
си Милена.

Младата жена живее в
Чикаго и не е виждала баба
си от три години. Интернет
връзката е възможна за
всичките 115 обитатели на
дома, които са на средна
възраст 80 години. В новия
компютърен кабинет има
стационарен компютър и
лаптоп, които имат интернет
връзка и скайп.

С помощта на социален
работник от дома възраст-
ните хора получават
възможност да общуват по-
лесно и по-бързо със свои
близки по цял свят.

Петър Петров, който помогна за спасяването на над 500 души при потъването на круизния
кораб “Коста Конкордия”, получи наградата на Европейския парламент за европейски

гражданин. Тя му бе връчена на специална церемония в Народното събрание от
евродепутата Кристиан Вигенин

Ръководството
на Синдиката
на служителите
в затворите изпра-

СИНДИКАТЪТ НА
СЛУЖИТЕЛИТЕ
В ЗАТВОРИТЕ
ИСКА СРЕЩА
С КОВАЧЕВА

ти поредно писмо до
министъра на правосъ-
дието Диана Ковачева
с предложение
за среща. Синдикалис-
тите настояват за
изясняване на въпрос
и за финансовата
рамка и проектобюд-
жета за 2013 г.,
свързани с предложе-
нията им за увеличава-
не на заплатите на
служителите на двете
специализирани дирек-
ции “Изпълнение на
наказанията” и “Охра-
на”. От синдиката
изразяват безпокойст-
во, че  въпреки широ-
ко заявявания от
Ковачева социален
диалог липсва каквото
и да е развитие на
предложението за
свикване на Съвета
за социално партньор-
ство в Министерството
на правосъдието.
“Изразяваме загриже-
ност от факта, че
научаваме за тежкото
финансово положение
на двете дирекции,
водещо до негативни
за служителите после-
дици, и за мерките за
преодоляването им от
медиите”, пишат от
синдиката. От медиите
те научили и за водени
преговори на министри-
те на МВР и МО с
Министерството на
финансите за повиша-
ване на заплатите в
двете ведомства.
“Отново ли ще бъдем
изправени пред
свършен факт и ще
получим многократно
повтаряния през годи-
ните отговор: “За вас
не са предвидени
средства в бюджета”,
питат правосъдното
министерство от синди-
калната структура.
ДУМА припомня, че
Синдикатът на служите-
лите в затворите в
България участва на 23
септември в протеста
на служители на МВР.

ГЕРБ ПАК ПРОБВА
ДА ВДИГНЕ
КАПИТАЛА НА
ОБЩИНСКА БАНКА

Общинските съветници от ГЕРБ
отново ще се опитат да прокарат през
Столичния общински съвет доклада
за увеличението на капитала на Об-
щинска банка. Днес е предвидена
извънредна сесия на СОС с единстве-
на точка. За да се гласува решението,
то трябва да бъде подкрепено с ква-
лифицирано мнозинство. На минала-
та сесия в четвъртък това не стана,
тъй като от БСП напуснаха заседани-
ето на СОС в знак на протест срещу
неглижирането и унижаването на
органа на местната власт от управля-
ващите. От червената партия заявиха
в декларация, че мнозинството иска
да ограничи възможността на опози-
цията да поставя конкретни въпроси и
не позволява сериозно и задълбоче-
но обсъждане на проблемите в Со-
фия.  Управляващите настояват за
спешно приемане на доклада за Об-
щинска банка, тъй като отлагането
щяло да бъде “фатално” за стратеги-
ята на общината за бъдещето на фи-
нансовата институция.

Деси ВЕЛЕВА

92-ГОДИШНА
ГОВОРИ С
ВНУЧКАТА
СИ ПО
СКАЙП

Дана РУСЕВА

Връстничка на освобождението на
Горна Джумая празнува 100 години

Родът на столетницата се събра за празника й

Ерол ЕМИЛОВ

100-ят си рожден ден отбеля-
за вчера баба Спасуна Джамбаз-
ка от благоевградското село Леш-
ко. Празникът бе уважен от всич-
ки близки и приятели на връстнич-
ката на освобождението на Горна
Джумая от турско робство.

Спасуна е родена на 30 сеп-
тември 1912 г. Допреди няколко
години дори чела вестници и сама
се справяла с техниката. Родата
на столетницата наброява около
50 души. Та има пет деца, шести-
ма внуци и тринайсет правнуци.
Най-малкият член на семейството
е 3-месечният Спасимир, кръстен
на прапрабаба си.

“Баба ни научи на много неща.
От нея знам много мъдрости, на-
учи ни на човечност. Всеки петък,
когато се връщах от училище, тя
ми оставяше бележки със задачи-
те и ни уведомяваше на коя нива
е”, сподели внучката Николина.
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ндексът на тържищните цени
на Държавната комисия по сто-
ковите борси и тържищата се
покачи през септември с 3,5
на сто. В началото на септем-

Свинското поскъпнало
с 11% през септември
Храните са се повишили с 14 на сто на годишна база, сочат данните на ДКСБТ

Спрямо същия месец на миналата
година храните са поскъпнали с 14%.
Поскъпване на годишна база е отчете-
но при яйцата - 41 на сто, фасула - 23
на сто, свинското месо - 15 на сто, оли-
ото - 10 на сто, и брашното - 7.8 на сто.
Ръст с около 4-5% се наблюдава при
цената на  маслото, пилешкото месо и
каймата. Спад на стойностите на годиш-
на база в диапазона 4-11% е отчетен
при захарта, лещата, ориза, кашкавала,
скумрията и колбасите. Поевтиняване с
2 на сто има при кравето сирене.

През септември се наблюдава ръст
на цените на едро на доматите и карто-
фите в диапазона 13-19 на сто. Леко
поскъпване има при зрелия чесън - 2%.

Спад спрямо миналия месец е регист-
риран при краставиците с около 20 на
сто и на зелените и червените чушки в
интервала 6-12 на сто. Цената на
ябълките пада с 14 на сто, на гроздето

6 на сто, и на крушите - 3%. В края на
сезона цената на дините е с 46 на сто
по-висока спрямо предходния месец.

С изключение на зрелия чесън, който
е поевтинял с 31 процента, цените на
всички останали зеленчуци са по-високи
спрямо същия месец на миналата година.
Доматите са поскъпнали с около 100%, а
краставиците с около 35 на сто. Поскъпва-
не на годишна база с 19 на сто се наблю-
дава при картофите, а цените на зеления
и червения пипер са с 4-8% по-високи, в
сравнение с миналата година.

Поскъпването на дините и лимони-
те на годишна база е около 50 на сто,
а на бананите, крушите и гроздето с
около 10-15%.

И
ври той беше на ниво 1.381 пункта, а в
края на месеца се покачи до 1.429 пунк-
та, съобщиха от Държавната комисия по
стоковите борси и тържищата (ДКСБТ).

През септември цената на свинско-
то месо се качва с 11%, а на яйцата с
9 на сто. Поскъпването на олиото, браш-
ното и зрелия фасул е с 3-4 на сто и с
около 1 на сто на млечните и месните
произведения. Лек спад на месечна
база е регистриран при захарта и ле-
щата (средно с около 1.5%).

Производителите на зелена енергия
готвят бойкот на Държавната комисия
за енергийно и водно регулиране. Това
стана ясно на втория им протест срещу
наложената им от регулатора такса за
достъп до преносната мрежа, съобщи
Дарик. Срещу решението на комисията
протестираха около 300 човека. В
момента юристи обмислят варианта
всички зелени централи да не плащат
таксата, заяви шефът на Българската
фотоволтаична асоциация Никола Газ-
дов. Парламентарната комисия, която
ще разглежда работата на държавната
комисия, ще се занимае и с решението
й за налагане на таксата за достъп,
каза още той.

Хармонизираният индекс на потребителските цени през август
нараства с 3.1% в сравнение със същия месец на 2011 г., съобщиха
от НСИ.

Повишение на цените има във всички групи стоки с изключение
на “Свободно време, развлечения и културен отдих”, “Облекло и
обувки” и “Съобщения”. Най-голямо увеличение е регистрирано в
групата “Жилища (наеми, текущ ремонт и поддържане), вода, елек-
троенергия, газ и други горива” - с 9.7%.

Нов рекорд за спестявани-
ята на населението - 34,5
млрд. лв. към 31 август
2012 г., показват данните
на БНБ. Повишението на
годишна база е с 15%,
докато задълженията на
населението намаляват с
1,4% за година до 18,7
млрд. лв., изчисли
Investor.bg
В резултат нетното богат-
ство на населението в
банките (депозити минус
кредити) се увеличава до
15,8 млрд. лв. към 31
август 2012 г.
Само през август 2012 г.
депозитите на населението
се увеличават с 270 млн.
лв. (спрямо ръст с 240
млн. лв. за същия месец

Основните загуби на застрахо-
вателните компании са от застра-
ховка “Гражданска отговорност”.
Макар че такава застраховка тряб-
ва да имат най-малко 90% от авто-
мобилите в страната, обхватът й
трудно надминава 75%, коменти-
раха представители на Асоциация-
та на българските застрахователи
(АБЗ), която вчера навърши 20
години от създаването си.

Кражбите на автомобили са
паднали с 40% за последната го-
дина, след като беше отменено
маркирането за застраховката.
Маркировките и стикерите по ко-
лите вече не са основание за из-
плащане или отказ на обезщете-
ние на щети, посочиха от АЗБ.

Тези дни изтича срокът, в който
тези маркировки трябваше за-
дължително да бъдат отстранени.

първия ден, в който ще заработи “Южен поток”, България ще
получава транзитни такси. Това заяви министърът на икономи-
ката, енергетиката и туризма в отговор на твърденията на
източници, близки до преговорите по проекта, че България
няма да получава транзитни такси. “Този проект ще бъде
финансиран на проектен принцип чрез привличане на средст-
ва. Тези средства ще се плащат от тези транзитни такси. Още
от първия ден, в който ще заработи “Южен поток” и “Южен
поток - България”, ще се получават транзитни такси за всеки
кубик, преминал оттам”, заяви Добрев.

Спестяванията на населението
с нов рекорд от 34,5 млрд. лв.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Близо 2000 мегавата може да бъдат
изключени от системата заради несъ-
гласието на зелените централи да
плащат такса достъп, наложена им от
регулатора. Според Никола Газдов до
такива крайни мерки няма да се стигне
и ще бъде намерено друго решение.
Той обаче смята, че налагането на
таксата ще увеличи безработицата у
нас. В сектора имало 7000 души, които
пряко или косвено са заети. “Аз вяр-
вам, че една огромна част от тези
места вече са застрашени сериозно.
Някои от тях са безвъзвратно загубени,
други имат шанс да бъдат спасени”,
каза Газдов. Според протестиращите
наложената такса е равносилна на обир.

ПО-ВИСОКИ ЛИХВИ ПО НОВИТЕ
ПОТРЕБИТЕЛСКИ КРЕДИТИ

75% от колите имат
„Гражданска отговорност”

Въвеждането на самоучастие
при застраховки “Каско” при щети
под 200 лв. не може да стане
задължителен за пазара. Това е
решение на всяка една компания,
защото каското е имуществена за-
страховка, която не е задължител-
на, казаха от АБЗ. От асоциацията
коментираха, че при системата “бо-
нус-малус” цената на застраховка-
та пада, ако шофьорът не прави
катастрофи и обратното. Така ще
има и възпитателен ефект.

Идеята за въвеждане на този
принцип при застраховките “Кас-
ко” все още се обсъжда, но са
необходими промени в Кодекса за
застраховането, посочи Коста Чо-
лаков, зам.-председател на АБЗ.
Очаква се тази есен Комисията за
финансов надзор (КФН) да подгот-
ви промените в кодекса.

ДОБРЕВ: ОТ ПЪРВИЯ ДЕН
ЩЕ ПОЛУЧАВАМЕ ТРАНЗИТНИ
ТАКСИ ОТ „ЮЖЕН ПОТОК”

С 9,7% се увеличиха
разходите ни по жилището

В

Лихвите по новоотпуснатите левови потребителски кредити през
август се покачват с 0,3 пункта до 11,8%, показват данни на БНБ.
По евровите, както и по жилищните (левови и еврови) се отчитат
минимални изменения в рамките на +/-0,05 пункта. Лихвите по
другите кредити за домакинствата през месеца намаляват с 0,5
пункта при левовите до 9,6% и с 1,9 пункта при евровите до 7,6%.
Лихвените проценти по новоотпуснатите през август левови малки
фирмени кредити (до 1 млн. евро) се
понижават с 0,1% до 8,2%. При евро-
вите понижението е с 0,2 пункта до
7,6%. За последната година лихвите
по малките фирмени заеми са спад-
нали съответно с 0,8 и 1,1 процентни
пункта по левовите и евровите. При
големите кредити (над 1 млн. евро),
за които са обичайни и големите ко-
лебания в статистиката, лихвите през
август нарастват с 0,9 пункта до 9%, а по
евровите спадат с цели 3,1 пункта до 6,2%.

на миналата година). За
последните 12 месеца те
се увеличават с 4,5 млрд.
лв.
Тъй като няма голямо
търсене на кредити,
банките намаляват
задълженията си към
чужбина, в това число
погасяват 1,9 млрд. лв. от
задълженията си към
банките майки и към 31
август 2012 г. те са едва
5,34 млрд. лв. (спрямо 12
млрд. лв. през ноември
2008 г.). Само през август
намалението е със 152
млн. лв.
Другите депозити (извън
тези на населението и
чуждите банки) се увели-
чават с 347 млн. лв. за

последните 12 месеца и
намаляват с 389 млн. лв.
през август 2012 г. до
21,4 млрд. лв. Тук влизат
както депозити на българ-
ски фирми, така и на
държавни ведомства и
чуждестранни юридически
лица. Възможно е някое
от чуждите юридическите
лица да е част от групата
на банка майка и намале-
нието да е в унисон с
погасяване на депозитите.
Общо привлечените сред-
ства в банковата система
намаляват с 470 млн. лв.
през август, но се увели-
чават със 2,8 млрд. лв. за
последните 12 месеца до
68,2 млрд. лв. към 31
август 2012 г.

ПРОИЗВОДИТЕЛИ
НА ЗЕЛЕНА ЕНЕРГИЯ
ГОТВЯТ БОЙКОТ
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В периода  до 6 октомври 2012 г. времето ще се задържи топло за
сезона. Прогнозата за времето през месец октомври 2012 г. е за малко по-
топъл месец от нормалното, но само с няколко градуса. В началото на
месеца се очаква наличието на повече валежи от нормалното за месеца.
Нормалната средна температура през месеца е за 11-16 градуса, а прогно-
зата е през 2012 г. средната температура да е 13-17 градуса в равнините
и 9-13 градуса по високите полета. Прогнозата за валежите е за не повече
от 60-70 л на кв.м, като за равнините се очакват 40-50, за южните части на
страната, където октомври по правило е по-дъждовен - 50-60 л на кв.м.

НОВИНИ

ДЪРЖАВЕН ФОНД
„ЗЕМЕДЕЛИЕ”

ДФЗ приема банкови гаранции от изкупвачи-
те на мляко до 31 октомври.

Съгласно наредбата за управление на нацио-
налната млечна квота всички одобрени изкупва-
чи на мляко трябва да депозират оригинални бан-
кови гаранции за квотната 2012/2013 г в полза на
ДФ “Земеделие” до 31 октомври 2012 г.

Изкупвачите, посочили до 250 000 кг, трябва
да предоставят банкова гаранция в размер на
6804 лв. Тези, които са декларирали от 250 001
кг до 1 000 000 кг изкупено краве мляко за
2011/2012, трябва да учредят гаранция от 13 608
лв, а заявилите над 1 000 000 кг - в размер на
21 772 лв.
СИСТЕМА ЗА АГРОПАЗАРНА
ИНФОРМАЦИЯ

По данни на САПИ сред-
ните изкупни цени на живот-
новъдната продукция към 28
септември 2012 г. е, както
следва:

 Изкупните цени на кра-
вето мляко се движат в ши-
рок диапазон: от 0,35 лв./л
до 0,80 лв./л, а средната из-
купна цена за седмицата е
0,56 лв./литър. Повишение на
цените е отчетено във Видин,
Враца и Монтана с 4%. На-
маление на цените е отчете-

но в област  Шумен (-9%). Цената на овчето мляко се движи от 0,80 до
1,40 лв./л. Средната цена за страната е 1,14 лв./л.

За същия период на 2011 г. средната изкупна цена на кравето мляко
е била по-висока - 0.59 лв./литър.

Изкупните цени на угоените прасета са в диапазона 2,30-3,50 лв./кг
ж.т., като средната изкупна цена за страната е 2,91 лв./кг ж.т. Повишение
на цените има в 8 области на страната: Русе  (+17%); Разград, Силистра
и Търговище (+15 %); Враца и Монтана (+11%); Видин (+5%) и Шумен с
(+1%).  През 2011 г. средната цена за страната на прасета угоени е била
по-ниска - 2.48 лв./кг ж.т.

Изкупните цени на телета за месодобив са в границите от 2,50 лв./кг
ж.т. до 3,50 лв./кг ж.т. Средната цена за страната е 2,86 лв./кг ж.т. Увели-
чение има в 4 области: Видин с 13%; Враца и Монтана с 10%; Плевен с
2%. През 2011 година цената на телетата е била също по-ниска - 2.62 лв./
кг ж.т.

Изкупните цени на говеда за месодобив се движат в ценовия диапа-
зон 1,50-2,60 лв./кг ж.т. Средната цена за страната и седмицата е 1,94 лв./
кг ж.т. Повишение е отчетено в областите: Враца и Монтана с 14 %; Видин
с 11%; Габрово с 5 % и в Ловеч с 3%. През 2011 г. се отчита по-ниска
изкупна цена на говеда за месодобив - 1.72 лв./кг ж.т.
ЕВРОПЕЙСКА КОМИСИЯ

ЕК подготвя публичност за получените субсидии за всички земедел-
ски производители. Това означава, че освен юридическите лица - бене-
фициенти, за които и сега това изискване присъства, вече ще могат да
се видят субсидиите на всеки дребен фермер. Това ще става чрез по-
именното обявяване на земеделските производители, които са получили
директни плащания.

За тази цел има вече подготвен проект на доклад от дирекцията, който
се очаква в началото на месец октомври да бъде предложен на Комиси-
ята за одобрение. Според сайта proplanta.de, ЕК ще трябва да вземе
решение дали имената на фермерите могат да бъдат публикувани в ин-
тернет пространството.

Въпросът и досега е подлаган на обсъждане и е пораждал сериозни
спорове. Но според източници от Брюксел мярката би дала възможност
на отделните страни членки по-добре да се ориентират за получените
субсидии и да постигнат по-добър контрол върху малките производители.

Кой са малки земеделски производители? Според приетите стандарти
за такива се смятат производители, които получават минимум 1000 евро
годишно от европейските средства. Броят на дребните производители е
твърде голям в страните от Централна и Източна Европа.

Общо 1479 заявления на стойност 72 315 705 лв.
са приети в ДФ “Земеделие” по време на обявения от

20 август до 11 септември прием по
мярка 112 “Създаване на стопанства
на млади фермери”. Бюджетът за
този период е в размер на 78 232 000
лв. и е достатъчен за финансирането
на всички проекти, които отговарят
на критериите на допустимост съглас-
но Наредба № 9 от 3.04.2008 г. за
мярка 112. Новост при кандидатст-

ването тази година беше изи-
скването стопанствата на
кандидатите да имат 4, а
не 2 икономически едини-

ци (ИЕ). Въведено беше и
условие фермерите да до-

кажат право за ползване на
земята на цялото стопан-

ство с документ за соб-
ственост, аренда или
наем. Както и досега

кандидатите трябваше да
изготвят бизнес план за 5 го-

дини. Приоритет имат: фермери със завършено средно или висше образова-
ние в сферата на земеделието, ветеринарната медицина или аграрната иконо-
мика, както и тези, които притежават сертификат за завършен 150-часов курс
в същите области; проекти за дейности, които се осъществяват изцяло в сек-
тор “Животновъдство”; проекти на млади фермери, чиито стопанства са в процес
на преход към биологично производство, или са преминали към биологично
производство; проекти на млади фермери, които са кандидатствали или възна-
меряват да кандидатстват за финансово подпомагане по мярка 214 “Агроеко-
логични плащания” от ПРСР; проекти от областите Благоевград, Варна, Габро-
во, Кърджали, Ловеч, Разград, Силистра, Смолян, София и Перник.

Фермерите с нови
осигурителни прагове

В селското стопанство минимални-
те осигурителни прагове се увелича-
ват с 9 и 11 на сто от 1 януари 2013 г.
С 9.4% се вдигат минималните запла-
ти в сектора, под които не могат да се
начисляват пенсионните и здравни
осигуровки. Те засягат близо 55 хи-
ляди наети в арендните стопанства. С
11% се увеличават вноските за меха-
низаторите, като минималният осигу-
рителен доход се повишава от 526
лева на 584 лева. Според синдикал-
ните организации заетите в тази гру-
па са приблизително 13 хиляди на
брой. С новите прагове вноските за
пенсия и здраве ще достигнат до 125
лева на месец.

Най-многобройни в селското стопанство обаче са работниците, които
заемат длъжности, които не изискват квалификация - 16 600. Техният ми-
нимален осигурителен доход става колкото е и минималната работна запла-
та - 310 лева. Квалифицираните работници (6100 души) ще се осигуряват
най-малко на 428 лева, при сегашните 396 лева. Специалистите (агрономи,
зооинженери и т.н.) ще се осигуряват поне на 574 лева вместо на 552 лева.

Разяснение на СЖБ за
националните доплащания
за животни към директните
плащания

Кръстосаното съответст-
вие, което е за цялата кален-
дарна година като изискване,
няма нищо общо с изисквани-
ята за допустимост за подпо-
магане по НДЖ и НДКМ (пе-
риод и процент на задържа-
не), но ако фермерът е  кан-

Националните доплащания за животни към директните плащания
дидатствал по De minimis, Аг-
роекологични плащания и
други мерки за субсидиране,
по които се изисква задържа-
не на животните до края на
календарната година, ферме-
рите са длъжни да запазят
броя на животните. Това изи-
скване е важно за поддържа-
не на стопанството в добро
земеделско и екологично
състояние.

 Тези изисквания са част от
законодателството (ветери-
нарно и екологично), което е
било прилагано и до момента
- т.е те не са нови (например
животновъдният обект да бъде
регистриран; животните да
бъдат правилно идентифици-
рани с ушни марки; да има ве-
теринарни паспорти за ЕРД; в
нитратно уязвимите зони да се
спазват изискванията на Про-

грамата от мерки за ограни-
чаване и предотвратяване на
замърсяването с нитрати от
земеделски източници в уяз-
вимите зони, приета със За-
повед №РД-141/7.03.2011 и
№РД-09-189/24.03.2011 на ми-
нистъра на земеделието и
храните и министъра на окол-
ната среда и водите и други.).

 Новото е, че от 2012 г.
започва да се прави връзка

между тях и директните пла-
щания. Европейските регла-
менти изискват те да бъдат
проверявани, при проверките
за директни плащания. Те се
прилагат за фермерите, кан-
дидатстващи за директни пла-
щания по отношение на земе-
делската им дейност и площ-
та на стопанството, независи-
мо дали е заявена за подпо-
магане.
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ремиерът на Турция Реджеп
Тайип Ердоган отново огла-
ви управляващата Партия на
справедливостта и развитие-
то (ПСР). Новият мандат на-

равителствата трябва
да водят политика,
приспособена към за-
старяването на насе-

След испанците и португалците и белгийците се вдигна-
ха срещу политиката на строги икономии, която според
тях задълбочава неравенството. Протестиращите поис-
каха коалиционното правителство начело със социалис-
та Елио ди Рупо да предприеме “ефикасни мерки”
против младежката безработица, от която страдат близо
100 000 белгийци. Демонстрантите поискаха по-спра-
ведливи данъци, както и такса върху големите богатст-
ва. Междувременно премиерът на Словакия Роберт
Фицо прогнозира, че еврозоната няма да оцелее в
сегашния си формат и една или няколко държави ще
трябва да напуснат 17-членния блок с обща валута.

Националният осигурителен институт на Гърция ИКА търси
150 хил. пенсионери, които не са се явили за пререгистрация,
съобщи гръцкият в. “Прото тема”.

Процедурата по повторна регистрация започна през юли и
се наложи, след като бяха установени случаи на неправомерно
изплащане на пенсии, включително и на лица, починали преди
години. Инспектори от националния осигурителен институт про-
веряват и правомерността на изплащани инвалидни пенсии.
Медицински прегледи на остров Закинтос, или т.нар. Остров на
слепите, показаха, че над 80% от получаващите обезщетения
за слепота нямат проблеми със зрението.

ООН: Населението застарява
Според експертите към

средата на века около 80%
от възрастните хора ще жи-
веят в развиващите се стра-
ни. Поради това, че огромни-
ят дял от тяхното население
в момента са младежи, мно-
го от тези държави никога не
са имали политика за възра-
стните. Докладът на ООН
осъжда уязвимостта,
непълното използване на
трудовия потенциал, дискри-
минацията и насилието, на
които са подложени възра-
стните хора. Неговите авто-
ри призовават правителства-
та да сложат край на тези
“деструктивни практики и
вместо това да инвестират
във възрастните хора”.

Докладът бе представен
на симпозиум за застарява-
нето на японското населе-
ние. Както е известно, Япо-
ния е световен рекордьор в
тази област, като над 30% от
населението на страната е
на 60 и повече години.

И БЕЛГИЯ ПРОТЕСТИРА
СРЕЩУ ИКОНОМИИТЕ

Гръцкият осигурителен
институт издирва пенсионери

П
лението, призова Фондът на
ООН за населението (ФНО-
ОН), цитиран от Франс прес.

Доклад, изготвен от
ФНООН съвместно с асоциа-
цията “Хелп ейдж интер-
нешънъл”, настоява държа-
вите да подобрят своите
здравни системи. Представен
на 1 октомври - Международ-
ния ден на възрастните хора,
докладът съобщава, че 893
млн. души, или 12,8% от 7-те
милиарда жители на Земята,
са на възраст над 60 години.
Според прогнозите предста-
вителите на тази група от на-
селението ще се увеличат с
200 млн. през следващото
десетилетие и техният брой
ще надхвърли прага от един
милиард, което очевидно ще
натежи върху здравните и
социалните системи на
държавите.

Ердоган: Турция е
страна за пример
Турският премиер бе избран за трети пореден мандат начело на Партията
на справедливостта и развитието, готви се за президент след две години

вана с огромен интерес.
Обръщайки се към гражданите от

кюрдски произход, Ердоган е отправил
призив да издигнат гласа си срещу теро-
ризма и да съдействат за решаване на
кюрдския проблем, посочва в.”Заман”. Той
е уверил, че ПСР е сложила край на
продължилата десетилетия политиката
на асимилация по отношение на кюрди-
те и желае да открие нова страница на
мир и братство в отношенията.

Премиерът е отправил призив и към
основната опозиционна партия - Народ-
норепубликанската, за съвместни стъпки
за решаване на проблема с тероризма.
Той е обърнал внимание, че тероризмът
на Кюрдската работническа партия (ПКК)
получава подкрепа не само отвън, но и
от кръгове вътре в страната. Ердоган е
изтъкнал, че водена от убеждението, че
този проблем няма да се реши само с
военни средства, ПСР е инвестирала в
последните 10 години 35 катрилиона
лири в населените предимно с кюрди
райони. Според него епохата на превра-
ти в страната е приключила. Той е заявил
твърдо желание партията да спази обе-
щанието си за изготвяне на нова консти-
туция до края на годината.

Същевременно Ердоган е подчер-
тал, че последният му тригодишен ман-
дат начело на партията не е “сбогува-
не”, а “спирка”, “пауза”, намеквайки за
намерението си да се кандидатира за

президентските избори през 2014 г.,
отбелязва анализаторът от в.”Миллиет”
Фикрет Биля. Според Биля Ердоган е
говорил вчера не толкова като премиер,
а като кандидат-президент. Анализа-
торът изтъква също, че в подготвената
за конгреса брошура с целите на парти-
ята до 2023 г. са изброени конкретни
обещания, докато в речта си Ердоган е
предпочел да не говори за конкретни
проекти, а да се обърне към всички
слоеве от 75-милионното население.
Биля обръща внимание на гостите на
конгреса, сред които са преобладавали
лидери от ислямски държави, което по
думите му е придало “близкоизточна
атмосфера” на конгресната зала.

Биля изтъква, че Ердоган е направил
емоционално изказване, в което се е
спрял не на ценностите на ЕС, а на ис-
лямските ценности и символи. Речта
създала впечатление за човек, устремил
се към лидерство по отношение на “Араб-
ската пролет” и ислямския свят. Биля от-
белязва също, че на конгреса не са били
допуснати да присъстват журналисти от
някои вестници като в.”Джумхуриет”,
в.”Сьозджю”, “Айдънлък” и други.

Той посочва, че мярката е приложе-
на само за вестници, опозиционно на-
строени по отношение на ПСР, което
според него оправдава критиките към
управляващите за упражняване на на-
тиск върху печата.

Работници
излязоха
на протест
пред завода
на ArcelorMittal,
след като
най-големият
производител
на стомана
в света реши
окончателно
да затвори
двете
доменни пещи
в завода си в
североизточна
Франция

Рокади в японския
кабинет

Новият финансов министър
на Япония е Корики Джозима, а
другите ключови позиции - вое-
нен и външен министър - се за-
пазват. Според анализатори
това е опит от страна на пре-
миера Нода да съживи правител-
ството си и сигнал до Пекин, че
възнамерява да сложи терито-
риалния спор настрана.

Отложиха делото
срещу „Пуси райът”

Московският градски съд отло-
жи делото на втора инстанция
срещу групата “Пуси райът” за 10
октомври, тъй като една от мла-
дите жени съобщи, че се е разде-
лила с адвокатите си и се оказала
без защитник. 22-годишната На-
дежда Толоконникова, 30-годишна-
та Екатерина Самуцевич и 24-го-
дишната Мария Алехина бяха осъ-
дени на 17 август на две години
затвор за хулиганство и подстре-
каване към религиозна омраза.

Асанж се сдоби с
аборигенски паспорт

Коренните жители на Авст-
ралия издадоха на основателя на
сайта “Уикилийкс” паспорт на
абориген. Тъй като Асанж все
още се намира в посолството на
Еквадор в Лондон, документът
бе получен от баща му, който
благодари на аборигените за
подкрепата.

Снимки
ПРЕСФОТО/БТА

П
чело на ПСР ще е последен за него,
тъй като вътрешните правила на исля-
мистката формация забраняват повече
от три последователни мандата.

В обръщението си към своите съпар-
тийци, което често бе прекъсвано от ап-
лодисментите на делегатите, Ердоган
подчерта, че турската демокрация е
пример за ислямските държави. “Дока-
захме на целия свят, че една напредна-
ла демокрация може да съществува в
страна с голямо мюсюлманско мнозин-
ство. Превърнахме се в модел за всич-
ки мюсюлмански страни”, обяви турски-
ят премиер. Особено бурно бе посрещ-
нато изявлението му, че за него е по-
важно да служи на хората, отколкото
да заема някакъв пост.

Очаква се обаче турският премиер да
се кандидатира за президент през 2014
г., отбелязва АФП. Съгласно промени в
конституцията, прокарани от ПСР през
2007 г., държавният глава на Турция вече
ще се избира на всеобщи преки избори,
като ще има право на не повече от два
поредни 5-годишни мандата.

Изданията в Турция обръщат вни-
мание на основните послания в речта
на Ердоган на конгреса, която бе очак-

С военен парад и редица празненства
беше отбелязана 52-рата годишнина от

обявяването на независимостта на Кипър

Унгария забранява
хазарта в пъбове
и кафенета

Унгарският парламент ще
одобри предложение за забрана
на хазартните игри и ротатив-
ки в нощните барове и кафене-
та. Законопроектът, чиято цел
е да не позволява на бедните да
харчат голяма част от парите
си за хазарт, няма да засегне
големите казина в страната.

Наводнения в Испания

Проливните дъждове в Южна
Испания предизвикаха наводнения.
Според последните информации 10
души са загинали, още трима се
смятат за безследно изчезнали.
Водната стихия е унищожила пло-
дородни ниви и къщи, наводнени са
пътища, повредени са коли. Един
от най-засегнатите от водната
стихия е град Лорка, където мина-
лата година имаше силни земетре-
сения с жертви и сериозни щети.

Петима германски туристи и един
китайски гражданин загинаха при

автобусна катастрофа на магистрала
край Пекин, съобщи агенция Синхуа.
Автобусът се блъснал в движещ се

пред него ТИР и избухнал в пламъци.
Най-малко 14 души са ранени
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Заедно със семейството си грузинският президент Михаил Саакашвили даде своя
глас на парламентарните избори вчера. “В момента се решава дали Грузия ще

продължи да върви напред или не, дали ще се върне в миналото и дали идните
поколения ще живеят в по-добра страна”, подчерта той и посочи, че вярва в успеха

роят на сирийските
граждани, потърсили
убежище в съседна
Турция заради кон-

Европейската комисия е
готова да откликне на
евентуална молба за
спасяване на Испания,
заяви вчера в Мадрид
еврокомисарят по икономи-
ческите въпроси Оли Рен.
Той опроверга твърденията,
че вече е представена
такава молба, и добави, че
“условията за евентуална
спасителна помощ са
“добре известни”. Евроко-
мисарят увери, че е абсо-
лютно уверен в решимост-
та на испанското правител-
ство” да подобри ситуация-
та в икономиката на стра-
ната, която е подложена на
натиск от пазарите да
помоли за финансовото си
спасяване.
Испания, която е четвърта-
та икономика в еврозона-
та, е подложена на натиск
от пазарите и от част от
европейските й партньори
да поиска спасителен
финансов пакет след
първата помощ, която
бе отпусната на нейните
банки през юни.

ластите в Канада са
изправени последните
месеци пред рязко
покачване на нападе-
нията от пуми, съобщи
електронното издание
на френския ежеднев-
ник “Фигаро”.
Службата за защита
на дивата природа са
удвоили предупреди-
телните знаци на тери-
торията на паркове и
резервати. Туристите
не трябва да изпадат
в паника, ако се срещ-
нат с пума, а ако

В Прага посочиха датите за провеждането на първите в
историята на страната преки президентски избори - 11 и 12
януари 2013 година. Ако нито един от кандидатите не получи
повече от половината гласове, ще се проведе и втори тур, съоб-
щи Радио Свобода.

Сегашният чешки президент Вацлав Клаус напуска поста
след два петгодишни мандата. Досега президент на Чехия се
избираше от депутатите на двете камари на парламента. Тази
година бе приет законът за преки избори за президент.

В Саудитска Арабия
каталогът на шведския
мебелен гигант “Икеа” се
различава от каталозите
на компанията в другите
страни - от страниците му
са заличени женските
образи, предаде ДПА,
цитирайки вестник “Мет-
ро”. В Саудитска Арабия
на жените не им е позво-
лено да гласуват и да
шофират, макар че мина-
лата година крал Абдула
обяви реформа, която ще
позволи от 2015 г.
жените да гласуват.
Шведският министър на
търговията Ева Бьорлинг
се въздържа да разкрити-
кува пряко решението на

Близо 100 хил. са сирийските
бежанци в Турция

на 93 576 бежанци, които са
настанени в редица лагери
край границата със Сирия,
съобщи турската агенция за
справяне с бедствията в ко-
мюнике. Но още близо 30
хиляди не са регистрирани и
нощуват в хотели или апарта-

менти из страната.
Турция - един от основни-

те опоненти на режима в Да-
маск, неотдавна предупреди,
че не може да поеме повече
от 100 хиляди бежанци и при-
зова за безопасни зони на
сирийска земя.

ЧЕХИЯ ГЛАСУВА
ЗА ПРЕЗИДЕНТ
НА 11 И 12 ЯНУАРИ

КАНАДА „НА НОКТИ” СРЕЩУ
НАПАДЕНИЯТА ОТ ПУМИ

„Икеа” заличи жените
в катлога си
за Саудитска Арабия

“Икеа”, но заяви за
“Метро”: “Не можеш да
заличиш жените от дейст-
вителността”. Тези сним-
ки са поредният тъжен
пример за това колко
много още има да се
прави за равноправието
на половете в Саудитска
Арабия”, добави ми-
нистърката.
Говорителка на “Икеа”
заяви, че компанията
има ясна политика
в областта на равнопра-
вието на половете и
добави, че каталогът е
подготвен от чужд фран-
чайзър, който ръководи
магазините на “Икеа”
в Саудитска Арабия.

В водят със себе си
куче, трябва да го
държат вързано и
да напуснат района
спокойно и тихо.
Като напълно основа-
телни определя съвети-
те “Фигаро”, тъй като
Канада е страна, къде-
то човек трябва да се
съобразява също така
с вълци, мечки и койо-
ти, превърнали се също
в ужас за домашните
животни в някои отда-
лечени предградия на
канадските градове.

ОЛИ РЕН:
ЕК Е ГОТОВА
ДА СПАСЯВА
ИСПАНИЯ

Б
фликта в родината, се покачи
на близо 100 хиляди, обявиха
властите в Анкара.

Турция към момента е дом

едица политици и експерти
смятат, че в случай на успех
на опозицията на проведени-
те вчера парламентарни из-
бори могат да стане начало

Грузия проведе тест
за демокрация
Резултатите от парламентарните избори
и според властите, и според опозицията
имат решаващо значение за бъдещото
развитие на страната

те няма да има абсолютно мнозинство
на тези избори, както стана през 2004
и 2008 г. В новия парламент политиче-
ските сили ще бъдат принудени да се
съобразяват една с друга и да се дого-
варят на основата на компромиси, кое-
то според очакванията ще позволи да
бъде избегнат диктатът на една поли-
тическа партия. Припомняме, че от яну-
ари 2014 г. в конституцията на Грузия
влиза в сила изменение, според което
министрите и премиерът ще се пред-
лагат от партията с най-много депута-
ти. Досега това ставаше по предложе-
ние на президента.

Политическата ситуация през по-
следните седмици в Грузия е доста на-
прегната. Предизборна “информацион-
на бомба” стана показването на 18 и
19 септември по няколко телевизионни
канала на кадри с мъчения на затвор-
ници в столичен затвор. След много-
бройни протести постовете си напус-
наха министърът, отговорен за
изпълнение на наказанията, и вътреш-
ният министър, а скандалът нанесе
тужък удар върху рейтинга на управля-
ващата партия.

Знак за огромния интерес към из-
борите е броят на местните наблюда-
тели - повече от 61 хил. души, пред-
ставляващи повече от 50 неправител-
ствени и обществени организации. Как-
то посочват от централната избирател-
на комисия, “такова количество наблю-
датели на избори в Грузия не е имало
никога”. Междувременно в страната
пристигнаха повече от 1500 наблюда-
тели от чужбина, предимно от евро-
пейски институции и организации. Ин-
тересното е, че сред наблюдателите
няма представители на Русия.

Р
на процеса на мирна смяна на властта
след деветгодишно управление на ре-
жима на президента Саакашвили. В
случай на победа на управляващата
партия за 4 години ще бъде отложено
желанието на опозицията да управля-
ва страната, съобщи ИТАР-ТАСС.

77 от 150 депутати ще бъдат избрани
по партиен признак. В борбата за 73 ме-
ста в мажоритарните окръзи се включи-
ха 16 избирателни субекта, 14 партии и
две коалиции. За партиите бариерата,
която трябва да преминат, за да влязат
техните представители в парламента, е
5%. Няма долен праг за избирателната
активност. Според ЦИК на Грузия право
на глас имат 3 613 851 граждани. Гласу-
ването завърши в 19 ч. българско време
при сравнително слаба избирателна ак-
тивност, липса на достатъчно бюлетини,
обвинения в манипулации, но в крайна
сметка - относително спокойно. Грузия
не откри избирателни участъци на тери-
торията на Русия, но в много други стра-
ни в консулствата на страната бе дадена
възможност да гласуват над 45 хиляди
грузински граждани.

Основни фаворити на изборите бяха
управляващата партия “Единно нацио-
нално движение” и опозиционната ко-
алиция “Грузинска мечта”, основател и
лидер, на която е милиардерът Бицина
Иванишвили. Експертите предполагат,
че още няколко партии имат шанс да
получат 5 и повече процента от гласо-
вете. Значителна част от социолозите
са на мнение, че нито една от партии-
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Свят

ай-драматичното доказа-
телство бе решението да се
излъчи едноминутен клип,
в който се набляга на
състрадателността на Ром-
ни. Това е очевидно усилие
да се контрира пагубното
въздействие на изтеклия
таен видеозапис, в който

Правилата
на играта

В телевизионния диспут тази седмица Мит
Ромни има твърде много за вършене. Прези-
дентът Обама има много за губене. Ромни е в
по-трудната позиция. Обама е в по-опасната.
Ромни трябва да използва срещата в Денвър за
обръщане на спада в рейтингите, който бележи
от края на партийните конгреси. Макар и
поддръжници на републиканците да твърдят, че
в много от проучванията на общественото мне-
ние се анкетират повече демократи и затова
резултатите на Ромни са по-ниски от действител-
ните, поведението на предизборния екип на
Ромни сочи, че там не вярват в това. Много от
последните им стратегически ходове намирисва-
ха на контрол на щетите и изглежда отразяват
схващането, че ако кампанията запази сегашна-
та си траектория, Обама ще спечели.

Обама разчита на дебати, в които ще
запази ударението върху проблемните

за Ромни теми, като всяко
споменаване на числото 47 ще е

победа за кандидата на демократите

И Джей ДАЙЪН-младши та, която неотклонно нападаше Обама,
се отказа за малко от този подход в рек-
ламния клип за състраданието. В него
Ромни заявява: “И президентът Обама, и
мен ни е грижа за бедните семейства и
семействата от средната класа”. Претен-
дентите винаги са в слаба позиция, кога-
то им се налага да се прегърнат с опо-
нента за получаване на признание. Това
е защитен ход, знак колко се тревожи
Ромни от преднината на Обама в допит-
ванията по показателя “приятел на сред-
ната класа и нуждаещите се”.

Ето защо диспутът е стратегическа
главоблъсканица за Ромни. От една стра-
на, той трябва да го използва, за да про-
мени имиджа си, особено сред жените и
белите избиратели от работническата
класа, от които се нуждае, за да контри-
ра огромната подкрепа на Обама сред
афроамериканците и латиносите. Този
тип “закърпване” отнема време и енер-
гия от основната задача на Ромни в

диспута - да постави Обама в отбрани-
телна позиция с критики на управлени-
ето му.

Ромни ще трябва да приложи тази
двойна тактика в момент, когато кампа-
нията му е принудена да внася корекции
в курса. Допитванията сочат, че Ромни
губи това, което до неотдавна си мисле-
ше, че са най-големите му предимства
над Обама - избирателите от ключово
важните щати, макар и с малка разлика,
сега предпочитат Обама като бъдещ уп-
равник на икономиката и са на малко
по-добро мнение за състоянието й. Ром-
ни вече не е сигурен, че може да разчи-
та на икономиката като тема, която да
подобри позициите му в последните сед-
мици на кампанията, и трескаво търси
други теми. Този процес разпръсва уси-
лията му и придава на аргументацията
му усещане за хаотичност.

Парадоксално, предимствата на Оба-
ма над Ромни създават най-голямото

предизвикателство за президента в дис-
пута. Той не иска да поема големи рис-
кове, защото не му се налага. Преди
всичко иска да избегне някой голям гаф,
който би доминирал в коментарите след
диспута и би заменил проблемите и
грешките на Ромни като основни еле-
менти в медийното отразяване.

Обаче прекаленото съсредоточаване
върху избягването на грешки може да се
окаже опасно. Прекалено предпазливо
поведение може да даде на Ромни
възможността да поеме контрола над
диспута и да постави президента в пози-
ция на реагиращ. Ако има едно нещо,
което Ромни показа в първичните избо-
ри, то е, че той може да е свиреп, когато
е изправен пред необходимостта да се
разправи с някой опонент. Спомнете си
какъв “пердах” хвърли Ромни на Нют Гин-
грич на диспута от 26 януари преди
първичните избори във Флорида.

И докато се пази от всякакви намеци
за пасивност, Обама ще трябва да из-
бегне и признаци на арогантност или
прекалена самоувереност. Ал Гор помра-
чи иначе силното си представяне с
въздишките си от досада на предизбо-
рен диспут с Джордж Уокър Буш през
2000 г. Ромни се надява на подобна
проява от страна на Обама на диспута в
сряда, а Обама разчита на дебати, в
които спокойно или дори дружелюбно
ще запазва ударението върху проблем-
ните за Ромни теми. Всяко споменаване
на числото 47 ще е победа за Обама.

Един от недостатъците на съвремен-
ната медийна среда е, че макар дебати-
те да са предполагаемо поводи за кан-
дидатите да развиват важни въпроси об-
мислено и подробно, резултатът им че-
сто се преценява по откъси, които се
отнасят повече до личния характер, от-
колкото до теми или проблеми. Журна-
листите вечно са в търсене на “решава-
щи моменти” и “мигове, които променят
изхода на играта”. По тази норма Ромни
силно се нуждае от такъв променящ иг-
рата миг. Обама преспокойно може да
мине и без такъв.

Телевизионният диспут между
Обама и Ромни в сряда е стратегическа
главоблъсканица за кандидата
на републиканците
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Н
републиканският кандидат отписа 47
процента от избирателите. Неофициал-
ното изказване на бившия губернатор
на Масачузетс само подсили многоме-
сечните рекламни клипове на Обама и
негови поддръжници, в които Ромни е
обрисуван като богат и откъснат от дей-
ствителността борец за интересите на
най-богатите. Неотдавнашните допитва-
ния в ключово важните щати сочат, че
тази атака е оказала въздействие.

Най-впечатляващото е, че кампания-

Пътна карта за Луната

Ромни
вече не е

сигурен, че
може да

разчита на
икономиката

като тема,
която да

подобри
позициите му
в последните

седмици на
кампанията,
и трескаво

търси други
теми

На гости в “Российская га-
зета” беше зам.-председате-
лят на руското правителство
Дмитрий Рогозин. Целият ин-
тернет е пълен със съобще-
ния, че Русия, по думите на
вицепремиера, може да за-
почне осъществяването на
проект за изграждане на ко-
смически бази на Луната.

 По силите ни ли са днес
такива мащабни проекти?
Може ли космическият от-
расъл да излезе от дълбока-
та криза?

- Положението наистина не
е лесно. Ние винаги сме смя-
тали, че живеем в космическа
държава, която изстреля
първия спътник, първия космо-
навт, ние имахме големи успе-

Сергей ПТИЧКИН,
Александр ШАНСКОВ,
Сергей САВОСТЯНОВ

хи и изведнъж през последните
години - седем аварии. Шест
през миналата година и една
през август. Ако сериозно се
заемем с тази история, ще ви-
дим, че качеството на произвеж-
даната продукция не е причи-
на, а следствие, гнойна пъпка,
която се появява, но трябва да
се лекува не пъпката, а причи-
ните, довели до появата й.

Започнахме сериозно да из-
следваме какво става там. А там
става следното: отрасълът днес
се оказа преразмерен. По ико-
номическа сила страната ни чув-
ствително отстъпва пред САЩ.
При такова изоставане трябва да
бъдем по-икономични. А при нас
в космическия отрасъл има ня-
колко големи концерна, заводи,
предприятия, които паралелно
произвеждат почти една и съща
продукция. В същото време кос-
мическата промишленост е на-

товарена едва на петдесет про-
цента. А контролът за качество-
то - недостатъчен. Появи се
въпросът за необходимостта от
дълбока реформа, но откъде да
я започнем? От борбата за ка-
чество? Това е правилно, разби-
ра се, но с това няма да постиг-
неш много. Основната задача
сега е една - Русия трябва най-
накрая да формулира какво иска
тя от космоса, да определи стра-
тегическите си цели.

И вече въоръжена с тези
свръхзадачи трябва са форми-
ра икономиката, холдингите,
много други неща. Трябва да
се постави една суперзадача,
три второстепенни задачи, пет
третостепенни и така нататък.
Тогава ще стане ясно какви си-
стеми за изстрелване са ни не-
обходими, какви двигатели, ра-
кети, от какви космодруми тряб-
ва да излитат. Трябва да въве-
дем елементарен ред.

Няма да крия: не съм профе-
сионалист в космическия от-
расъл. Но моята професионал-
на задача е да мисля и да дей-
ствам систематично. Именно от
гледна точка на системния под-
ход бих предложил да започ-

нем решаването на свръх-
задача, която днес може да
изглежда фантастична. На-
пример създаването на Лун-
на база. Ние се научихме да
работим в околоземното
пространство, на Междуна-
родната космическа станция.
Защо да не се опитаме да на-
правим по-голяма станция, коя-
то да се намира на естествения
сателит на Земята, и където да
се прави всичко това, което се
прави на МКС? Това е интерес-
на научно-техническа задача.
Ако тя бъде решена, ще по-
влече след себе си фундамен-
тални и практически изследва-
ния. Това ще е база за по-на-
татъшни пробивни решения.
Това е моето предложение.
Може да има и други предло-
жения, трябва да спорим, тряб-
ва да се създават тези ценно-
сти. Това е голяма престижна
политическа задача. И лично
на мен ми се струва, че по
силите ни е да я решим.

 А кой може да осъщест-
ви такъв грандиозен пробив?
Известно е, че кадровият
проблем в машиностроенето
е един от най-тежките?

- Това наистина е така. За-
това Съветът за сигурност взе
решение да подкрепи идеята,
родена във Военнопромишле-
ната комисия, която оглавявам
аз. Ние ще създаваме кадрови
потенциал за руската отбрани-
телна промишленост. Ще
търсим хора. В това число и от
средите на частния бизнес. И
сега ние създаваме специален
съвет по държавно-частното
партньорство при ВПК, където
ще идват частните инвестито-
ри. Смятам, че тяхната енергия,
ако те дойдат в отбранителна-
та индустрия, може да промени
качеството на производството
и да извърши революционен
пробив в бъдещето.
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Интервю
Ангел Славчев:

Падне ли шистовата забрана,
пада и правителството
Не вярвам, че ще оставят мораториума върху добива, категоричен е младият активист

Интервю на
Александър СИМОВ

АНГЕЛ СЛАВЧЕВ е на 31 г., висшист. Професионално
се занимава с информационни технологии. От 7 годи-
ни работи в ИТ сектора като ръководител на отдели.
В момента ръководи отдел с над 30 служители. По-
литическите си занимания възприема като хоби.
Ролята му в антишистовата кауза е на главен коор-
динатор за цялата страна. Славчев се ангажира и с
редица други обществени и социални проблеми. През
2010 г. стигна до 6-о място на реалити предаване по
БНТ “ Големият избор 2”, където отстояваше теза-
та за референдум за американските военни бази,
прибиране на военните ни контингенти от чужбина
и за неразполагане ПРО на българска територия.

 Господин Славчев, те-
мата за шистовия газ стиг-
на и до Европейския парла-
мент. След като България
беше една от първите
страни в Европа, които по-
вдигнаха темата, следите
ли как се развива тя на ев-
ропейско ниво?

- Много е важно да се от-
бележи, че България и Фран-
ция са двете страни в ЕС,
които са наложили забрана
върху технологията за добив
и на шистов газ. Българската
забрана е най-точно форму-
лирана и служи за пример по
целия свят. Почти няма държа-
ва в света, от която да не са
се свързали с нас, за да им
дадем нашите формулировки
за тази забрана. Хубавата но-
вина за всички е, че Европей-
ската комисия излезе с до-
клад, в който изрично призо-
вава технологията за добив
на шистов газ (хидрофракинг)
да не бъде прилагана там,
където има гъсто населени
райони и във вододайни зони
заради нейния опасен за поч-
вата и хората характер. Из-
ползваните при фракинга теч-
ности се считат за опасни от-
падъци. Дори някоя компания
да намери зона, където няма
питейна вода, е длъжна да
мине през оценка за въздей-
ствие на околната среда. Ко-
мисията по околна среда, об-
ществено здраве и безопас-
ност на храните реши, че ЕС
няма да финансира и изслед-
вания в тази област. Този до-
клад предстои да бъде гласу-
ван в Европарламента.

При нас основната борба
беше и продължава да бъде
за златна Добруджа, която не
само е най-плодородната
земя в България, но и под нея
има огромен воден басейн,
снабдяващ с вода цяла Севе-
роизточна България. Това е
единственият водоизточник
там и е с големина над 13
хил. кв. км. С други думи, на-
шите доводи и аргументи бяха
дозащитени и на европейско
ниво. Въпреки засилените
лобистки атаки на различни
посланици и енергийни “екс-
перти”, ние, българите, стана-
хаме за пример с това, че ре-
агирахме навреме, преди да
е станало късно.

 Светът отбеляза своя
ден срещу фракинга, Бълга-
рия взе ли участие в тази
международна инициатива ?

- Този ден бе много специ-
ален за всички ни. 22 септем-
ври е денят на Независомост-
та на България и е национа-
лен празник, а същевременно
се превърна и в световен ден
срещу фракинга. Празникът бе
отбелязан в над 5 града в
страната и през целия ден в
над 300 различни точки на
планетата се организираха
прояви, обединени от идеята
за пълна забрана на добива
на шистов газ. Това бяха про-
тестни шествия, митинги, про-
жекции на филми и концерти.
Ние раздавахме хляб, като с
това искахме да покажем, че
борбата е именно за него. Ор-
ганизацията на Световния ден
срещу фракинга е доказател-
ство за това, че антифракинг
активизмът е истинска граж-
данска инициатива, която не
робува на политически или

Êîðïîðàòèâíè èíòåðåñè
è ãðàáåæ ñà â äúíîòî íà
“íàòèñêà” çà øèñòîâ ãàç

корпоративни лобита.
 Вярвате ли на увере-

нията на властта, че мора-
ториумът върху шистовия
газ ще остане?

- Искренно признавам, че
не им вярвам. Няма как и да
вярваш на хора, които те гле-
дат в очите, наричат те лъжец
и те питат колко пари си взел,
за да защитаваш тази кауза.
Как да вярваш на хора, които
не могат дори да си предста-
вят, че съществуват граждани,
чиято мотивация да защитават
земята, водата и природата
няма финансово измерение?
Няма как да вярваш на хора,
които видимо обслужват част-
ни интереси и нехаят за собст-
вената си родина. Управлява-
щите се опитаха да отменят
забраната, като създадоха по-
редната парламентарна коми-
сия. Тя имаше задача да раз-
гледа добрите практики, да из-
слуша аргументите и на двете
страни по т.нар. технология
“Хидравлично разбиване” и да
внесе по-добра регулация и
контрол в сектора. Фактите
говорят сами за себе си. Ние
инициирахме научна среща,
на която 32-ма учени и специ-
алисти в различни области от
цялата страна казаха своето
категорично “не” на тази тех-
нология. Целта на срещата бе-
ше да съберем специалисти от
геолози през почвоведи и
биолози до химици и токсико-
лози, защото тази технология
не засяга само един елемент
на околната среда. Въпреки че
тази среща излъчи и свои
представители в тази комисия,
на тях думата не им бе дадена
нито веднъж официално. Мно-
го е трудно, да не казвам не-
възможно, да имаш доверие
на хора, които ти обещават
нещо, а зад гърба ти говорят и
правят друго. Визирам отноше-
нието на г-н Диан Червенкон-
дев, който е председател на
тази комисия и още през юни
пое ангажимент всички внесе-
ни материали от наша страна
да бъдат качени на страница-
та на НС. Качили сме на еле-
ктронен носител над 5000
страници документи и научни

доклади за опасностите, кои-
то крие тази технология. На
последното заседание на 19
септември т.г. се оказа, че те
не само не са качени в сайта,
а дори не са предоставени на
депутатите от комисията.

През цялото това време на
интернет сайта на НС седят
документи, които се тълкуват
единствено в полза на тази
технология и представляват
становища на няколко профе-
сори, които са в чист конфликт
на интереси поради професи-
оналната им обвързаност с
добивните компании. Нима
някой очаква “кучето да за-
почне да лае срещу стопани-
на си”?! На всичкото отгоре
комисията от 3-месечна стана
6-месечна, изготви доклад и

го представи на депутатите в
пленарна зала. Решението на
комисията бе прието от НС,
като се промениха и няколко
формулировки в него - една
от най-важните бе, че се за-
брани добивът на газ от въгли-
ща поради голямата опасност,
която представлява начинът
на добиване. След това ре-
шение всички ние смятахме
темата за приключена и е
време да обсъждаме писане-
то на закон, който да забрани
фракинга!

В крайна сметка в заседа-
нието от 19 септември се ока-

за, че г-н Червенкондев пред-
лага срокът на комисията да
се увеличи с още 6 месеца и
група депутати да се разхо-
дят до Тексас и Полша, за да
изследвали опита там. За
сметка на данъкоплатците,
разбира се. Излиза, че управ-
ляващите не вярват на 5000
страници научни доклади или
не желаят да ги прочетат,
вместо това искат да се раз-
хождат по света! Вие бихте ли
имали доверие на тези хора ?

 Напоследък в медиите
се води масова кампания за
преобръщане на обществе-
ното мнение по темата за
добива на шистов газ. Кой
стои зад нея?

- Наистина се наблюдава
много сериозна кампания с

цел обръщане на народното
мнение, и то - подплатена с
много пари. Непрекъснато сме
свидетели на платени статии
и срещи, които обясняват кол-
ко е полезна тази технология
и как всичко било въпрос на
регулация и контрол. Зад нея
видимо стоят големи компа-
нии, чийто интерес бе
накърнен. България е рай за
тези международни компа-
нии, като започнем от смеш-
ните концесионни такси (до
8%, а историята не познава
по-голям от 3%) и стигнем до
нулевия контрол. На всичкото
отгоре им предоставяме и
сигурен пазар. Като цяло
страната ни е газифицирана
на много малък процент, но,
от друга страна, имаме топло-
фикациите, които на година
имат заделен бюджет от око-
ло 3 млрд. лв за гориво. Е, вие
ако сте частен предприемач,
няма ли да изберете тази “ба-
нанова република” и да си
сложите сондите, без да ви
интересува дали ще я отрови-
те за стотици години напред?!

 Министри започнаха да
намекват, че България тряб-
вало да опознае своите при-
родни ресурси - виждате ли в
това намек за различна по-
литика по темата?

- Това са изказвания от
пълна некомпетентност и за
жалост ги слушаме прекале-
но често. България има създа-
ден толкова голям геофонд,
че няма квадратен километър,
който да не е изследван до
1989 г. След това този фонд
започва да преминава в част-
ни ръце и сега последиците
са налице. Идват разни инве-
ститори и си купуват части от
фонда, а след това предявя-
ват желание да правят проуч-
ване в дадени региони и едва
ли не се гордеят, че са откри-
ли нещо. По българското за-
конодателство всяка фирма,
на която е дадено право да

проучва терен и тя направи
геоложко откритие в него,
след това го регистрира като
търговско откритие и получа-
ва автоматично право да го
ползва на концесия за след-
ващите 35 г. плюс още 15 г. по
решение на МС. Не мога да
нарека всичко това политика,
то е чист грабеж!

 Дали действията на
правителството не са опит
да се приспи отново обще-
ственото мнение и да се
действа след това?

- Интересен е фактът, че
обществото ни е много мъдро,
от една страна, и импулсивно
на моменти - от друга. Мисля,
че в момента много социални
проблеми са легнали на пле-
щите на това общество и то е
поставено в ъгъла без особе-
ни варианти за изход. Освен в
икономическа и финансова
криза, сме в много дълбока
политическа и социална кри-
за и това се отразява много
на съвременното ни граждан-
ско общество.

Ние продължаваме да
веем знамето на обединени-
ето и това е успешната фор-
мула. От самото начало се
обединихме на гражданско
ниво, като поставихме наши-
те идеологически, партийни и
верски виждания на заден
план и заедно се борим и до
ден днешен, защото се борим
за България. Темата шистов
газ продължава да бъде един-
ствената кауза, която може да
консолидира обществото и
всеки, изправил се на пътя й,
да бъде пометен.

 Промениха ли протес-
тите срещу шистовия газ
обществената атмосфера
в България?

- Миналата година се шегу-
вах с приятели, че успеем ли
да се преборим с шистовия газ,
ще отворим кутията на Пандо-
ра и протестите ще станат все-
кидневни. Оказах се повече от
прав и това ме прави щастлив.
Антишистовата кауза запали
искрицата и хората в цялата
страна тръгнаха на поход сре-
щу всички безобразия в тази
държава.

Първо, показахме, че не е
нужно някой да ти плаща, за
да се бориш за това, в което
вярваш и отстояваш. Второ,
показахме, че всичко зависи
именно от нас и много хора
успяха да излязат от оковите
на пагубното мислене “нищо
не зависи от мен, за какво
да се боря!” Трето, показах-
ме как се прави самооргани-
зирано гражданско общест-
во, без лидери и без племен-
ни водачи. Всички бяхме рав-
ни и решенията се взимаха с
консенсус. Четвърто, но мно-
го важно - показахме, че
България има бъдеще. Има
млади, силни и солидарни
хора, които са готови на са-
можертва в името на доб-
рото бъдеще. Това бе по-
слание за цялата нация, че
надежда има и тя е в сами-
те нас.

 Очаквате ли още про-
тести?

- Като кординатор на анти-
шистовата кауза се занима-
вам с тяхното организиране,
а не с очакването им. Отго-
ворът ми е: Да! Протести ще
има в цялата страна, ще има
и извън пределите на нашата
граница. Имаме ядра в цялата
страна. Всичко зависи от ре-
шенията на управляващите.
Падне ли шистовата забрана-
та, пада и правителството.

‘
‘
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Общество

ВАЛЕНТИН
ГЕОРГИЕВ

ИВАЙЛО
КАЛФИН

Здрави, щастливи
и спокойни

Какъв да е въпросът за
ядрения референдум

2
Датата

1847 - УМИРА ВАСИЛ АПРИЛОВ, ВЪЗРОЖ-
ДЕНЕЦ, ДАРИТЕЛ И ПИСАТЕЛ (Р. 1789 Г.).

Получава со-
лидно класичес-
ко и хуманитар-
но образование.
Посвещава се
на просветното
и културното из-
дигане на бъл-
гарския народ.
През 1835 г. ос-
новава в Габро-
во първото но-
вобългарско светско училище. По негово насто-
яване български младежи са изпращани да се
учат в Русия. Той е един от първите книжовници,
които осъзнават необходимостта от създаване на
единен български език. Завещава на габровска-
та община значителна сума, с която да се пост-
рои нова сграда за основаното от него училище.
Първоначално е погребан в Галац, а впоследст-
вие останките му са пренесени в двора на Апри-
ловската гимназия. През 1935 г. пред училищно-
то здание му е издигнат паметник, изработен от
скулптора Кирил Тодоров (на снимката).

1909 - В АНГЛИЯ Е ИЗИГРАН ПЪРВИЯТ
РЪГБИ МАЧ. Спо-

ред легендата играта е
измислена в училище-
то на гр. Ръгби (откъде-
то получава името си)
в Англия през 1823 г.
от момче на име Уилям
Уеб Елис. Докато игра-
ли футбол в училище-
то, Уилям изведнъж взел топката в ръце и се
затичал с нея. Тази история може и да е измис-
лена, но се разказва навсякъде, където се гово-
ри за историята на ръгбито. На 26 януари 1871 г.
по инициатива на клуба от Ричмънд в ресторант
“Пал Мал” на лондонската Рийджънт стрийт се
събират представители на 21 клуба, за да учре-
дят Ръгби-футболния съюз, чиято роля е да стан-
дартизира правилата на играта. Едва през 1987
г. за първи път се организира турнир за светов-
на купа по ръгби.

1916 - В СРАЖЕНИЕ ЗАГИВА ДИМЧО ДЕБЕ-
ЛЯНОВ, ПОЕТ (Р. 1887 Г.).

Пише първите си стихове като
ученик в мъжката гимназия
“Александър I” в Пловдив, а
първите му творби са публи-
кувани в София през 1906 г. в
сп. “Съвременност”. През
1907 г. се записва в Юриди-
ческия факултет, а през след-
ваща - в Историко-филологи-
ческия, като следва само две
години. Работи като пресме-
тач в Централната метеорологична станция, сте-
нограф в Народното събрание и в Софийската
община. Пише репортажи за в. “Ден” и в. “Бал-
канска трибуна”, сътрудничи на “Българска сбир-
ка”, “Съвременник”, “Нов път”, “Оса” и др.
Постъпва в армията през октомври 1912 г. и уча-
ства в Балканската война (1912-1913), след което
изкарва Школата за запасни офицери в Княже-
во. По време на Първата световна война отива на
фронта като доброволец (29 януари 1916 г.). За-
гива в сражение, погребан е в двора на църквата
в Демир хисар. Тленните му останки са пренесе-
ни в родната Копривщица през 1931 г.

1956 - В НЮ ЙОРК Е ПРЕДСТАВЕН ПЪРВИ-
ЯТ В СВЕТА АТОМЕН ЧАСОВНИК. Измерва

времето, използвайки резо-
нансните честоти на поглъща-
не на атомите. Основният прин-
цип на атомния часовник е да
се използва генератор на еле-
ктромагнитно лъчение (в микровълновата или оп-
тичната спектрална област), чиято честота да се
стабилизира по известен атомен преход, т.е.
търси се тази честота, при която се наблюдават
преходи между двете състояния на атома.

1996 - В СОФИЯ Е УБИТ АНДРЕЙ ЛУКАНОВ,
ПОЛИТИК, МИНИСТЪР-ПРЕДСЕДАТЕЛ НА
БЪЛГАРИЯ (Р. 1938 Г.).

Завършил “Международни отно-
шения” в МГИМО (Москва), след
което е служител в МВнР (1963-
1965) и Министерството на
външната търговия (1966-1968). От
1969 до 1972 г. работи в предста-
вителството на България в ООН в
Женева. След завръщането си е
заместник-министър (1972-1973) и
първи заместник-министър (1973-1976) на
външната търговия, вицепремиер (1976-1986) и
първи вицепремиер (1986-1987), министър на
външноикономическите връзки (1987-1989). Де-
путат в няколко НС, министър-председател в 76-
о и 77-о правителство. Застрелян е с четири кур-
шума пред дома му на ул. “Латинка” 15. До
момента убийството остава неразкрито.

Атомната енергетика в
България трябва да е
държавна! Зная, че много
хора ще ме обвинят в ета-
тистко, ретроградно, анти-
пазарно, комунистическо и
какво ли не мислене. Тях-
на работа. Аз си задавам
въпроси и бих искал да
намеря отговори, които да
разсеят тревогите ми.

АЕЦ е дългосрочна ин-
вестиция. Един реактор
работи над 40 години. След
като спре, над 20 години
продължава изваждането
му от експлоатация. Което
струва почти колкото из-
граждането на реактора.
Битките ни за компенсации
за АЕЦ “Козлодуй” показ-
ват точно това. Кой частен
инвеститор може да разче-
те една инвестиция с анга-
жимент за 60-70 годнини
напред и при която парич-
ните потоци са негативни в
началото и в края, и то със
значителни суми? Да се
запитаме какво би стана-
ло, ако въпросният инвес-
титор изчезне. Ако фалира

или просто откаже да пла-
ща разходите за изважда-
нето от експлоатация? От-
говорът е ясен - ще трябва
да плащат данъкоплатци-
те, защото тези разходи са
неизбежни. Някой ще каже
- ако е държавна, пак пла-
щат данъкоплатците. Да,
но в този случай те полу-
чават и ползите от експло-
атацията, докато при част-
ния собственик ползите
отиват в неговата печалба.

Има начин отговор-
ността на инвеститора да
се гарантира. Това става,
като от първия ден на ек-
сплоатация на централа-
та от него се поиска да
внася в контролиран от
държавата фонд редовни
вноски. Само че тогава
инвеститорът ще поиска
от държавата или да му
изкупува електроенерги-
ята на  достатъчно висо-
ка цена, или поне да му
гарантира евентуалните
загуби от падането на це-
ните под определени
равнища. Подобна гаран-
ция държавата не може
да поеме, защото би ста-
нало като с португалски-
те мераци да строят ма-
гистрали: ако има печал-
ба - за инвеститора, загу-
бата - за данъкоплатци-
те. Това е абсурдно, да
не говорим, че Европей-
ската комисия не би го
позволила.

Преди няколко години

Русия предлагаше на Тур-
ция да построи атомна
електроцентрала за своя
сметка. Проектът се про-
вали, когато се оказа, че
инвеститорът иска гаран-
ция за изкупуване на
енергията на определена
цена. Турската държава се
отказа от тази схема. Ко-
гато се водеха преговори-
те за АЕЦ “Белене”, рус-
ката страна даваше да се
разбере, че може да
предложи подобен вари-
ант и на България. Ние
отказахме поради горни-
те причини. Идеята бе
централата да бъде кон-
тролирано от българската
държава предприятие, в
което до 49% може да има
и частен инвеститор. На-
правихме конкурс, имаше
желаещи и беше избрана
сериозна германска фир-
ма. Участието на частен
инвеститор, но с минори-
тарен дял, гарантира
ефективността на инвести-
цията и на управлението.

Аз съм защитник на
строителството на АЕЦ
“Белене” като държавна
компания. В началото или
на по-късен етап част, но
миноритарна, от собстве-
ността може да се прива-
тизира. Средствата могат
да дойдат от заем - на-
пример корпоративен, га-
рантиран от държавата.
Няма кой друг да поеме
рискове за едно поколе-

ние напред, освен държа-
вата.

И още нещо: след като
все повече европейски
държави планират да при-
ключат с производството
на ядрена енергия, техни-
ческите и екологичните
стандарти стават все по-
ограничителни. Вече се
иска изграждането на
собствени хранилища за
отработеното гориво на-
пример. Тази тенденция
обещава още повече не-
предвидими рискове за
инвеститора, а българска-
та държава ще трябва или
да търси компромиси със
стандартите, или да утеж-
нява условията на инвес-
титора и съответно себес-
тойността на неговото
производство. Тогава убе-
дени ли ще бъдем, че яд-
рената сигурност ще бъде
най-високото равнище?

Заради всички тези
причини мисля, че пред-
стоящият референдум
трябва да съдържа три
въпроса:

 Да строи ли Бълга-
рия нови ядрени мощно-
сти?

 Да продължи ли из-
граждането на АЕЦ “Бе-
лене”?

 Да има ли българ-
ската държава контрол
върху собствеността и
решенията на ядрените
мощности на територия-
та на страната?

Аню Ангелов е един от
“най-реформаторските ми-
нистри в кабинета”, с не-
скрито задоволство заяви
вчера Симеон Дянков.
Според него Ангелов най-
искрено се опитвал да
вдигне колкото може за-
платите в неговото минис-
терство, но в същото вре-
ме не пропусна да се заст-
рахова, че конкретният
размер на увеличението
щял да стане известен,
когато бъде готов бюд-
жетът.

Ясно! За кой ли път
чуваме тези обещания по
адрес на поредния сектор
или ведомство. Очевидно в
хазната няма пари и за
това повишение, но преди

изборите всички трябва да
бъдат облъчвани с неясни
послания и позитивни
очаквания. Дянков вече
доказа, че е майстор на
подобни объркващи сло-
весни еквилибристики.

В същото време самият
“реформатор” Ангелов за-
плаши недоволните воен-
ни със съд и им размаха
пръст, че нямали право на
синдикати и протести. Ня-
мали право да обсъждат
заплащането си, нито да

отстояват извоюваните си
през годините социални
права.

Изумително! Бедна ни
е фантазията наистина,
щом и армията, и полици-
ята ни са докарани до
състояние да протестират.
Иначе да, разбира се, че
Дянков ще е доволен на
такива “реформи”. То армия
не остана, а и тези, които
все още носят пагони, са
превърнати от безпаричие
в хора със смачкано само-

чувствие и роби на банки-
те. А всеки министър, кой-
то ликвидира сектора си,
за Дянков ще е отличник.

Властта обаче се гри-
жи денонощно и неумор-
но за благоденствието на
всички. Затова и военни-
те, както и пенсионерите
ни, трябва да се чувстват
здрави, щастливи и спо-
койни. Последното е по-
желание към хората от
третата възраст лично от
министър Тотю Младенов,

който вчера за сетен път
ги сюрпризира с поредна-
та подигравка.

Оказва се (като пред-
последно), че планирано-
то от 1 април догодина
увеличение на пенсиите
нямало да е с еднакъв
процент за всички. Мини-
малната за осигурителен
стаж и възраст например
от 146 лв. сега щяла да
скочи до колосалните 150
лв., а социалната, която в
момента е 100.86 лв. ще
стане 110 лв. А уж щяха да
компенсират напълно ин-
флацията... Цените на хра-
ните пък в това време ско-
чили с 14 на сто. Ами да
вдигнат пенсиите само на
тези пенсионери, които ще
гласуват за ГЕРБ, така
съвсем ще се спестят пари.

Иронията настрана,
но всички приказки на
тема доходи и срокове от
последната седмица-две
приличат на парата от
свирката. Никой не е
виждал или обсъждал
някакви конкретни раз-
чети за бюджетни прихо-
ди и разходи, но пушил-
ка се вдига до бога.

А с паникьосаното го-
ворене на този и онзи
министър и включването
на Дянков в този “диа-
лог” изкристализира
едно и също нещо всеки
ден - пари няма и не
достигат. За полицаи,
военни, учители, пенси-
онери. Няма и откъде да
се намерят, затова валят
ли валят екзотични
предложения. И си пода-
ват само топката един на
друг, да става мача!

Анатолий СТАНКУЛОВ
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Наука

Велиана
ХРИСТОВА

Бъдещата програма на МС за
наука с европари тъне в мъгла

Още през месец април т.г. премиерът
заръча изрично на министър Томислав
Дончев до септември да представи по-
дробно идеите за новите оперативни
програми на България за финансиране
от европейските фондове в периода 2014-
2020 г., като нареди “науката да е преди
всичко”. Заръката бе правилна, понеже
сред тематичните направления, които ЕК
предлага за новия финансов период, на
първо място са науката и иновациите. От
тези две дейности се очаква развитието
на Европа. От ЕС изрично обявиха, че
парите от структурните фондове за пери-
ода до 2020 г. са насочени изключително
за уеднаквяване на политиките на държа-
вите и за сближаване на нивото им на
развитие. Посочените от ЕС тематични
цели на финансирането са 11. Цел номер
1 е: “Укрепване на науката, технологич-
ното развитие и иновациите”.

Абсурдното е, че след като “проспа”
при правителството на НДСВ възможност-
та да вкара свежи пари за целево разви-
тието на науката, страната ни остана
единствена в ЕС без оперативна програ-
ма за наука до 2013 г. А по всички пока-
затели на националното финансиране на
този сектор сме на последното място в
общността - в момента инвестираме

0,2% от БВП за изследвания
при средно 2% в ЕС

В началото на управлението на Трой-
ната коалиция предложената национал-
на рамка за оперативните програми бе
финализирана в Брюксел в заложения от
НДСВ вид - 7 оперативни програми в
периода до 2013 г., за които разполага с
6 673 млн. евро:

 Транспорт
 Околна среда
 Регионално развитие
 Конкурентоспособност
 Техническа помощ
 Развитие на човешките ресурси
 Административен капацитет

През април т.г. обаче се разбра, че
политическият избор на сегашното пра-
вителство отново се разминава с този на
ЕС. А единствено изследователският сек-
тор усвоява парите, до които успява да
получи достъп. В останалите сектори по-
ложението е плачевно - от 8 млрд. евро
(без аграрните програми) до април бях-
ме усвоили едва 1,6 млрд. евро. Оказа се
обаче, че и Томислав Дончев няма ни-
какво намерение да изработва ОП за
наука до 2020 г. Затова на двамата с
министър Сергей Игнатов бе поръчано
спешно да съберат работна група от спе-
циалисти и да предложат програмата до
началото на есента.

Уви, обществото ни е оставено в
пълно неведение за това работи ли се по
въпроса за целева програма за наука и
иновации. Въпрос, който е изключително
важен за това какъв път ще поеме Бълга-
рия оттук нататък. Информационното
затъмнение е пълно. Знае се, че министър
Игнатов наистина сформира група, но
направила ли е тя нещо, никой няма
представа. А времето си върви и срокове-
те си текат.

Предложението за еврофинансиране
за 2014-2020 г. на Дончев включваше 6
оперативни програми вместо досегашни-
те 7. Щели сме да очакваме по тях 17
млрд. евро.

ОП за 2014-2020 г.:
 Развитие на човешките ресурси -

водещо министерство МТСП
 Регионално развитие - МРРБ
 Иновации и предприемачество -

МИЕТ

 Околна среда - ЧОДВ
- Транспортна инфраструктура -

МТИТС
 Административен капацитет (?)

 Засега от науката няма и следа. В
началото на август Дончев все още обяс-
няваше, че ако се направи програма “за
наука и спорт” (умопомрачително съчета-
ние), ще може за нея да се насочат 600
млн. до 1,5 млрд. лв. Освен за универси-
тетски лаборатории, парите щели да се
харчат и за компании, които разработват
или внедряват иновации. В същото време
Игнатов пък по това време говореше за
програма “за наука и образование”.
Нищо, че в ЕС за образование има ня-
колко съвсем отделни програми. По ду-
мите на Дончев до 2013 г. България тряб-
ва да е готова с договора за партньорст-
во с ЕС, със Закона за управление на
европейските средства и с текстовете на
всички оперативни програми.

За новия период до 2020 г. обаче има
доста трудности. Зесега ЕК е изработила
само проект за регламент, който се
обсъжда от държавите. Според него раз-
личните фондове се обединяват в обща
стратегическа рамка, предвижда се да се
изготви Договор за партньорство, въвеж-
дат се предварителни и макроикономи-
чески условности, резерв и преглед на
изпълнението, съвместни планове за
действие, местно развитие (наблюдавано
от общността). Предвижда се също акре-
дитация на управленските структури по
фондовете, ще може да се създават и
многофондови оперативни програми. Рег-
ламентът определя национално съфинан-
сиране по проектите в размер на 15% в
програмите от цел “Растеж и работни
места” и 25% съфинансиране за програ-

иновации и наукопотребяваща икономи-
ка, пише в преамбюла. Младите предла-
гат усвояване в новата ОП на

общ бюджет 6,22 млрд. лв.

Ще се опитам поне кратко да посоча
основните идеи в документа. В него са
разписани 6 приоритетни оси, както и
мерките за тях, включително са напра-
вени разчети за конкретните средства,
необходими за тях.

Ос 1. Развитие на научно и научно-
иновативни центрове. Бюджет 1,63
млрд. лв.

В тази първа ос влиза укрепването на
капацитета на съществуващите научни
центрове като институции - ремонти, об-
новяване и модернизиране на лаборато-
риите, оборудване с апаратура, както и
строеж на нови научни центрове и лабо-
ратории към БАН и университетите. За
целта според младите учени са необхо-
дими 450 млн. лв.

Втора мярка е изграждането на реги-
онални научни и научно-иновационни

млн. лв. са насочени за разпространява-
не на научните резултати - организира-
не на форуми и летни училища, стимули-
ране на публикациите на особено висо-
ко ниво, подпомагане на български на-
учни издания, както и за правене на ха-
билитационни трудове и за допълнител-
на квалификация.

Ос 3. Провеждане на изследовател-
ска и развойна дейност на високо ниво.
840 млн. лв.

В това направление се включват
създаването на центрове за върхови
научни постижения (сenters of
excellence), повишаване на компетент-
ността в областта на интелектуалните
права и патентоването, разработването
у нас на специфична научна апаратура
и прибори, с които да се оборудват наши
лаборатории. За финансиране на риско-
ви изследвания (нещо, което в момента
у нас не се прави поради липса на сред-
ства) са включени 110 млн. лв. За създа-
ването на интердисциплинарни научни
групи младите учени са записали 15 млн.
лв. И нещо изключително важно, което
го има в повечето други държави - създа-
ване със 130 млн. лв. на фонд за подпо-
магане на патентоването, поддържане-
то на патенти и марки.

Ос 4. Създаване и стимулиране на
високотехнологични и иновативни пред-
приятия. Бюджет 1,6 млрд. лв.

 Още, когато се правеше Законът за
насърчаване на научните изследвания
(напълно безсмислен и безрезултатен
документ), специалистите бяха наясно, че
без такова стимулиране в нашата иконо-
мика не може да се родят нови иноватив-
ни предприятия. Нито една власт не прие
да включи този най-разпространен по
света механизъм дори на хартия. Старти-
ращи иновативни предприятия и спин-оф
фирми трябва да бъдат подпомагани с

центрове в зависимост от спецификата на
регионите, особено в значими за съот-
ветните райони вузове и научни органи-
зации. Бюджет 150 млн. лв. Паралелно са
записани 140 млн. лв. за осигуряването
на достъп до научни бази данни, включи-
телно създаването на бази данни за
българската наука и нейните постижения
и резултати.

Отделна мярка е насърчаването с 43
млн. лв. на развитието на партньорски
научни мрежи и съвместни лаборатории
межгду вузовете и институтите от центро-
ве като БАН и ССА, както и от бизнеса.
Младите смятат за необходимо също да
се дава допълнително стимулиране на
изследванията, инфраструктурата и кад-
рите, пропорционално на постиженията
на организациите (850 млн. лв.).

Ос 2. Увеличаване на количеството и
качеството на човешкия потенциал, зает
с научна и научно-иновационна дейност
(1,045 млрд. лв.).

В тази част са предвидени мерки за
промени в подвижността на научните
кадри, в подготовката им, обмена на хора
между научната и индустриалната среда
у нас. Тук са предвидени изграждане на
нови лаборатории във вузовете, ранно
въвличане на студентите в изследвания,
нови методи и програми в преподаване-
то, подпомагане на ИКТ в преподавател-
ската работа, обмен на кадри с научни
организации в ЕС, както и на територия-
та на България. Включено е също финан-
сиране на лаборатории, в които се при-
вличат на работа чуждестранни учени,
както и изявени български изследовате-
ли, и на тези, в които се завърщат наши
учени, работили в чужбина.

Особено място заема мярката за под-
помагане на младите учени - на тяхната
дейност, на участието им в научни фору-
ми, поощряване на публикационната ак-
тивност и постдокторантурата. Около 45
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Христо Колев

начален капитал, настояват младите уче-
ни. Това се отнася особено за съвместни
фирми на бизнеса с представители на
академичната общност. Специално тряб-
ва да се финансира внедряването на
български изобретения и на резултати на
българската наука. Впрочем, стимули за
внедряване на национални научни про-
дукти съществуват в много страни от ста-
ра Европа.

Ос. 5. Образование за наука и инова-
ции и иновации за качествено образова-
ние. Бюджет 760 млн. лв.

Ясно е, че тук става дума за връзка с
висшето и средното образование, за нови
методи за обучение за наука в училище
и в университетите (включително чрез
грантове), за създаване на учебни каби-
нети, образователни лаборатории, биб-
лиотеки, включително електронни. Раз-
бира се - за създаване на образователен
софтуер, на информационни и техноло-
гични центрове за обслужгване на ИТ
задачи, дигитализиране на учебното
съдържание и пр.

Ос 6. Техническа поддръжка. Бюджет
50 млн. лв.

В това направление се включва
поддържането на самата оперативна
програма “Наука” - управление, монито-
ринг, осигуряване на прозрачност, под-
бор и оценка на проекти, контрол над
изпълнението им, анализи за управлени-
ето и изпълнението на програмата, по-
мощ от чуждестранни експерти, оборуд-
ване на управлението с компютри и пр.

Акцентът на програмата е върху ба-
лансираното решение на проблемите с
ударение върху прилагането на научните
резултати, подчертават авторите.
Всъщност това е една напълно реализу-
ема комплексна програма, която може да
възроди целенасочено унищожаваната
от години вече българска наука и да
промени манталитета на народа ни.

мите по цел “Европейско териториално
сътрудничество”. Тъкмо средствата за
съфинансиране са основен препъникамък
за мизерстващите ни научни институти,
те нямат средства за заплати, за ток и
парно, камо ли “свободни пари”.

 Докато обществото и най-вече ака-
демичните общности пребивават в пълно
неведение, прави ли се нещо за нова ОП,
движението на младите учени “Когито”, в
което влизат докторанти и млади изсле-
дователи главно от БАН и Софийския
университет, написа... подробен идеен
план за такава програма. И го изпрати в
МОМН. Така е: само от жалби и вайкане
полза няма - човек трябва да направи
каквото може, пък да става каквото ще,
казва Христо Колев от “Когито”, който
работи в БАН.

Целта на програмата “Наука” е да
постави здрава основа за научни изслед-
вания в България, да стимурила развити-
ето на иновации, да стартира потребява-
щи и създаващи наука иновации и пред-
приятия и да създаде благоприятна об-
ществнена среда за развитие на наука,
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Актуално

Бъдете тревожно свободни,
а не спокойно управлявани*
Най-добрата магистрала
към прогреса е образованието

Проф. Иван ИЛЧЕВ

У
ниверситетът, ако е
добър университет,
не може да загърби
големите теми, кои-
то вълнуват общест-

вото. Ако се съди по медиите
и изявите на политиците, през
последната година една от
тях, без съмнение, са пътища-
та и магистралите. Та затова
днес, макар и съвсем кратко,
ще говоря за  пътища и маги-
страли.

Преди малко повече от век
американският писател О‘Хен-
ри публикува разказа си
“Пътищата, които си избираме”.
Вие, млади колеги, които за
първи път прекрачвате прага
на тази зала и сте се скупчили
по стълбището, водещо към
нея, сте избрали своя път. По-
желавам ви да го следвате не-
уморно и да постигнете цели-
те, които сте си поставили. Но
не забравяйте - пътищата са
много и човек е свободен да
промени своя избор. Наскоро
нашият министър каза, че об-
разованието е приключение.
Съгласен съм с него. Бих до-
бавил, че да работиш в тази
област е и лудост, и мазохизъм.
Ние, вашите преподаватели,
искаме да ви помогнем. Пътят,
който сте поели, ще ви отведе
в държава на духа, която опит-
ваме да направим по-различ-
на от държавата, в която ина-
че живеем - държава без чал-
га; държава, в която уважава-
ме постиженията на предход-
ниците си и опитваме в рамки-
те на възможностите си да над-
граждаме над тях.

Не очаквайте университетът
да е пътят към богатството,

той е път
към истината

Тя винаги се мержелее в
далечината и никога няма да я
стигнем. Преди 1989 г. твърдя-
ха, че принадлежността към ра-

ботническата класа е по-важ-
на от образованието и интелек-
та. Сега внушават, че не обра-
зование и интелект са нужни, а
хитрост, пресметливост. Поже-
лавам ви да не отстъпвате от
пътя на интелекта.

Английският автор Тери
Пратчет, създал сагата от ро-
мани за света на диска, пише
за невидимия университет.
Въпреки някои недоброжелате-
ли университетът, в който по-
емате своя път, е ясно видим и
не само в България, но и в Ев-
ропа, и в света. Поздравявам
ви, колеги, защото ставате сту-
денти в единствения, за съжа-
ление, български университет,
който присъства достойно в две
от най-големите световни кла-
сации за висши училища. Той
заема първо място сред
държавните университети у нас
в 22 от 22-те професионални
направления, в които обучава
студенти; университет, който е
в горните 3% на 20 000 най-
добри университети в света и
пред него няма нито един уни-
верситет, който да е финанси-
ран по-зле от него. Питам: В
колко важни за обществото ни
области сме в горните 3% в све-
та? Дай, Боже, да са повече.
От вас зависи да влезем в гор-
ните 2%. Това е пътят, който ни
води към Европа 2020. Не слу-
чайно нашите възпитаници ня-
мат никакви проблеми да
продължават обучението си в
най-добрите европейски уни-
верситети, а нашите доктори -
да работят в най-престижните
европейски и световни изсле-
дователски центрове. Само в
Съединените щати към 150
възпитаници на Физическия
факултет на Софийския универ-
ситет са професори в американ-
ски университети и в НАСА.
Така че небогата България -
никога не употребявам думата
“бедна”, дава своя дял, за да
могат богатите Съединени
щати да бъдат на първо място
в света по качество на висшето
образование. Ще продължим
да им помагаме. А това, че сте
студенти в Софийския универ-
ситет, означава, че сте избра-
ли не просто път, а широка ма-

гистрала, която вече век и
четвърт

свързва България
с Европа

Поздравявам колегите, кои-
то работят, за да стане това
възможно. Тези, които и мина-
лата година добавиха към 26-
те милиона държавна субсидия,
пряко предвидена за вашето
образование, допълнителни 21
млн. лв. от проекти - национал-
ни и европейски. Тези, чиито
нови спечелени проекти са за
повече от 11 млн. лв. Подписах
ги само през последните две
седмици.

Вярваме, че и правителст-
вото ще поеме по този път и
ще защити правото да имаме
отделна оперативна програма
за образование и наука, защо-
то само така можем да постиг-
нем интелигентен растеж и
общество, здраво стъпило
върху знанието. Това е твърдо-
то становище на Академичес-
кия съвет на Софийския универ-
ситет. Това е твърдото станови-
ще на Българската академия на
науките. Това е твърдото стано-
вище на Съвета на ректорите.
Извинете ме за нескромността,
но ние отговаряме за науката и
образованието в родината ни.
Защото усилия, разпилени
между различни министерства,
ще родят разпилени резултати.
Възползвам се от присъствието
на министър-председателя тук,

за да призова правителството
да следва тази магистрала. За-
щото не аз, а Джон Фицдже-
ралд Кенеди казва, че най-до-
брата магистрала към прогре-
са е образованието.

Ние обаче понякога създа-
ваме проблеми на политиците.
Като невидимите професори от
Невидимия университет на
Пратчет сме трудно видими.
Нашият продукт често не може
да се види, не може да се пип-
не, не може да се снима, не
може да се покаже по телеви-
зионните канали, пред него не
реват възторжени тълпи по ста-
дионите. ...Не очаквайте някой
тук да ви кара да учите като в
училище. Пълнолетни сте и
трябва сами да избирате в как-
во ще инвестирате - в чалга и
дискотеки или в интелект. Това,
което ще опитаме, е да ви пред-
ложим най-доброто от това,
което ние самите знаем и уме-
ем. Виновни сме пред вас, мла-
ди колеги, защото не ви дава-
ме много примери, които да
следвате и като общество, и за
съжаление като преподавате-
ли. Убеждават ни, че трябва да
търсим само печалбата. Но за
Университета голямата печал-
ба е пътят към истината. Само
така се тласка напред цялото
Човечество.

На празник се правят нари-
чания, та и аз ще го сторя.
Бъдете свободни! Свободата е
заразителна. Бъдете тревожно
свободни, а не спокойно управ-

лявани. Не вярвайте, когато ви
казват, че асансьорите не ра-
ботят заради 500-те години тур-
ско робство. Не работят заради
нас самите.

Запретнете ръкави,
оправете ги

Не бъдете черногледи, ма-
кар черногледството да е на
мода, а вярата в самите нас да
минава за отживелица. Не
обръщайте внимание на удоб-
ните етикети, които искат да ви
натрапят от всички страни. Мис-
лете сами! Не гледайте озъбе-
ни света! Не се оплаквайте, че
народът ни е малък. Правете,
каквото можете хората в него
да са повече.

Пътищата ще ви заведат до
далечни страни и по границите
ще показвате паспорта си, на
който са изобразени знаковите
за България културни паметни-
ци, които ни създават и само-
чувствието на европейци - Ка-
занлъшката гробница, Свеща-
ри, Боянската черква, Рилският
манастир. Единственият сред
тях, който е от новото време е
зданието на Софийския универ-
ситет. Същото, което години
наред поддържаме от държав-
ната субсидия за вашето обу-
чение и вашите такси, защото
средства за него се оказва, че
няма. Ще четете във втората по-
големина и най-голяма научна
библиотека у нас, също нацио-
нален паметник на културата,
за която държавата не отпуска
нито стотинка. А три години
вече, въпреки даденото ни раз-
решение ние не вдигаме сту-
дентските такси. Защото вярва-
ме, че обществото трябва да
полага максимални усилия да
създава високо образовано
поколение, което ще му се от-
плати щедро.

И да завърша оптимистич-
но с думите, които обикновено
изричам в този ден и няма да
се уморя да повтарям. След го-
дини, когато ви попитат къде
сте учили и вие отговаряте: “в
Университета”, никой няма и да
понечи да ви пита в кой уни-
верситет. Защото за българина
Университетът с главна буква е
Софийският университет “Св.
Климент Охридски”. Вашият и
нашият университет. Честита ви,
колеги, новата учебна година!

Фискалната лудост на Европа

Пол
КРУГМАН*

Т

*От блога на нобелиста
в “Ню Йорк таймс”, назаем
от Дарик финанс, със съкращения

олкова за самодоволството. Само
преди няколко дни конвенционал-
ната мъдрост показваше, че в Ев-
ропа най-накрая нещата са под

контрол. ЕЦБ обеща да купува облига-
циите на затруднените правителства, ако
е необходимо, и така успокои пазарите.
Това, което народите длъжници трябва-
ше да направят, беше да продължат да
правят още и по-големи икономии в
бюджетите си и всичко щеше да бъде
наред. Но конвенционалната мъдрост
забрави, че всяка икономика в края на
краищата се свежда до хората. Из-
веднъж Испания и Гърция бяха обхва-
нати от стачки и огромни демонстрации.

Хората в тези страни показаха, че са
достигнали границата на своето търпе-
ние.  С безработица, невиждана от вре-
мето на Голямата депресия насам, и из-
чезваща средна класа, фискалният аске-
тизъм отиде твърде далеч. А това означа-
ва, че правителствата и на двете държа-
ви могат да се окажат в положение, в
което да нямат друг избор освен да се
откажат от сделките, които направиха с
ЕС и МВФ.  Много коментатори обявяват,
че гражданите на Испания и Гърция само
отлагат неизбежното като протестират
срещу жертвите, които трябва да бъдат
направени. Но истината е, че протестира-
щите са прави. Повечето икономии не
служат на никаква полезна цел.

Помислете за проблемите на Испания.
Какви са нейните реални икономически
проблеми? По принцип, Испания страда
от последиците от спукването на огромен
жилищен балон, надуването на който пре-
дизвика икономически бум и период на
висока инфлация. В резултат, испанската
индустрия стана по-малко конкурентоспо-
собна в сравнение с другите европейски
страни.

Когато се спука балонът, Испания се
сблъска с трудния проблем да си възвърне
конкурентоспособността, болезнен про-
цес, който ще отнеме години. И освен ако
страната не напусне еврозоната, нещо,
което никой не иска да се случва, тя е

обречена на продължителен период на
висока безработица и ниски доходи за до-
макинствата.

Но вместо да облекчи това неизбежно
страдание на испанския народ, правител-
ството го засилва чрез съкращаване на
бюджетните разходи. Проблемите на Ис-
пания обаче не идват от това, че нейното
правителство е било разточително. Напро-
тив, в навечерието на кризата страната
имаше бюджетен излишък и сравнително
нисък дълг. Дори сега, когато дефицитът в
хазната е висок, испанският дълг не е
толкова голям. Проблемът е, че обслужва-
нето му е скъпо. Но на фона на слабите
икономически данни дефицитът оказва
твърде малко влияние върху лихвите по
дълга.  А отчаяните опити за свиването на
дупката в бюджета, на цената на още ра-
ботни места, потребителски разходи и ико-
номическа продукция само задълбочава
проблема.

Всъщност изследванията на МВФ по-
казват, че съкращенията на разходите в
дълбоко депресираните европейски ико-
номики даже водят до намаляване на
доверието на инвеститорите, защото уско-
ряват темпа на икономически упадък.

Защо тогава се налагат съкращенията
на фискалните разходи? Част от обясне-
нието е, че в Европа, както и в Америка,
твърде много хора са издигнали в култ
строгите икономии с убеждението, че

бюджетните дефицити, а не масовата
безработица, представляват непосредст-
вена опасност и че намаляването на де-
фицитите някак си ще реши проблемите,
предизвикани от излишъците в частния
сектор.

Освен това значителна част от обще-
ственото мнение в Европа и преди всич-
ко в Германия е дълбоко ангажирано със
защитата на неверни тези. Ако попитате
повечето германци, те ще обрисуват кри-
зата в еврозоната като морална. За тях
това е историята на страните, които са
живели над стандарта си и сега са из-
правени пред неизбежната разплата.
Разбира се, защитниците на тази теза
предпочитат да пренебрегват факта, че
германските банки играеха голяма роля
за надуването на жилищния балон в
Испания.

Още по-лошо, германците вярват в
тази история, защото политиците им я
разказват, а те го правят, защото избира-
телите им вярват в нея. И подчиняват по-
литическите си действия на една измис-
лена теза. Така, вместо да помогнат на
южните страни в еврозоната, те всячески
се опитват да изглеждат морални. И дори
когато отпускат спасителни средства, го
правят на цената на още по-тежки ико-
номии в бедстващите европейски държа-
ви. Време е да се сложи край на това.

Ако Германия наистина иска да спаси
еврото, тя трябва да остави ЕЦБ да на-
прави необходимото и то без да изисква
от пострадалите да понесат още болка.

* Запис на словото, произ-
несено от ректора при откри-
ването на учебната година в
СУ вчера, с малки съкращения
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Позиция

Проф. Алеко БИЧЕВСКИ

Зад ъгъла

-жа Фидосова
беше споделила
някъде, че любимо-
то й телевизионно

и останалите водещи фолк звезди. Но, няма лошо.
И домашните видеоклипове си струват. Там наисти-
на могат да се видят страхотни майтапи.

На мен пък любими са ми най-смешните домаш-
ни управленски клипове, които партията на г-жа
Фидосова продуцира с невероятно постоянство и
голям ентусиазъм. От тях също може да паднеш от
смях.

Домашният клип “АЕЦ Белене”, например, е до-
стоен за всякакви награди. Той е изграден на прин-
ципа “Тука има, тука нема”. Първо показват един
гьол и Б.Б. вика на електората: “Плачете, тамо са
заровени парите!” Чуждите инвеститори от Герма-
ния и Франция се уплашват от атаката и панически
се изнасят към обетованите полета на Запад. После
същият Б.Б. се появява в парламента и гороломно
заявява, че ако не построим същата АЕЦ “Белене”,
токът щял след време да се увеличи 12 ли, 18 ли
пъти - нещо такова, и икономиката ни щяла да рухне.
Тук социалистическите пиари, готвещи се за рефе-
рендума за втората атомна, удариха бинго. Няма
нужда да измислят каквото и да е, достатъчно е
само да направят клип с това фундаментално изказ-
ване на Б.Б. и да го въртят до откат. Пиарите, как-
вото и да правят, не могат да бъдат по-убедителни
от него.

Още по-после все същата АЕЦ се оказа без-
смислена, нерентабилна и излишна и я закриха
окончателно. Въпреки аксиоматичната истина, че
няма губеща атомна централа в света. Миналата
седмица обаче пак решиха да я откриват, защото
се бил появил частен инвеститор, но вече амери-
кански. Добре бе, нали беше нерентабилна! Защо
му е на частен инвеститор, пък дори и американ-
ски, да строи нерентабилни обекти? Въобще, го-
лям смях.

По-същото време паралелно излъчваха и кли-
па с облагане на пенсиите с данък. И той - абсо-
лютен хит! Българите получават най-ниските пен-
сии в Европа и на някакъв световнонеизвестен
депутат от управляващата партия му текнало под
каската, че ако ги обложи с данък, оттам ще наме-
ри нестигащите на Дянков пари за увеличение на
същите най-ниски пенсии в Европа. Които между-
временно ще са стнали още по-ниски след обал-
гане с въпросния данък... Голям майтап. Добре, че
главният продуцент резна този забележителен
клип и наби канчето на парламентарния ентуси-
аст. И слава богу, иначе с бая пенсионери щяхме
да се простим скоропостижно. То не че и сега
положението им е много розово. Особено след
като стана ясно от одит на Сметната палата, че за
последите 3 години здравнта каса вдигнала с 400%
(!?) цените на някои лекарства. В редица страни
това изпълнение биха го категоризирали като чист
геноцид. У нас минава за нещо нормално.

Оказа се, че е напълно нормално, според Б.Б.,
правителственият самолет да се използва като так-
си от всевъзможни субекти, включително и от фут-
болисти-аматьори. В богатата Великобритания, на-
пример, футболистите-аматьори пътуват за мачове-
те си с автобус или влак. В бедна България футбо-
листите-аматьори са толкова богати, че ползват
директно правителствения “Еър Форс 1”. Направо
конгениално!

На фона на тази забава, която се вихри в роди-
ната, президентът Плевнелиев пък направо изби
рибата в Бостън, където най-отговорно и сериозно
заяви, че се повишавала културата на “новото
българско предприемачество”. И как се съчетава
това с официалния факт, че сме най-корумпираната
държава в Европа? Може би се е повишила култу-
рата на подкупите? Кога икономиката на далавера-
та, ишлемето и всевластните монополи стана за
пример? Знае ли г-н президентът, че в българския
Закон за обществените поръчки има над 200 огра-
ничителни и забранителни текстове, преодолими
само за монополистите? Ходи ли тази година г-н
президентът на Пловдивския панаир да види, че
ако не са автомобилите, на него практически няма
нищо. Само едни празни лъскави палати, в които се
разхождат симпатични девойчета с къси полички.
Тази година панаирът е надгробен паметник на о
бозе почившата българска индустрия. И за това
трябва да се направи клип. Президентът да го фи-
нансира. И да го прати на българите в Бостън. Къде-
то само един завод произвежда повече от цялата
българска промишленост.

Изобщо голяма атракция е в държавата. И
щеше наистина да е много смешно, ако не беше
толкова тъжно.

Най-смешните
управленски

клипове

Г
предаване било “Най-
смешните домашни ви-
деоклипове”. От цялост-
ния натюрел и
излъчване на госпо-
жата би могло да се
предположи, че лю-
бимите й клипове са
на Радо Шишарката

Двете убийства
на Андрей Луканов
Погубиха го физически, сега с всекидневни хули
се опитват да го дискредитират морално

олко от нашите
управленци
поздравиха
възрастните хо-

К
аквото и друго да се гово-
ри, два факта по отноше-
ние на Андрей Луканов са
неоспорими. Единият - че
на 2 октомври 1996 г. той

Георги
ПИРИНСКИ

бе застрелян в гръб на прага на дома
си. Вторият - че и до ден днешен
продължава второто му убийство,
този път - моралното. При това на-
последък със забележително нара-
стващ интензитет!

В тези няколко реда по повод го-
дишнината от неговата гибел, раз-
бира се, не е възможно дори да се
назоват изобилието на рециклира-
ни твърдения и хули по негов адрес,
с които напоследък отново ни зали-
ват. Но си заслужава да се отбеле-
жат три момента, свързани с дей-
ността му, които са с непреходно
значение.

Първият - Андрей Луканов без-
крайно отчетливо назова пред обще-
ството главните измерения на дълбо-
ката икономическа и социална кри-
за, в която България бе изпаднала
през 1989 година. Пред 7-ото ВНС
на 10 октомври 1990 г. той пределно
ясно посочи, че потреблението на
страната в предходния период е било
на кредит, който е станал неизпла-
тим - 10 милиарда долара външен
дълг и 10 милиарда лева вътрешен.
И че всякакви опити да се продължи
по същия път “могат да доведат само
до пълен фалит на българската
държава”.

Натрапващите се през последни-
те години и особено днес твърдения
за отсъствието тогава на дълбока и
всеобхватна криза, както и че ако е
имало такава, то виновен е Луканов,
са си чиста проба бягство от истина-
та. “Аргументите” за милиарди на-
срещни вземания на държавата от
други страни, с които се балансирал
дългът, загърбват простата истина, че
те бяха с разсрочени погашения и то

с насрещни стоки, докато падежите
по неотложните плащания на стра-
ната бяха по “горещи” кредити в кон-
вертируема валута в срок от броени
дни!

Луканов представи в парламента
на посочената дата, не беше програ-
мата Ран-Ът. Да, тя беше силно по-
влияна от последната, но беше със
свое, различно от нея съдържание.
Напоследък от екрана на “отечестве-
ния фронт” чухме, че в своята програ-
ма той поставил задачата за прива-
тизация на 2 хиляди предприятия за
една година! Всъщност в правителст-
вената програма като необходимо ус-
ловие се поставяше приемането на
закон за продажба и преобразуване
на държавни и общински предприя-
тия и се заявяваше намерението на

правителството да “гарантира осъще-
ствяването на приватизацията при
пълна гласност, конкуренция, изключ-
ване на конфликт на интереси и не-
допускане на политическо и бюро-
кратично вмешателство”.

Третият - Андрей Луканов посочи
и основното препятствие срещу обе-
динените усилия за излизане от кри-
зата и за нов социален и икономиче-
ски подем. В заключителното си сло-
во след обсъждане на програмата в
парламента той заяви: “... сега вече с
пълна увереност мога да твърдя, в
страната има сили - те се проявиха
вече неведнъж - които виждат своето
място и перспектива в българската
история и в българския политически
живот не в развитието и укрепването

на парламентарната демокрация, не
в законността и в утвърждаването на
принципите на правовата държава, а
в извънпарламентарните действия,
които в крайна сметка са насочени
към задълбочаване на конфронтаци-
ята, с всички опасности, които произ-
тичат от това, включително опасност-
та от гражданска война и кръвопро-
лития в България”. За щастие до
първото не се стигна, но второто се
случи.

Днешното дамгосване на Андрей
Луканов като злодеят, причинил всич-
ки злини на страната, без да среща
какъвто и да било отпор от мислеща-
та част на обществото, знаеща много
добре истината за тогавашното състо-
яние и процеси, е белег за дълбока
морална криза. Тази криза потиска

възможността за трезвата и достой-
на оценка на неговата личност и дей-
ност, каквато той напълно заслужа-
ва.

Но това е само част от пробле-
ма. Неговото отсъствие от днешния
политически дебат лишава общест-
вото от един от най-ерудираните и
дееспособни политици и държавни-
ци на съвременна България. Нещо
повече - открива още по-широк
простор за непомерното и безкри-
тично възхваляване на Тодор Жив-
ков - без съмнение личност със свое
непреходно място в историята на
страната, който на свой ред заслу-
жава пределно отговорна и балан-
сирана оценка и признание, а не
елементарно венцехвалене.

Идва ли краят на търпението?

К
Петра ТАШЕВА

ра с техния празник
на 1 октомври? И как
да ги поздравят, като
те отдавна са ги
забравили? Още по-
лошо - у нас възраст-
ните хора са недо-
любвани, смятани са
за бреме, за излишък!
Наложи се позорно,
лошо отношение към
пенсионерите, към
болните, даже и към
децата. Обявиха
старото поколение
виновно за всички
беди на обществото.
Виновни са възрастни-
те, че са работили
усърдно, съвестно,
че са строили. Че са
оставили заводи,
фабрики, жилищни
комплекси! Виновни
са, че още са живи!
Всеки ден започва

със заплахи към
възрастните: няма
пари за техните пен-
сии, няма пари за
тяхното здраве, няма
пари за техните лекар-
ства... Заплахи, запла-
хи: чакат ви данъци
за пенсии, данъци за
влогове. Чакат ви
глоби за остъклените
балкони, за боклука,
за паркиране! А в
същото време управ-
ленците си накупиха
по половин, по цяла
дузина апартаменти!
Възрастните са тези,
които са най-ограбва-
ните, най-крадените,
най-незащитените от
жестоките банди, даже
децата и внуците им
посягат на тях! Да им
вземат стотинките...
Всичко това не само
че не е добро - то е
УЖАСЯВАЩО! Няма
бъдеще такова управ-
ление, което забравя,
пренебрегва децата,
възрастните си хора,

болните! Сега се чудят
как да направят така,
че пак старите, пенси-
онерите да понесат
тегобите от жестокото
повишаване на цените.
Нали досега пенсионе-
рите ви издържаха,
господа управленци?
Защо сега им обръща-
те гръб? Защо ги
пренебрегвате? Защо
ги оставяте на опаш-
ката за компенсации?
Защо първо увеличих-
те вашите заплати?
Идва ли време да се
опомнят самите пенси-
онери! Те са голямата
армия! Те са тези,
които винаги гласуват.
И сега, както са
изоставени, може би
ще се организират и
само те ще решат кой
да вземе в ръцете си
кормилото на държа-
вата, кой да я управ-
лява! Някога, след 36-
годишно управление,
княз Борис I - Михаил,
слиза от трона, след

като е успял да нало-
жи християнството у
нас. Оставя на престо-
ла си своя първороден
син Владимир Расате,
а самият той се оттег-
ля в манастир - да
успокоява болната си
душа, съвестта си от
угризенията, от болка-
та от убийствата, които
е бил принуден да
извърши. Защото
чувал непрекъснато
гласовете на своите
боили и на техните
семейства, станали
жертва на противопос-
тавянията си към
новата вяра.   Не е ли
сега същото време?
Идва ли краят на
търпението? Идва ли
краят на липсата на
нравственост? Да си
припомним мъдрите
думи на Аристотел:
“Ако ние напредваме
в знанието, а изоста-
ваме в нравствеността,
ние вървим назад, а
не напред!”
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На фокус

Богоизбраната планина
е отново на кладата
Продажниците
не успяха да
превият Родопа,
но я заставиха
да ходи наведена

Светозар КАЗАНДЖИЕВ

През годините на т. нар. български преход беше изсипан
върху Родопа целият арсенал на политическата ненавист.
Нищо ново в горчивата й съдба. Не един път пред очите
й е угасвала свещта на надеждата. Но случващото се
днес не може да се сравни с нищо. Ако в миналото
палачите били завоеватели-чужденци, то сегашните
врагове са родните й деца. Хора, които въздишат по
красотата й, пеят нейните песни и вървят по легендарни-
те й пътеки. Вместо поклон пред Богоизбраната, те се
отнасят с нея като с беззащитна слугиня. Като изоглаве-
ни синове пускат ръка на собствената си майка...

рез 1994 г. на Празника
на минералната вода в с.
Баните беше дошъл
председателят на парла-
ментарната комисия по
възродителния процес в
36-ото НС Сашо Стоянов.
На коктейла, разтопил се
в гостоприемството на ро-
допчани, Седесарят каза
една поверителна исти-
на: “Вие сте прекрасни
хора, достойни българи,
но трябва да ви призная,
че все по-трудно ще се
живее сред вас. Държа-
вата няма интерес в този
край на България”?! Мно-
жеството - стотина номен-
клатури, не прие казано-
то сериозно. “Горубсо”
още работеше, из плани-
ната шумяха тютюневите
нивя, раждаха се по три
тона картофи от декар,

из поляните
пееха чанове

във всеки двор гледаха
не по една, а по две

крави, селата имаха свои “заводи”, ми-
ньорските селища ставаха модерни
градчета...

Паролата беше дадена. Лошите
граждани атакуваха фронтално тяло-
то и душата на Богоизбраната. Най-
напред зашиха очите й, затиснаха с
камък сърцето й и пуснаха вихъра на
резачките. След тях забучаха тежки-
те камиони, натоварени с трупове от
зелената гора. Височайша поръка
призова научни институти, археоло-
зи, историци, етнографи, кинаджии,
писатели, социолози да променят
миналото на Родопа, за да убият по-
лесно душата й.

Подстрекателите отвън и отвътре
настояваха килърите да се целят в духа.
Да пречупят вярата й, без оглед дали
е в кръста или в полумесеца. И се за-
люляха едни митинги, едни събори, свят
да ти се завие. Плющяха прегръдки и
проклятия между “сарацини” и “гяури”,
а в страни от тях, казани с пилаф за
поредната “благословена трапеза”.
Същите юначаги побиха на всеки връх
кръст или теке. Обозначиха селата с
джамии и църкви и заоглавиха невяр-
ващия народ с такета, кърпи и феред-
жета. И не само това, заставиха го на
гладен стомах да слуша по няколко
пъти на ден

плачът на камбаните и
минаретата...

Платени викачи започнаха да
тръбят: в планината се трупа оръжие и
е въпрос на време да гръмне. Специ-
алните служби пуснаха в ход “специ-
ално” предположение, че имамите
проповядват радикален ислям. Че в
траншеите на възродителите се око-
пават “Сивите вълци” и представители

на страшни религиозни течения от Са-
удитска Арабия, забранени в Турция и
Близкия изток... Димка след димка. С
една-единствена цел - дъвката да е в
устата на медии и викачи, а димната
завеса - по-плътна, за да обслужва
онези, които ровят в кесията и душата
на Богоизбраната. Забележете, през
цялото време, успоредно с идеология-
та върви търговията. Няма празно.
Първо продадоха за без пари гръбна-
ка на икономиката в Родопите - “Го-
рубсо”, а оттам хлопнаха кепенците на
обогатителните фабрики и Оловно-
цинковия завод. На улицата бяха изпъ-
дени хиляди.

Спомнете си колко пъти сме гледа-
ли по телевизионните новини най-ко-
равите мъже - миньорите, да молят за
парче хляб. И колко пъти различни
политически Рамбовци идваха пред тях

да начешат нарцистичния
си нагон

Не съм виждал по-жалка и по-уни-
зителна картина от тази, когато се-
мейството ми е на софрата, а пред
телевизора вечер брадясал мъж от
Мадан, Рудозем или Кърджали моли
да не изяждам всичко в чинията. Да,
държавата няма интерес в този край

на България!
Не по-различна беше съдбата на

селските цехове, на заводите в градо-
вете, на болниците, училищата, на кул-
турните институти. На картофопроиз-
водството, на животновъдството, на го-
ровладелството... И цялото това негли-
жиране от държавата бе съчетано с
изключителна студенина и отвраще-
ние. Е, кажете ми как децата да оста-
нат при своите родители? Как да кажа,
че обичам държавата си, колкото оби-
чам отечеството? Не може да се
обърне езикът ми?...

Тези дни огънят е разпален отново.
Подпалвачи са Европейската комисия
и Българският съд. От Брюксел ни за-
повядват да спрем отглеждането на
ориенталски тютюн, а съдът иска отго-
вор от единадесет имами защо пропо-
вядват радикален ислям. Отново Бого-
избраната е на клада. Има само едно
нещо по-лошо от това да говорят за
теб - да не говорят. Но наистина

станаха много водевилите

в които баядерката е Родопа.
Понеже отворих приказка за “зе-

леното злато” - тютюна, ще ви напом-
ня, че от 100 години хората го отглеж-
дат в планината. С какво да го заме-

нят? С марихуана?! Европейската ко-
мисия е платила на Гърция 500 млн.
евро компенсация, за да не сее тютюн.
България какво е получила? - вятър и
мъгла. Оръжията са много по-опасни
от горчивата билка, защо не закрият
военнопромишлените комплекси? Как
ще стане?! Телевизорът ми почерве-
нява от срам. На политиците не им
пука. Те трупат лой и скъп трудов стаж
на гърба на обедняващия и оскотяващ
електорат.

Слава Богу, че планината е голяма
и по-мъдра от всички. Тя не е била
никога робиня за разлика от лошите
граждани. Тези продажници са спо-
собни на всичко. Не успяха да я пре-
вият, но я заставиха да крачи наведе-
на. Отнеха й настоящето. Но бъдеще-
то, песните, мечтите й няма как да
отнемат. Затова се прецелват в хляба.
Лошите граждани превърнали се в
добри роби, знаят, че

гладна тя няма да пее

И успяха! Да сте били през послед-
ните десет години на Роженския
събор? Да сте провождали скоро деца-
та си на Национални Орфееви празни-
ци в Смолян? Не сте. И няма да имате
скорошен повод. Единственият драма-
тичен театър, който закриха в Бълга-
рия в резултат на “реформата”, беше
смолянският. Посегнаха на ФА “Родо-
па”, защото не събирал публика, кол-
кото събира Азис?! Разни хуманоиди
се гаврят с интелигенцията в края, кол-
кото и мижава да е тя...

Лошите граждани следва да помнят,
че нищо не започва и нищо не свършва
с тях. Да не забравят, че Богоизбрана-
та никога не е живяла на колене. Дори
когато Реметалк я предава преди 2000
години на патрициите от Рим, когато е
гаснела в пепелища, а зверовете вие-
ли сред руините подлудени от мириса
на изгоряла плът, е възкръсвала като
птицата Феникс. Боговете сякаш я ви-
кали: “Стани сестро, възвиси се!” Тя
ставала, изтърсвала пепелта от гърди-
те си и е поемала по своя път. И след
днешната клада Родопа ще стане, ще
се възвиси. Лошите граждани обаче ще
си останат единствено добри роби,
очаквайки следващия господар, за да
му целуват краката.

П
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Култура
очаквайте

Г

овият музикален сезон на
Симфоничния оркестър
на БНР ще бъде изцяло
посветен на Васил Сте-
фанов. През 2013-а се

Приемат предложения
за наградата „Св.
Паисий Хилендарски”

Министерството на култура-
та уведомява държавните орга-
ни и неправителствените орга-
низации, свързани с културата,
че приема предложения за награж-
даване за 2012 г. с годишната
държавна награда “Св. Паисий Хи-
лендарски” за стимулиране на
български творци и изпълнители
на произведения, свързани с
българската история и традиции.
Предложенията трябва да
съдържат мотивите за награж-
даване, свързани с приноса на
твореца към националната кул-
турна идентичност и духовни
ценности, както и кратки биогра-
фични данни. Писмените предло-
жения ще се приемат до
21 октомври на адрес: София, бул.
“Александър Стамболийски” 17.

Изложба за Фани
Попова-Мутафова

Националният литературен
музей представя изложбата “Не-
познатата Фани Попова-Мута-
фова” по повод 110 г. от рожде-
нието на писателката. Експози-
цията ще бъде открита днес от
16 ч. в зала “София” на Столич-
ната библиотека на площад
“Славейков” 4. Изложбата включ-
ва оригинални ръкописи, вещи,
снимки и документи на писател-
ката, чийто цялостен архив се
съхранява в НЛМ. Изложбата е
дело на литературната исто-
ричка Катя Зографова и на ху-
дожничката Ивелина Велинова.

„Сатириконско” от
Георги Каралиев

Изложбата “Сатириконско” -
живопис, рисунки, карикатури на
Георги Каралиев, е подредена в
Регионалния етнографски музей
в Пловдив до 13 октомври. Геор-
ги Каралиев е роден на 4 юни
1952 г. в Кърджали. Завършил е
НГИИ “Илия Петров” през 1971 г.
и Национална художествена ака-
демия - специалност стенопис,
през 1978 г. Преподава в НГПИ
“Тревненска школа” от 1979 г.

Гитар фюжън
в „Студио 5”

Мики Манойлович стана член на
Съюза на артистите в България
Мики Манойлович стана член на
Съюза на артистите в България
Мики Манойлович стана член на
Съюза на артистите в България
Мики Манойлович стана член на
Съюза на артистите в България
Мики Манойлович стана член на
Съюза на артистите в България

Âàñèë
Ñòåôàíîâ

Една формация, пловдивска по
дух и виртуозна по изпълнение,
ще озвучи днес от 19 ч. столич-
ното “Студио 5”. Николай Кара-
георгиев - китара, Мирослав Ту-
рийски - пиано, Александър Леков
- бас, и Христо Йоцов - барабани,
ще зарадват меломаните със
свежи джаз композиции и изпълне-
ния. Билетите са по 10 лв. и се
продават на касата на билетен
център НДК, в “Студио 5” и он-
лайн чрез www.eventim.bg,
www.ticketplus.bg и www.ticket-
stream.bg, научи ДУМА от Алек-
сандра Димитрова.

Маестро Емил Табаков ще даде началото
на поредицата концерти в зала „България” на
5 октомври с „Кармина Бурана” от Карл Орф

Симфоничният оркестър
на БНР посвещава сезона на

Альона НЕЙКОВА

навършват 100 години от раждането на
известния български композитор и ди-
ригент, уточни маестро Емил Табаков.
Васил Стефанов не само е изградил
Симфоничния оркестър на БНР, но и
близо 37 години го е ръководил, при-
помни Екатерина Дочева.

Началото на сезона ще бъде дадено
на 5 октомври от 19 ч. в зала “България”
с “Кармина Бурана” на Карл Орф. Дири-
гент ще е Емил Табаков, а като солисти
ще се изявят младите и талантливи Ина
Кънчева, Алексан Чобанов и Петър Да-
наилов. В концерта ще участва и Смесе-
ният хор на БНР с диригент Румен Рай-

чев, както и хор “Бодра смяна” към Наци-
оналния дворец на децата с диригент
Александър Кочков.

Репертоарът на Симфоничния ор-
кестър на БНР ще почете и 200-годишни-
ните от рождението на двама велики ком-
позитори - Джузепе Верди и Рихард

Вагнер. В богатата програма на една от
най-професионалните класически форма-
ции у нас са включени още познати и
любими произведения на Чайковски,
Моцарт, Росини, Бартолди, Дебюси, До-
плер, Сибелиус, Бетовин, Шуман, Щраус,
Дворжак и др. Българската публика ще
има уникалната възможност да чуе и
няколко концерта от Д. Шостакович, с
което Симфоничният оркестър на БНР ще
спази хубавата си традиция да представи
и запише у нас малко известни творби на
този голям композитор.

Предстои изключително силен и ин-
тересен сезон, не скри задоволството

си генералният директор на БНР Вале-
ри Тодоров. Той уточни, че параметри-
те на бюджета на Симфоничния ор-
кестър за 2013-а засега са миналого-
дишни. Въпреки изключително трудна-
та финансова среда и кризата като цяло
медията продължава да бъде една от
водещите институции, която поддържа
културата и всички музикални жанрове,
смята Валери Тодоров.

Приятен подарък за ценителите на
класическата музика ще бъде гостуване-
то в страната ни на 8 март на световно-
известния руски виолист и диригент Юрий
Башмет. Той самият е пожелал да отбе-
лежи 60-годишнината си със Симфонич-
ния оркестър на БНР, неохотно разкри
подготвяната изненада Емил Табаков.
Има голяма вероятност с Башмет у нас
да пристигне и прочутият грузински ком-
позитор Гиа Канчели, автор на уникално-
то симфонично произведение “Стикс”.

Маестро Табаков сподели също, че
винаги се стреми да присъства на кон-
цертите на ръководената от него форма-
ция, когато е дирижирана от гост-музи-
канти. “Гледам оркестъра отгоре в залата
и внимателно слушам изпълненията.
Много се радвам, когато чуждестранните
диригенти, работили и преди със Симфо-
ничния оркестър на БНР, изказват задо-
волството си от работата с нашите музи-
канти, споделят впечатленията си от раз-
витието ни през годините”, уточни още
маестро Табаков.

Н

Навръх Междуна-
родния ден на музиката
- 1 октомври, български-
ят бас-баритон Алек-
сандър Митев завоюва
наградата, присъждана
за професионализъм на
Седмите международни
Делфийски игри в Ка-
захстан.

В тазгодишното из-
дание, което се състоя
в рамките на една сед-
мица - от 24 септември
в Астана, се състезава-
ха над 900 младежи от
20 страни. Журитата на
Делфийските игри
излъчват 19 номинации
за награди, 17 от които
са в рамките на кон-
курсните програми в
различни дисциплини -
класическо пеене, на-
родни инструменти,
съвременен танц, по-
езия, изобразително
изкуство, фотография.

Корените на тради-
цията за провеждането
на Делфийските игри
идват от античността, а
легендите сочат, че те
са свързани с истори-

Голямата римска община ще откликне до
края на годината на желанието на ми-
нистър Вежди Рашидов и ще предостави в
центъра на италианската столица нови
зали за Българския културен институт.
Това стана ясно след срещите на министър
Рашидов с Марко Помариши, председател
на общинския съвет на Рим, с Федерико
Рока, зам.-кмет на Рим и съветник по
връзки с европейските институции и ново-
приетите членки на ЕС, както и с Джилбер-
то Кашани, председател на Комисията по
европейски и международни политики на
област Лацио, научи ДУМА от МК.
Римската община ще осигури за българ-
ското Министерство на културата най-
хубавата зала на Капитолийския хълм за
премиера на книга на италиански език за
голямата оперна прима Гена Димитрова.
Ръководството на Римската община пред-
ложи на министър Рашидов София да
бъде домакин на първия културен фести-
вал под наслов “Рим поздравява София”.
Вежди Рашидов изтъкна пред италиански-
те домакини, че Министерството на култу-
рата работи в отлично партньорство със
Столичната община и с кмета Йорданка
Фандъкова, като им благодари за подкре-
пата. Очаква се кметът на Рим Джани
Алемано и общинското ръководство да
откликнат в близките месеци на поканата
да посетят София.

Римската община
ще предостави
нови зали на БКИ

Български глас с престижно
отличие в Казахстан

ческото Делфийско
светилище и митичния
Аполон. Новата ера за
форума започва през
2000 г., когато участни-
ци от 27 страни присти-
гат в Москва, за да уч-
редят Първите между-
народни игри. Те имат
за цел съхраняването и
пропагандирането на
културната идентич-
ност и богатството на
нациите и развитието
на междукултурните
връзки между страните.

Александър Митев

се подготвя за дебют
на родна сцена с роля-
та на Фигаро от “Сват-
бата на Фигаро” на
Моцарт, с която ще се
представи пред публи-
ката през новия сезон.
Творческият път на
младия певец започва
с школовка при Лиля-
на Бочева в “Бодра
смяна”, преминава през
работа с доц. Адриана
Благоева в Хора на со-
фийските момчета, му-
зикалното училище, но
същинското развитие
на таланта си получа-
ва като студент по кла-
сическо пеене в класа
на Росица Вълканова
в НБУ. Специализира
при Стефка Евстатие-
ва и проф. Павел Гер-
джиков. Александър
бе един от петте из-
брани младежи, които
бяха поканени да пеят
на откриването на
Олимпиадата в Лон-
дон като певци в Меж-
дународната форма-
ция “Гласовете на мла-
дежката музика”.
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Култура

К
Какво може да се случи с едно

стълбище за никъде и с едно затулено
стълбище, препикавано нощем от
закъснели пловдивчани? В задачата на
архитектурната работилница “Ще ми се
да беше...”, организирана от Камарата
на архитектите в Пловдив за техни мла-
ди и начинаещи колеги, има и едно тре-
то стълбище, но то води към храма, към
черквата “Св. Богородица”. Кубове като
светещи скулптури ще бъдат особено за-
бележими и привлекателни нощем.
Екипът за този проект се ръководи от
арх. Александър Костов.

Основната идея на архитектурната
работилница е да покаже на пловдив-
чани, че определени обекти/места от
градската среда може да изглеждат по-
привлекателно и по нов начин. Голяма
промяна виждаме в сенчестото стълби-
ще откъм източната страна на Джумая
джамия, осъществяващо връзка между
две улици на различни нива в близост

Певецът, чиито корени
са от родопското село Чок-
маново, оставил зад гърба
си над 5000 концерта и ми-
лиони почитатели на Бълга-
рия и песента, нашенецът,
обичан еднакво силно в Ру-
сия, ГДР и Куба, ще отбе-
лежи своя седемдесети
рожден ден на 9 октомври
с голям концерт в Смолян.
Тогава ще му бъде присво-
ено званието “Почетен

Международен фести-
вал на детската книга за-
почна вчера с изложба на
книги в Руския културно-
информационен център.
Днес от 18 ч. е официал-
ното откриване на проява-
та в музея “Земята и хора-
та”. Публиката ще има
възможност да види излож-
ба на илюстрации. Ще
бъдат представени  участ-
ващите творци. Музикално-
поетичен спектакъл на
композитора Хайгашод
Агасян и детска програма
ще забавляват зрителите.

Международна кръгла
маса ще се състои на 3
октомври от 14 до 17 ч. в
Европейския информацио-
нен център към Предста-
вителството на Европей-
ската комисия в България.

Бисер Киров чества 70 години с концерт в Смолян
гражданин на Смолян”.

Бисер Киров е роден на
4 септември 1942 г. в Со-
фия. Родителите му са до-
столепни хора. Бащата Хри-
сто Киров е пастор в Адвен-
тистката църква, дядовците
му са ктитори на храм “Св.
Илия” в Чокманово, участ-
ници в Македоно-Одрин-
ската революционна орга-
низация, а чичо му Ангел
Киров е виден младежки
антифашистки деец.

Естрадният артист е но-

сител на голямата награда
“Златен Орфей”, популярен
и обичан е не само у нас.
Бисер има изключително
верни ценители в Русия,
Куба, Германия, Финлан-
дия... През ноември 2009 г.
с Указ на президента Дми-
трий Медведев е удостоен
със званието “Заслужил ар-
тист на Руската федерация”
а през месец май 2010 г.
става носител на Междуна-
родната награда за култура
“Св. св. Кирил и Методий”,

връчена му лично от патри-
арха на Москва Кирил.

Въпреки своя живот в
чужбина Бисер Киров не
пропуска лято, през което
да не е в бащината си къща
в с. Чокманово. Обича сво-
ите земляци и те му отвръ-
щат със същото. Затова и
общинските съветници в
родопския град му гласува-
ха единодушно най-високо-
то звание на общината -
“Почетен гражданин на
Смолян”.

Светозар КАЗАНДЖИЕВ

Архитектурна работилница
разкрасява Пловдив

Млади българи
коригират градски
дефекти и сгради,
площадки стават
сцени за актьори

до емблематичната градска структура
Капана. На три нива е разположена
елипсовидна структура, която отдалеч
прилича на лодка, на кораб. Всъщност
са три дъсчени площадки, на които
може да се седи, те могат да бъдат
сценични пространства и какво ли не
още. Опират в дървена стена, на която
може да се опъне екран. Освен това на
дърветата са закачени закачливи пре-
дупреждения, че това място не е тоа-
летна на открито. Екипът млади архи-
текти под ръководството на арх. Христо
Гинев се е справил отлично. Проектът е
наречен “Градинката на толерантност-
та” и в кръга/елипсата се вписват и кръст,
и полумесец, и звезда.

Третата стълба е на самата главна
улица на Пловдив. Някога немският гра-
достроител проф. Херман Янсен предви-
дил в своя генерален план за Пловдив
на това място монументално стълбище,
по-късно арх. Желязко Стойков го про-
ектирал и построили прекрасна, широка
стълба, почти като тази на площад “Ис-

пания” в Рим. От едната страна е краси-
вата сграда на Драматичния театър, от
другата - сгради от началото на ХХ век.
Онази, обаче, води към храм, пловдив-
ската е стълба за никъде, защото опира
в Сахат тепе/Часовниковия хълм.
Всъщност, идеята била по нея да се сти-
га до върха на тепето, но то е природна
забележителност и овреме си спомнили
за това. При липса на адекватна функ-
ция какво им оставало на младите архи-
текти от екипа на арх. Иван Енев? На-
правили са говорещи стъпала, изписали
са цели изречения, като например: “Кра-
сотата е винаги тук. Единствено очите
закъсняват” - четат се добре, ако ги гле-
даш от определено място. Площадките
се превръщат в сцени за улични актьори
- това напоследък по време на куклено-
театралния фест “Двама са малко, трима
са много” беше вече използвано с успех.
Нощем ще бъде особено ефектен и свет-
линният завършек на композицията -
въжена стълба, сякаш отправена към
луната, ще извежда под короната на

самотно сухо дърво, боядисано в бяло и
сияещо осветено от прожектори високо
на скалите.

Архитектурната работилница е може
би най-игровата, най-артистичната част
от тазгодишния “Архитектурен форум
2012” на пловдивските структури на САБ
и КАБ. Приключи и интернет конкурсът
за бившето кино “Комсомол”/”Космос”,
като запазено място за култура, обявени
са вече резултатите и премираните 5
проекта плюс още два, оценени с поощ-
рения. Участниците в 36-те идейни про-
екта са млади хора. Болшинството за-
пазват културното предназначение на
сградата, като я виждат не само като
кино, но и като детски музей, библиоте-
ка, планетариум... Някои предвиждат и
изграждането на лятно кино пред сгра-
дата, други използват покрива на киното
за пърформанси на открито.

Сред членовете на журито е бил и
главният проектант на представителното
пловдивско кино - арх. Любомир Шинков.
Освен това - проф. Благовест Вълков, арх.
Величко Куртев, арх. Мануела Манасян и
режисьорката Пенка Попова, която е в
основата на акцията и инициативата за
запазване на кино “Космос”. Наградени-
те колективи са на арх. Георги Шопов,
арх. Елена Стоева, арх. Румен Йотов, арх.
Анастас Марчев и на арх. Мила Иванова,
поощрени са екипите на арх. Даниела
Ангелова и арх. Константина Пехливано-
ва. Инициативата на САБ и КАБ в Плов-
див бе подкрепена от община Пловдив и
фондация “Пловдив - кандидат за евро-
пейска столица на културата 2019”.

Тепърва предстои гражданите на
Пловдив да се произнесат по идеите на
конкурса, които ще бъдат представени в
изложба на открито на централния пло-
щад. Почти всички са заинтересувани
какво ще се случи с емблематичното от
60-те години кино.

Пенка КАЛИНКОВА

Международен фестивал
на детската книга

Ще присъстват наши и
чуждестранни културни
дейци, писатели, художни-
ци, учители, библиотекари,
издатели, политици, обще-
ственици, представители
на министерства, посолст-
ва и културни центрове.

Спектакли на австрий-
ския писател и актьор
Марко Зимса са предвиде-

ни на 4 октомври от 11 до
13 ч. в Евросинема (до Ми-
нистерството на култура-
та). В 15 ч. започва среща
с представители на две
италиански фондации от
град Модена в Градската
художествена галерия. Ще
бъде подписан договор за
културно сътрудничество,
със съдействието на Асо-
циацията за развитие на
София.

Заключителният кон-
церт-спектакъл е от 17 ч. в
Руския културно-информа-
ционен център. С грамоти
и предметни награди ще
бъдат наградени участни-
ци в конкурсите, учители,
библиотекари и издатели.
Подготвена е концертна
програма, която ще бъде
изпълнена от деца.



19 ВТОРНИК 2 ОКТОМВРИ 2012

о четете скоро

В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО

Жив     т

- Скъпи, искаш ли да правим секс?
- Какво ти става? Късно е. Вече
почти съм заспал, уморен съм. Утре
ще ставам рано...
- Спи, спи, миличък. Говоря по
телефона...

Проф. ВЛАДИМИР ОВЧАРОВ, ректор
на Медицинския университет - София
ДЕКО ДЕКОВ, математик
ДИМИТЪР ХРИСТОВ, композитор
Инж. ЕМИЛ ПАНЧЕВ, главен
секретар на Съюза на българските
автомобилисти
ЙОРДАН ЮРУКОВ, футболист
ГАЛИНА ИВАНОВА (КАЛИ), певица
КРАСИМИР РАНКОВ, актьор
РУМЕН БОСИЛКОВ, футболист
СТЕФАН ДЕСПОДОВ, художник
СТОЯН ДЖАВЕЗОВ, председател
на фондация „Васил Левски”
ТОДОР ЧУРОВ, дипломат
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2
Св. свещеномъче-

ник Киприан Антиохий-
ски и св. мъченица Юстина и мъченик
Теоктист († 304). Св. Андрей, юродив зара-
ди Христа († 936)

Св. свещеномъченик Киприан бил
жрец-магьосник в Антиохия, наставен във
вярата от девицата Юстина, която, със
силата на кръстното знамение, събудила у
него пламенно желание да се поклони на
Христа. Възведен в епископски чин, по-
сле, за вярата Христова, заедно с девица
Юстина били хвърлени в затвора и подло-
жени на мъчения. С тях имало и друг
християнин - Теоктист. Посечени били с
меч в Никомидия в III век по времето на
император Декий. Телата им били отнесе-
ни в Рим и предадени на Руфима, негова
роднина. Тя ги погребала с чест. При гро-
ба на Юстина ставали изцерения.
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Индия бе пуснат в
продажба нов чу-
додеен крем, кой-
то свива мускули-
те на влагалище-
то и по думите на

Учено магаре
влиза в цирка
Учено магаре
влиза в цирка
Учено магаре
влиза в цирка
Учено магаре
влиза в цирка
Учено магаре
влиза в цирка

×óäîäååí êðåì ïðàâè
èíäèéêèòå äåâñòâåíè
„Отново на 18” струва по-малко от 30 долара, съдържа златен
прах, алое, бадеми, сок от нар и други тайни съставки

отива да си го купува...
Представители на компа-

нията “Ultratech” са категорич-
ни, че изделието им е рево-
люционно. “18 Again” е първи-
ят подобен крем, който се
продава в Индия. Собстве-
никът на “Ultratech” обяснява,
че кремът, който струва по-
малко от 30 долара, съдържа
златен прах, алое, бадеми,
сок от нар и др. Мазилото е
преминало всички клинични
изпитания, а участничките в
експеримента твърдят, че той
им помага да си припомнят
чувствата, които са изпитва-
ли, преди да започнат сексу-
алния си живот.

Рекламата на крема оба-
че предизвика бурни дебати
в страната от страна на ле-
кари, феминистки и доведе
също до сериозни спорове в
социалните мрежи. Критици-
те говорят, че “18 Again” и
неговото популяризиране
единствено подкрепя и без
това широко разпростране-
ната в Индия теза, че сексът
преди брака е неприемлив,
дори табу - нарушение, кое-
то мнозина смятат за грехов-
но поведение.

Ани Раджа, представител-
ка на Националната федера-
ция на индийските жени, смя-
та, че “този крем е пълен

абсурд и може да развие ком-
плекси за малоценност сред
дамите”. Тя е на мнение, че
мазилото потвърждава патри-
архалната вяра в това, че
всички момичета трябва да
бъдат девствени до първата
брачна нощ. “Защо жената
трябва да е длъжна да запа-
зи невинността си до брака?
Всяка девойка има право да
прави секс с мъже, но в на-
шето общество се смята, че
тя трябва да чака до сватба-
та”, негодува феминистката.

Местни гинеколози пък
казват, че девствеността в
страната все още се цени
високо и едва ли това ще се
промени в близките сто го-
дини. Но, уточняват те, все
повече девойки от градовете
предимно правят секс, преди
да се оженят, и след това
страдат, защото не могат да
си намерят мъж.

Съгласно резултатите от
анкета на сп. “India Today”
само 19% от запитаните от-
говарят, че нямат нищо про-
тив интимните ласки преди
брака. Някои индийски док-
тори пък изразиха съмнени-
ето си в ефективността на чу-
додейния крем.

Звездата от сагата
“Здрач” Робърт Па-
тинсън запази мястото
си на най-сексапилния
мъж в света, въпреки
че беше публично
унизен от приятелката
си Кристен Стюарт,
замесена в скандал с
изневяра. 26-годишни-
ят актьор, който спо-
ред слуховете се е
сдобрил с колежката
си от прочутия филм,
оглавява класацията
на сп. “Глемър” за
четвърта поредна година.

Британецът от “Отмъстителите” Том Хидълсто-
ун остана на второ място в класацията на 50-те
най-секси мъже, следван от Джони Деп. Звезда-
та от филма “Прометей” Майкъл Фасбендер е на
четвърта позиция, а актьорът от сериала “Шер-
лок” Бенедикт Къмбърбач заема пето място
спрямо едва 33-ото миналата година.

В Топ 10 на класацията попадат още участ-
никът в поредицата “Шерлок Холмс” Робърт
Дауни-младши, звездата от “Здрач” Тейлър Ла-
утнър, актьорът от сериала “Дневниците на вам-
пира” Пол Уесли, шотландският артист Джеймс
Макавой и новият Супермен Хенри Кавил.

Пистолет и револвер от мар-
ката Колт, принадлежали на Бони
и Клайд - една от легендарните
двойки, извършвали банкови оби-
ри в САЩ, бяха продадени за по-
вече от половин милион долара.
Оръжията са иззети от мястото на
засадата, в която през май 1934 г.
загиват знаменитите престъпници.
Такива образци са били използ-
вани от американската армия
през Първата световна война.

На търга, организиран от къща-
та RR Auction в Ню Хемпшир, бяха
изложени повече от 100 различ-
ни лични вещи и документи на
знаменитите гангстери от време-
ната на Голямата депресия: Бони
и Клайд, Ал Капоне, Красавецът
Флойд и Джон Дилинджър. 134 от
тези лотове са донесли на досе-
гашните си притежатели над един
милион долара, съобщи АП, позо-
вавайки се на организаторите на
търга. За 264 хил. долара бе про-
даден късоцевният 38-калибров
револвер на Бони Паркър с дърве-
на инкрустация на ръкохватката.
Полуавтоматичният пистолет 45-и
калибър, принадлежал на любов-
ника й Клайд Бароу, бе спечелен
от същия купувач за $240 хил.

раждански бракове във Великобри-
тания от вчера вече може да се
сключват по всяко време на дено-
нощието, съобщи “Сънди таймс”.
Така правителството отмени забра-

зненадващо проучване в Нор-
вегия показва, че тези, които
са най-далеч от “перфектния
идеал”, са най-щастливи и до-
волни от външния си вид. Из-
следването бе провокирано от
факта, че, за добро или лошо,
обществото постоянно създава
нови представи за атрактивно
тяло: разлистите ли някое спи-
сание, всяка втора дума е “ди-
ета”, а всяка трета статия е за
тонизирана фигура.

В експеримента участвали
доброволци, разделени на две
групи - едните от категорията
“слаби”, а други били опреде-
лени като “затлъстели”. Участ-
ниците от втория тип били по-
молени да определят какво
разбират под привлекателен и
сексапилен. Оказва се, че за
норвежците най-секси са чарът
и харизмата. Някои участници
дори споделили, че привлека-
телен може да е човек, който е
грижовен към останалите. Кра-
сивото и слабо тяло не е фак-
тор. Така тези, които били да-
леч от перфектната визия,
всъщност се чувстват по-ком-
фортно в кожата си, отколкото
хората с идеална фигура.

А в с т р а л и й с к а т а
певица Кайли Мино-
уг застрахова съблаз-
нителните си задни
части за 5 млн. дола-
ра. Изпълнителката,
изглежда, се отнася с
тялото си като с ис-
тинско произведение
на изкуството, пода-
рено й от майката
природа. Чаровница-
та явно взела пример
от колежката си Дже-

Робърт Патинсън
запази титлата
си за най-секси мъж “Когато толкова редки лотове

се появяват за продажба, може
да се очаква подобен ентуси-
азъм”, смята вицепрезидентът на
аукционната къща Боби Ли-
вингстън.

Денонощни сватби
вдигат британците

КАЙЛИ МИНОУГ
ЗАСТРАХОВА ЧАСТ ОТ
ТЯЛОТО СИ ЗА $5 МЛН.

нифър Лопес, която
също застрахова ду-
пето си. 44-годишна-
та изпълнителка на-
скоро се появи в те-
левизионна реклама,
в която представи
пред обществеността
“най-скъпата част” от
тялото си. Клипът до-
казва, че задните ча-
сти са достойни за
възхищение и си
струват парите.

Грозниците
са най-доволни
от визията си

ната за сватби от 6 вечерта до 8 ч. сутринта,
която бе в сила от 176 години. Табу за нощ-
ните церемонии бе въведена през 1836-а, за
да се предотвратят тайните венчавки. Църква-
та и другите религиозни организации обаче
запазват правото си да бракосъчетават в тра-
диционното време - от 8 сутринта до 6 ч.
вечерта.

И

Г

В
създателите му кара жените
отново да се чувстват като
девственици. Компанията, ко-
ято произвежда мазилото,
твърди, че това изобретение
без съмнение ще повиши са-
мочувствието на дамите.

По местните телевизии
вече се появи реклама на
крема, кръстен “Отново на
18” (18 Again). Под звуците
на боливудска музика, обле-
чена в сари жена пее и тан-
цува. “Чувствам се девствени-
ца”, пее тя, въпреки че от
вида й става ясно, че тази
дума не бива да се употребя-
ва по неин адрес. Около нея
са шокираните родители на
мъжа й, който се присъеди-
нява към танца. Жената
продължава да пее: “Чувст-
во, както първия път”. На ек-
рана в едър план се появява
лицето на свекървата, която
явно е отвратена от снаха си,
но в края на рекламата дори
тя е убедена в жизнената не-
обходимост от този крем и

Вещи на Бони и Клайд
се продадоха за $500 хил.
Вещи на Бони и Клайд
се продадоха за $500 хил.
Вещи на Бони и Клайд
се продадоха за $500 хил.
Вещи на Бони и Клайд
се продадоха за $500 хил.
Вещи на Бони и Клайд
се продадоха за $500 хил.
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Памет

а 30 октомври турското пра-
вителство се обърнало към
българското с молба за мир-
но споразумение, но Ферди-
нанд, опиянен от първоначал-
ните успехи, смятайки, че

100 ГОДИНИ ОТ БАЛКАНСКАТА ВОЙНА

Един народ, една кауза
Страхът от голяма и могъща България става причина за
поредните несправедливи решения спрямо страната ни

Продължение от бр. 223
от 26 септември 2012 г.

О.з. д-р Богомил В. КОЛЕВ

те сили били принудени да изпратят
нота до турското правителство, в която
я призовали към “отстъпчивост и по-ско-
рошно сключване на мирен договор”,
настоявайки да се предаде Одрин на
съюзниците, като проблемите с остро-
вите останат да се решават от Великите
сили. Междувременно несъгласните с
примиренческата турска политика и
условията на Великите сили начело с
Енвер бей и Талаат бей нападнали на
10/23 януари 1913 г. Високата порта,
принудили Камил паша да подаде ос-
тавка и създали свое правителство.
Правителството на Махмуд Шевкет не
било съгласно с исканията на съюзните
балкански държави. Съгласие не било
постигнато. Останал отново единствени-
ят ход - войната.

Втори етап на войната

Към момента на прекъсване на пре-
говорите останали незаети от съюзни-
ците крепостите Шкодра, Одрин и Яни-
на, части от Албания. Най-голямо съсре-
доточаване на турски войски имало
срещу българския участък от фронта при
Чаталджа и Галиполския полуостров.

Проведените две атаки на 7/20 фев-
руари и 3/17 март на Шкодренската кре-
пост от черногорските и сръбските сили
не довели до желания успех. До сключ-
ването на второто примирие крепостта
не била завладяна. Когато станало ясно,
че Великите сили “са решили да преда-
дат Шкодра на албанците, комендантът
на крепостта я предал на черногорски-
те войски”.

Обсадената крепост Янина била ата-
кувана на 18 февруари/3 март с блестя-
що организирана операция. През нощ-
та на 20 февруари крепостта се преда-
ла, като част от нейните сили били из-

теглени на север към Албания при ча-
стите от турската Вардарска армия.

Противникът организирал две атаки
срещу българските позиции при Чатал-
джа на 23 януари/5 февруари 1913 г. и
на 26-27 януари при Галиполския полу-
остров - срещу новосформираната
Четвърта българска армия, командвана
от ген. Ковачев. До 29 януари десантът
на турците при Шаркьой бил туширан. И
двете настъпления били отбити с тежки
загуби. Противникът се натъкнал на
сериозната и упорита отбрана на Маке-
доно-Одринското опълчение и бил из-
тласкан обратно в морето.

Атаката на укрепената
Одринска крепост

започнала още по тъмно от части на
Втора българска армия под командване-
то на ген. Никола Иванов. Към 9 ч.
българските полкове от Източния фронт
овладели предната позиция на турската
отбрана. Атаката продължила и през
деня, без особен успех. Решителното
настъпление станало през нощта на 12
срещу 13 март. В 1,50 ч. Десети пехотен
родопски полк овладял форт Айджийолу.
В битката с масиран огън се включила и
българската артилерия. До 7 ч. сутринта
фронтовата линия на източния сектор на
крепостта била завзета. В 8,30 ч. се яви-
ли парламентьорите на Шукри паша със
съобщението, че техният командващ “се
предава заедно с гарнизона”.

Победата при Одрин е високо оце-
нена както у нас, така и в чужбина. И до
днес тактиката, приложена под команд-
ването на бележития български пълко-
водец ген. Никола Иванов, се изучава
във военните училища и академии.
Въведено и утвърдено е централизира-
но масирано управление на артилерий-
ската стрелба. За пръв път във военната
практика е извършена нощна настъпа-
телна операция на армейско подразде-
ление срещу силно укрепена крепост и
голям населен пункт (Одрин). За пръв
път в света е използван самолет като
бойно средство за бомбардировка, опит-
ва се радиопротиводействие и др.

Продължение на
преговорите в Лондон

Още по време на първите преговори
в Лондон се зародили спорове между
съюзните балкански държави относно
разпределение на завзетите територии.
На 29 февруари 1913 г. Сърбия предала
на българското правителство своите
претенции върху всички райони на Ма-
кедония, завзети от сръбските войски,
опирайки се на принципа, че всяка стра-
на трябва да задържи завзетата от нея
територия. Обосновката им се свеждала
до по-голямата помощ, която сръбската
войска била оказала на българската в
сравнение с “предвиденото в конвенци-

ята”. От своя страна българите настоя-
вали да се спазват клаузите на сръбско-
българския съюзен договор.

Спорове по въпроса със Солун и
някои острови в Егейско море започна-
ли и между Гърция и България. Според
гръцката делегация границата в Маке-
дония трябвало да включи като мини-
мум в състава на Гърция “Солун с полу-
остров Халкидики, Воден, Костур и Кор-
ча със стремеж да включат и Серес,
като оставят за България Кавала, Дра-
ма, Гевгели и Битолската кааза”. Тези
искания на Гърция били поощрени от
Великите сили.

Преговорите в Лондон се превърна-
ли в убеждение и увещание в справед-
ливостта на собствените молби към Ве-
ликите сили. В борбата за преразпре-
деление на завоюваните територии се
включила и Румъния, която настоявала,
с цел компенсация, да й се даде един
остров на Бяло море за сметка на раз-
ширението на териториите на съюзните
балкански държави. От всички румънски
искания за компенсация подкрепа от
Великите сили получило само присвоя-
ването на Южна Добруджа.

Силните противоречия между бал-
канските държави създали условия за
внедряване на интриги от страна на
Австро-Унгария и Германия, които се
стремели да се постигне съюз между
България и Румъния във връзка с иска-
нията за отстъпване на Южна Добруд-
жа. Българското правителство отказало
такива разговори. В резултат Румъния
заплашила, че ще завземе Южна Доб-
руджа със силата на оръжието. Австро-
Унгария предложила България да на-
прави определени териториални
отстъпки на Румъния срещу получаване
на Солун като компенсация.

Противоречията и споровете между
балканските държави ставали все по-
непримирими. Виждайки това, предста-
вителите на Портата бавели подписва-
нето на договора. В крайна сметка Ве-
ликите сили възприели искането на
съюзниците границата да бъде опреде-
лена по линията от Мидия до Енос.
Мирният договор предал османските
владения по посочената линия, с изклю-
чение на Албания, чиито проблеми,
наред с тези с османските острови в
Егейско море, останали да бъдат реше-
ни от Великите сили. Остров Крит се
отстъпвал на съюзниците.

Лондонският мирен договор узако-
нил освобождението на Балканите от
осмаското полуфеодалното владичест-
во, но станало ясно, че

Балканската война няма
да реши националните

проблеми

на полуострова. Съюзните балкански
държави, които в началото на войната
си помагали успешно, били противопо-
ставени един срещу друг до такава сте-
пен, че единственото решение на
възникналите проблеми относно тери-
ториалните им планове била отново
войната.

Гърция и Сърбия смятали, че един-
ственото средство да се осигури бъде-
щият мир и да се предотврати опас-
ността от твърде голяма България, ко-
ято в близко бъдеще би нападнала
Гърция и Сърбия, би било споразуме-
ние между Сърбия и Гърция. Страхът
от голяма и могъща България се поро-
дил още след Освобождението и ста-
нал причина за крайно несправедли-
вите и оскърбителни за страната ни
решения на Берлинския договор с.г.
Договорът между Гърция и Сърбия е
подписан един ден след Лондонския
договор. Двете страни се задължавали
да не влизат потделно в споразумение
с българите и взаимно да си помагат,
за да си осигурят обща граница по-
между си. Сключеният договор на прак-
тика сложил край на Балканския съюз.
Към този договор се присъединила и
Черна гора. Румъния и Турция създали
коалиция срещу България.

Вслушвайки се във войнствените ин-
триги на Австро-Унгария, войнстващите
кръгове в България, ръководени от Фер-
динанд, командващия войската ген.
М.Савов и лидерите на либералните
партии, изправили България пред нова
война с нов противник - всички съседни
държави. Братоубийствената Между-
съюзническа война.

Ариергардът на българската войска навлиза в Одрин
след завземането му на 26 март 1913 г.

Ген. Никола Иванов (в центъра), командващ Втора армия, и неговият
Генерален щаб с началник ген. Никола Жеков (вдясно от ген. Иванов)

пред Одрин на брега на р. Марица, октомври 1912 г.

Снимки “ИЗГУБЕНАТА БЪЛГАРИЯ”

Н
българската армия ще превземе Истан-
бул, не уведомил веднага съюзните
балкански правителства. След неуспе-
ха на Чаталджанската операция на 20
ноември/3 декември бил подписан про-
токол за примирие, според който стра-
ните се задължават да останат на пози-
циите си и след 10 дни да започнат
преговори в Лондон за сключване на
мирен договор. Великите сили трябвало
да вземат решение относно уреждане-
то на турското наследство в Европа и
преди всичко съдбата на Проливите, на
Албания, искането на Сърбия за излаз
на Адриатическо море.

Делегатите на съюзните държави
предявили искане към Портата “да се
откаже от владенията си на запад от
линията, започваща източно от Родосто
на Мраморно море и достигаща до Чер-
но море източно от Мидия, с изключе-
ние на о. Галиполи; границите и полити-
ческият режим на Албания да се опре-
делят по-късно, Турция да се откаже от
островите си в Бяло море и от всички
права по отношение на остров Крит”.

Представителите на Турция не при-
ели предложенията и на 15/28 декем-
ври направили контрапредложения,
като настоявали Одринският вилает да
остане към империята и се съгласили
на Македония и Албания да се даде
автономно управление под върховен-
ството на султана. Проблемът с о. Крит
трябвало да се реши на преговори
между турското правителство и Вели-
ките сили.

Съюзните балкански държави и Пор-
тата не намерили допирни точки. Авст-
рия била обезпокоена, тъй като имала
претенции към Новопазарския санджак,
Македония и Солун. Тя била заинтере-
сована да не допусне териториално
разширение на съюзните балкански
държави, а в Турция да се приложат
реформи, посочени в нотата на съюзни-
ците. Русия още по-активно защитавала
интересите на балканските страни. Ан-
глия оповестила, че няма да съдейства
за връщане на заетите от съюзниците
територии. Франция декларирала, че
ще подкрепя политиката на Русия на
Балканите. Това принудило Австро-Ун-
гария и Германия, които били против
Балканския съюз и против разчленява-
нето на Османската империя, да вземат
“по-примиренчески позиции спрямо
съюзниците”. Искането на Сърбия за
излаз на Адристическо море, макар и
подкрепено от съюзните балкански
държави, се оказало безуспешно.

Когато на 28 ноември сръбските вой-
ски завзели Дурес, Австрия и Италия
поискали те веднага да се оттеглят. По
съвета на Русия сръбското правителст-
во било принудено да отстъпи. Велики-
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ад по-голямата част от страната ще преобла-
дава слънчево време с временни увеличения
на облачността. По-значителни увеличения
ще са над крайните източни райони, където

на отделни места ще превали слаб дъжд. Вятърът ще
е слаб, от изток. Високи максимални температури за
началото на октомври, между 28o и 33o, по Черномо-
рието около 23o-25o. Атмосферното налягане ще се
понижи, оставайки близко до средномесечната стой-
ност. Над планините преди обяд ще е слънчево, по-
късно през деня с временни увеличения на облач-
ността. Вятърът ще е слаб от югоизток, изток. Днев-
на температура но 1200 м н.в. около 21o-22o, на 2000
м около 15o. По морското крайбрежие облачността
ще бъде значителна. Дори на отделни места слабо
ще превали. Вятърът ще е слаб. Вълнението на море-
то ще е слабо до умерено, 2-4 бала. Максималните
температури ще са между 23o и 25o, а температура на
морската вода е 20o-22o.

Н Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

EUR
1.95583

USD
1.52955

GBP
2.45153

CHF
1.61987
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— „ÓÚÓ‚ÌÓÒÚ ˘Â ÒÂ
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ÒÚÓˇ˘Ó Ò˙·ËÚËÂ,
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¬ ÒÔÓ‰ÂÎˇÌÂ Ì‡
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˘Â ÔÓ‚ÂÊ‰‡ÚÂ ÒÂ˘Ë Ë ÔÎ‡-
ÌË‡ÚÂ ·˙‰Â˘Ë Ì‡˜ËÌ‡ÌËˇ.
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Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘a Ã‡Ëˇ ¿Ì‰ÓÌÓ‚‡

12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.30 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË- ÍÓÏÂÌ-

Ú‡ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.55 —ÚÛ‰ÂÌË ÒÎÂ‰Ë/Ô/
14.10 —ÂÌ “ÓÔÂ - /175 ÂÔËÁÓ‰/
15.20 ¬ËÛÒËÚÂ ‡Ú‡ÍÛ‚‡Ú - ‡ÌË-

Ï‡ˆËÓÌÂÌ ÙËÎÏ
15.50 ◊‡ÒÚÂÌ ÒÎÛ˜‡È- ÔÛ·ÎËˆËÒ-

ÚË˜Ì‡ Û·ËÍ‡
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ - ÚÓÍ ¯ÓÛ Ò ‚Ó-
‰Â˘ Ã‡Ú‡ ¬‡˜ÍÓ‚‡

17:05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚
ÙËÎÏ /3057 ÂÔËÁÓ‰/

17.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.40 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡- ÂÍÓ

Û·ËÍ‡
18.45 —Ú‡ı ‰‡ Ó·Ë˜‡¯ - Ú‚

ÙËÎÏ /12, Ô. ÂÔËÁÓ‰/
19.45 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.40 ¡Õ“ Ú‡ÍÒË
20.50 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ
21.55 —ÓÙËˇ ƒÂÌÒ ”ËÈÍ: ìœ‡Á-

ÌËÍ˙Ú Ì‡ Ú‡Ìˆ‡î - ‰ÓÍÛ-
ÏÂÌÚ‡ÎÂÌ ÙËÎÏ /1 ˜‡ÒÚ/

22.30 »ÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍË ÌÓ‚ËÌË-
ËÌÙÓÏ‡ˆËÓÌÌ‡ ÂÏËÒËˇ

22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡- ÂÍÓ
Û·ËÍ‡

23.00 ƒÂÌËÒ Ë ÔËˇÚÂÎË

05.50 ì√ÓÍËÚÂ
Ó‰ËÚÂÎË
Ì‡ ·Ó„‡ÚË-
ÚÂ ‰Âˆ‡î /
Ô./ - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 78
06.45 ì“‡ÁË ÒÛÚËÌî - ËÌÙÓ-

Ï‡ˆËÓÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë
¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ Ò »‚‡Ì
«‚ÂÁ‰Â‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìŒÔ‡ÒÌË ÛÎËˆËî - ÒÂË‡Î
15.00 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î-

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 41
16.00 ì√ÓÍËÚÂ Ó‰ËÚÂÎË Ì‡

·Ó„‡ÚËÚÂ ‰Âˆ‡î - ÒÂË‡Î,
ÂÔ. 79

17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀ˛·Ó‚ ËÁ‚˙Ì Á‡ÍÓÌ‡î -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 11
19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡Î-

Ì‡ ÂÏËÒËˇ
20.00 ì ˙‰Â Â Ã‡„Ë?î - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 13
21.00 ì—Â‰ÂÏ ˜‡Ò‡ ‡ÁÎËÍ‡î -

ÒÂË‡Î, Ò.3, ÂÔ. 2
22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡

ÂÏËÒËˇ
22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî - ‚Â-

˜ÂÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ
23.30 ìÃÓ‰ÂÌÓ ÒÂÏÂÈÒÚ‚Óî -

ÒÂË‡Î, Ò. 2, ÂÔ. 7
00.00 ìƒÓÒËÂÚ‡Ú‡ ’î - ÒÂË‡Î,

Ò. 1, ÂÔ. 8, 9
01.50 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./
03.40 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î /

Ô./ - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 41

06.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ /Ô/

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî -
ÒÛÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

11.25 ì ÎÛ· Õ˛Áî - Ò‚ÂÚÒÍË
ÌÓ‚ËÌË

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ì‡ Õ“¬

12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ, 2 ÒÂÁÓÌ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì«‡·‡ÌÂÌËˇÚ ÔÎÓ‰î -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡-

Ú‡î - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚ-

ÍÓ‚î - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡ -

“Ë ÒË Á‚ÂÁ‰‡Ú‡!î - 3 ÒÂ-
ÁÓÌ

18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-
ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌ-
Ú‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ¬»œ ¡–¿ƒ⁄– 2012 - Â-
‡ÎËÚË ¯ÓÛ

21.00 ìœ˙ÎÌ‡ ÎÛ‰ÌËˆ‡î - ÍÓÏÂ-
‰ËÈÌÓ Ú‚ ¯ÓÛ

22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î
22.30 ì¬ÓÂÌÌË ÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËˇî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 6 ÒÂÁÓÌ
23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ¬»œ ¡–¿ƒ⁄– 2012 - Â-

‡ÎËÚË ¯ÓÛ
00.30 ìÃ‡„ÌËÚËÍÓî - Ú‚ Ë„‡
01.45 ìÃÓÏ˜ÂÚ‡Ú‡ Ì‡ œË ƒÊÂÈî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 2 ÒÂÁÓÌ

�����

�����

 Œ«»–Œ√
¿ÍÓ ‚ ÌÂ˘Ó ËÁÔËÚ-
‚‡ÚÂ Á‡ÚÛ‰ÌÂÌË ,̌
ÌÂ ÒÂ ÍÓÎÂ·‡ÈÚÂ ‰‡
ÔÓÚ˙ÒËÚÂ Ò˙‚ÂÚ

ËÎË ÔÓ‰ÍÂÔ‡. »ÁˇÒÌÂÚÂ ÒË Í‡Í-
‚Ó ÚÓ˜ÌÓ ‚Ë Â ÌÂÓ·ıÓ‰ËÏÓ.

�����
����� �����

�����
�����
�����

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07 .05  ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10 .15  ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî

ÌÓ‚ˇ‚‡Ú Ë‰ÂËÚÂ Ë Ì‡ÒÚÓÂÌË-
ÂÚÓ ‚Ë.

10 .40  ì ÓÌÚÓÎÌ‡  ÔÓÍÛÔ-
Í‡î

11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚-
ÌÓî

12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 —ÂË‡Î: ì—˙ˆÂÚÓ Ì‡

Ã‡Ëˇî
1 4 . 1 0  — Â  Ë ‡ Î :  ì √ Ó ‰ Â Ê Â Ì

Ô˙ÒÚÂÌî
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.15 ì≈‚ÚËÌÓ Ë ıÛ·‡‚Óî Ò

ƒ‡Ëˇ ƒÓÌˆÓ‚‡
17.10 —ÂË‡Î:  ì‘ÛˆÂ‚‡î
18.10 ìÕ‡Ó‰Ì‡ ÏÂ‰ËˆËÌ‡î
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19 .40  ìƒ‡  ‡Á·ÂÂ¯.  ƒ‡

ÔÓÒÚË¯î
20.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂ-

ÌËÏî
21.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22 .00  ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î:  ì◊Í‡ÎÓ‚î
00.30 ì¬Â˜ÂÌËˇÚ ”„‡ÌÚî
01.00 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
01.10 ì√‡‰ÒÍË Í‡Û·ÓËî
01.40 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
02.35 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂ-

ÌËÏ!î
03.25 ìÕ‡Ó‰Ì‡ ÏÂ‰ËˆËÌ‡î
04.10 —ÂË‡Î:  ì‘ÛˆÂ‚‡î
05.10 —ÂË‡Î: ì—˙ˆÂÚÓ Ì‡

Ã‡Ëˇî
06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
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Ц

гледайте

ФУТБОЛ

резултати

 ÏÅ×ÀËÁÈ ÎÒ
ÒÈÐÀÆ ¹78

Ò Î Ò Î  2

резултати

¡ÂÓÂ - ÃÓÌÚ‡Ì‡ 2:2 0:1
¿ÌÚÓÌÓ‚ (23), 1:1 ¿Ì‰ÓÌÓ‚
(31-‰), 1:2 ’ËÒÚÓ‚ (52),
2:2 ƒ‡ —ËÎ‚‡ (88) ◊  Ã‡ÚËÌÒ (¡-90+1); ◊ÂÌÓ ÏÓÂ
- ◊ÂÌÓÏÓÂˆ 1:1; ÷— ¿ - ≈Ú˙ 3:1; ÃËÌ¸Ó - ¡ÓÚÂ‚
¬ 0:1; ÀÓÍÓ œ‰ - ÀÛ‰Ó„ÓÂˆ 2:5; ÀÓÍÓ —Ù - ÀÂ‚ÒÍË
1:1; œËËÌ √ƒ - ¡ÓÚÂ‚ œ‰ 0:1; ÀËÚÂÍÒ - —Î‡‚Ëˇ 5:0

ì¿î √–”œ¿,
VII  –⁄√

 À¿—»–¿Õ≈

 1. ЛУДОГОРЕЦ 7 7 0 0 18:4 21
   2. ЛЕВСКИ 7 6 1 0 15:3 19
 3. ЛИТЕКС 7 4 2 1 15:3 14
 4. Ботев Пд 7 4 1 2 11:6 13
 5. Славия 7 4 1 2 13:10 13
 6. ЦСКА 7 3 2 2 11:5 11
 7. Берое 7 3 1 3 12:14 10
 8. Локо Сф 7 2 3 2 9:6  9
 9. Пирин ГД 7 3 0 4 5:10  9
10. Локо Пд 7 1 4 2 10:10  7
11. Монтана 7 2 1 4 10:13  7
12. Черноморец 7 1 3 3 5:7  6
13. Черно море 7 1 3 3 3:11  6
14. Ботев Вр 7 2 0 5 3:16  6
15. Етър 7 1 0 6 4:15  3
16. Миньор 7 0 2 5 3:14  2

VIII кръг 5.10 (петък) 16.00: Черно
море - Берое; 18.00: Левски - Литекс;
Лудогорец - Миньор; Черноморец - Бо-
тев Вр; събота 16.00: Етър - Локо Пд;
Славия - ЦСКА; Ботев Пд - Локо Сф;
Монтана - Пирин ГД

ПО БТВ ЕКШЪН
ШАМПИОН-
СКА ЛИГА

21.45
Бенфика -
Барселона
ПО РИНГ

21.45 ЧФР Клуж - Манчестър
Юнайтед

„Б” група, VI кръг
ÕÂÙÚÓıËÏËÍ - À˛·ËÏÂ  ̂ 1:0; —ÂÔÚÂÏ‚Ë -

œËËÌ –‡ÁÎ 0:0; ÿÛÏÂÌ - ◊‡‚‰‡ ≈Ú 0:3; —ÎË‚ÂÌ
- —Ô‡Ú‡Í œÎ 0:2; ¬Ë‰ËÏ‡ -  ‡ÎË‡Í‡ 2:1; ¡‡ÌÒÍÓ
- —‚ÂÚÍ‡‚Ëˆ‡ 1:2; —Ô‡Ú‡Í ¬Ì - –‡ÍÓ‚ÒÍË 2:0

 À¿—»–¿Õ≈
 1. СПАРТАК ПЛ 6 5 1 0 10:1 16
 2. СПАРТАК ВН 6 4 2 0 8:0 14
 3. Светкавица 6 4 1 1 7:3 13
   4. Нефтохимик 6 3 3 0 8:4 12
 5. Чавдар Етр 6 3 1 2 9:7 10
 6. Раковски 6 3 1 2 7:7 10
 7. Калиакра 6 3 0 3 10:8  9
 8. Шумен 6 3 0 3 6:7  9
 9. Банско 6 1 3 2 9:8  6
10. Видима 6 1 3 2 5:7  6
11. Пирин Рз 6 1 2 3 4:6  5
12. Любимец 6 1 0 5 3:8  3
13. Септември 6 0 3 3 4:12  3
14. Сливен 6 0 0 6 1:13  0

VII Í˙„, 7.10 (ÌÂ‰ÂÎˇ) 16.00 À˛·ËÏÂˆ - —ÂÔ-
ÚÂÏ‚Ë; œËËÌ –Á - ÿÛÏÂÌ; ◊‡‚‰‡ ≈Ú - —ÎË‚ÂÌ;
—Ô‡Ú‡Í œÎ - ¬Ë‰ËÏ‡;  ‡ÎË‡Í‡ - ¡‡ÌÒÍÓ; —‚ÂÚ-
Í‡‚Ëˆ‡ - —Ô‡Ú‡Í ¬Ì; –‡ÍÓ‚ÒÍË - ÕÂÙÚÓıËÏËÍ

3,9 МЛН. ДЖАКПОТ
ЗА ЧЕТВЪРТЪК

Всички джакпоти в игрите на Българ-
ския спортен тотализатор оцеляха и в Ти-
раж №78. Само във II теглене на “6 от 49”
ще се разиграват 3,9 млн. лв. в четвъртък.
В I сумата ще достигне 229 000 лв. В “6 от
42” джакпотът ще нарастне до 191 000 лв.
Участник от Добрич пък спечели Опел
Астра от играта Втори тото шанс.

6 от 49
I ТЕГЛЕНЕ
Числа: 4, 6, 8, 11, 16, 29
I гр. (6) няма
II гр. (5) 58 по 1266,70 лв.
III гр. (4) 1702 по 43,20 лв.
IV гр. (3) 25 496 по 4,00 лв.
ДЖАКПОТ: 200 092,52 лв.
II ТЕГЛЕНЕ
Числа: 8, 12, 22, 38, 44, 48
I гр. (6) няма
ДЖАКПОТ: 3 709 940,31 лв.

6 от 42
Числа: 12, 13, 21, 34, 36, 37
I гр. (6) няма
II гр. (5) 5 по 2776,30 лв.
III гр. (4) 363 по 38,20 лв.
IV гр. (3) 6925 по 2,90 лв
ДЖАКПОТ: 162 656,71 лв.

5 от 35
I ТЕГЛЕНЕ
Числа: 11, 14, 20, 28, 33
I гр. (5) няма
II гр. (4) 203 по 148,90 лв.
III гр. (3) 7230 по 5,10 лв.
II ТЕГЛЕНЕ
Числа: 9, 15, 17, 26, 29
I гр. (5) 8 по 2518,40 лв.
II гр. (4) 423 по 47,60 лв.
III гр. (3) 11 285 по 2,40 лв.

ТОТО ДЖОКЕР
Позиция: 1, 4, 7
Цифра: 6, 3, 0
I гр. (3) няма
II гр. (2) 490 по 38,70 лв.
ДЖАКПОТ:
I гр. 18 949,50 лв.

ицепрезидентът на БФС Атанас Фурнаджиев обе-
ща, че ще бъде предприето разследване по сигна-
лите за 2 резултата от мачовете на Левски и ЦСКА
при юношите. През уикенда “сините” паднаха отВ

Черноморец с 0:6 в Бургас, а “червените”  загубиха у дома
от Ботев Враца с 2:4.

„Със сигурност ще се провери този сигнал. Виждате,
че предприемаме сериозни мерки в борбата с това явле-
ние. Извадихме Спартак Пл от първенството при юноши-
те. Забранихме на професионалните футболисти да игра-
ят в елитните юношески групи и става невъзможно за
залагане“, каза Фурнаджиев. Той допълни още, че прези-
дентът Борислав Михайлов е на срещата на Изпълкома
на УЕФА в Санкт Петербург, където се очаква да повдиг-
не въпроса за разследване на IP адресите на залагащи-
те, както и кредитни и дебитни карти на играчите.

„Съмнения за мачове в “А” група има и те също са
споделени. Има длъжности лица, които ги споделят. Сиг-
нали за съмнения има, които са подадени. Не мога да
кажа бройката. Щом ген. Василев е казал 4, значи е
конкретизирал бройката. Те се разследват в момента и
няма как да се дава информация. Аз самият не я знам.
Тези съмнения са подкрепени с доклад на делегата. Ако
има мач от “А” група и длъжностните лица се обединят
около мнението, че има нещо нередно, може да извадим
отбора от „А” група“, каза Фурнаджиев.

Президентът на УЕФА Мишел Платини и новият шеф на Руския
футболен съюз Николай Толстих заемат местата си преди

откриването на заседание на Изпълнителния комитет на
евроцентралата в Санкт Петербург

С
ни

м
ка

 Б
Г

Н
Е

С

УЕФА ще вади ЦСКА
от „черния” списък
Черноморец чака още пари от „армейците” за Платини

Прокуристът на Черноморец Пламен Киряков обяви, че в събота в смет-
ката на бургаския клуб са преведени 360 000 евро, от фирма “ЦСКА
Кетеринг” по дълга на Футболен клуб ЦСКА за Мишел Платини. В
основанието на плащането не е упоменато какво точно покрива сума-

та. “Ние приемаме, че по този начин ЦСКА е покрил част от задължението.
Защото според нас “червените” ни дължат още 240 000 евро”, заяви Киря-
ков. Той разясни и схемата на трансфера, според която ЦСКА е трябвало
да плати при сключване на договора и ДДС-то по сделката, която е била
в размер на 510 000 евро. Според контракта в рамките на 3 години, през
месец юни 2010, 2011 и 2012 е трябвало да се покрият по 170 000 евро.
“ЦСКА покри първата вноска и част от втората. След това Мишел Платини
бе продаден, което променя условията на договора, защото цената от 510
000 евро е, при положение че нападателят и трите години играе в ЦСКА. И
ако бъде продаден, получавахме процент от трансфера му. Това е основа-
нието да смятаме, че ЦСКА има дълг към нас от 240 000 евро. Освен това
в договора има клауза, че при забавяне и на една от вноските дългът става
напълно изисквуем и започва да тече компенсация от 0,5% на ден, която
до момента е 3 млн. лева, за които сигурно ще текат дела”, каза още
Киряков. Вцепрезидентът на БФС Атанас Фурнаджиев, изрази мнение че
щом ЦСКА са превели тези 360 000 евро, това е сумата, която УЕФА е
определила да бъде платена и няма проблеми по този казус.

ЦСКА ще бъде под мониторинг на
УЕФА до края на 2013 година и ако
след тази дата всичко в червения клуб
е изрядно, европейската футболна цен-
трала ще свали по-зоркото наблюде-
ние и ще извади армейците от своя
черен списък, в който попадат над 40
тима от Стария континент. Преди ме-
сец УЕФА обяви имената на 23 клуба
от този списък, но в него има и други
отбори.

Наблюдението на УЕФА донякъде
е добра новина за ЦСКА, тъй като, ако
червените искат лиценз за Европа, ще
трябва да плащат навреме своите
задължения и през следващата годи-
на, което ще ги превърне в един от
най-изрядните български клубове.
УЕФА проверява ЦСКА на всеки 4
месеца и ако открие нередности, може
по всяко време да им отнеме лиценза
за Европа. Поредната проверка тече в
този момент, а резултатите от нея ще
станат ясни към 15 октомври, а следва-
щата ревизия ще е през декември.

ЦСКА продължава да плаща
задълженията си към различни клубо-
ве, институции и играчи. След като ста-
на ясно, че „червените” са се издължи-
ли на Черноморец, Локо Пд, Борис Гал-
чев, Ивайло Петров, Удоджи и испане-
ца Антонио Томас, се разбра за нови

погасявания на дългове.
„Армейците” са платили на АЕК Лар-

нака поредна вноска за трансфера на
Нджонго Присо. Освен това според все
още непотвърдена официално инфор-
мация, ЦСКА е намалил и дълга си към
НАП с около 1,8 млн. лева. До този
момент той бе 4,6 млн. лева, като “Ти-
тан” го бе обезпечил с недвижимо иму-
щество на фирмата.

Ръководството на ЦСКА е обещало
на треньорите в ДЮШ, че до месец
юношите на червените ще имат три
нови терена, на които да водят зани-
мания. Всички те ще са на “Армията”, а

за целта вече е поръчена тревна на-
стилка от Германия, която трябва да
пристигне до десетина дни. Планувано
е два от терените да са с изкуствена
настилка. Те трябва да бъдат направе-
ни на мястото на срутилия се балон и
до сегашната клетка. Третият терен ще
е с естествена трева и с нормални раз-
мери. Ако босовете на „червените” спа-
зят даденото обещание, до месец
ЦСКА ще разполага с три терена с ес-
тествена настилка - 2 на “Армията”
(официален и този пред сектор “А”) и 1
на “Панчарево”, и 3 с изкуствена трева,
2 от които с маломерни размери.

Снимкa ПРЕСФОТО/БТА

Резервният вратар на Монтана Кололо Мисенду Мину
избива висока топка при меле в наказателното му поле в

мача с Берое (2:2) от VII кръг на “А” група

ГЛОБИ
В БЕРОЕ

Футболистите на
Берое ще понесат фи-
нансови санкции, след
като не успяха да побе-
дят като домакин отбо-
ра на Монтана и
завършиха 2:2 в послед-
ния мач от VII кръг в “А”
група. “Това съвсем ско-
ро ще го усетят всички.
Едно за мен е ясно -
без дисциплина не
може да се постигне
нищо. В съблекалнята
ред трябва да има. Това
ще го усетят. Към всич-
ки ще бъде, не само към
Тодор Христов. Той не
е Берое. Тактическа
дисциплина, за която
треньорите отговарят,
но и друга дисциплина
и отношението към про-
тивника и към съдиите,
и към всички”, закани се
спортно-техническият
директор на Берое
Петър Хубчев.

Босът на Славия
се извини за резила

Президентът на Славия Венци
Стефанов благодари на феновете
за подкрепата в мача с Литекс в
Ловеч и се извини на привърженици-
те за тежката загуба с 0:5. “Благо-
даря от сърце на славистите, кои-
то подкрепиха всеотдайно и мощно
отбора в Ловеч в мача срещу Ли-
текс. И не спряха да скандират и
пеят до последния сигнал на дву-
боя, въпреки тежката загуба. Изви-
нявам се на всички слависти за
резултата в Ловеч”, заяви Стефа-
нов на официалната интернет
страница на клуба.

БФС НИЩИ „СИНИ” И
„ЧЕРВЕНИ” ЮНОШИ
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ПО ЕВРОСПОРТ
ТЕНИС

09.30 Турнир в Пекин
(жени)

СКИ СКОКОВЕ
19.30 Лятна Гран при

в Клингентал
(квалификация)

ПО ЕВРОСПОРТ 2

УЕФА вади
ЦСКА от
„черния”
списък

Пловдивчани за втори път честваха Световния
ден на младите хора със спортен празник “Здраве,
сила, красота с “Рефан”, като на старта застанаха
над 800 участници от 10 града, от 4-годишни малчу-
гани от детските градини “Дъга и “Росица” до 72-
годишни пенсионери, за да участват в кроса от 100
до 3000 метра.

Трибуните на гребната база в Пловдив бяха
препълнени от хора, които подкрепяха състезатели-
те в борбата им за медалите и почетните награди,
които бяха подсигурени от главния спонсор на всич-
ки спортни и обществени прояви в Пловдив - козме-
тичната марка “Рефан”.

Най-ентусиазиран беше eдногодишният Росен Иг-
натов от детски ясли, който не успя да се класира в
челните редици, но спечели награда от томболата.

В съревнованието участваха и възпитаниците от
домове за сираци “Мария Луиза”, “Олга Скобелева” и
“Рада Киркович”, които с началото на учебната годи-
на получиха учебни помагала от козметичния гигант,
който откликва на всички техни нужди от години.

Докато участниците в 21 възрастови групи се бо-
реха с времето в борба за първите 6 места в класи-
рането, пред публиката своите умения показаха
спортните клубове “ДАЙ ДО КАН” карате клуб, “ДА
ДАО”, Таекуондо AСТК “Тракия” и айкидо клуб Сато-
ри, майстори по бойни изкуства. Бе проведен и от-
крит урок по боди стронг.

Публиката аплодира еднакво ентусиазирано
както участниците в кроса, така и многобройните
танцови състави и изпълненията на пловдивския
талант Гюлбен - възпитаник в осми клас в училище
“Найден Геров”.

Благодарение на всеотдайната подкрепа на соб-
ственика на “Рефан” Ангел Попов 140 деца си тръгна-
ха от гребната база с медали “Рефан - здраве, сила,
красота” и с подаръчни комплекти, а всички участни-
ци в паралелния тенис турнир за деца получиха
предметни награди, а победителите - ваучери за
стипендии. Пловдивската марка “Рефан” за пореден
път доказа, че е фирмата, която подкрепя и иници-
ира множество обществени, спортни, културни и
здравни прояви в полза на своите малки и големи
съграждани.

Мач между Кубрат Пулев
и Владимир Кличко е възмо-
жен най-рано в края на
2013 г., съобщи мениджърът
на украинския боксьор
Бернд Бьонте.

“До евентуален мач с
Пулев трябва да мине още
най-малко година”, заяви
Бьонте. 36-годишният Клич-
ко е световен шампион в
тежка категория във верси-
ите IBF, WBO и IBO. Той е и
супершампион на WBA. Ук-
раинецът ще се боксира
срещу Мариуш Вах на 10
ноември, а след евентуал-
ната победа над поляка, в
която никой не се съмнява,
следващият претендент в
списъка му е Александър
Поветкин. В събота руснакът
защити титлата си на гала-
вечерта в Хамбург във вер-
сия WBА,  след като нокау-
тира във II рунд Хасим Рах-
ман (САЩ). От лагера на

КРИКЕТ
13.00 и 17.00 СК Туенти20Кличко чака

Кобрата
след година

Тренто губи мача
за Суперкупата

Воденият от българския стар-
ши треньор Радостин Стойчев
отбор на Итас Диатек (Тренто)
загуби драматично с 2:3 гейма
(23:25, 25:19, 26:28, 25:20, 11:15)
от Лубе Банка Мачерата в мача
за Суперкупата на Италия по
волейбол, игран пред повече от
5000 зрители в зала “Панини” в
Модена. Капитанът на Тренто и
бивш български национал Матей
Казийски реализира 21 т. Чешки-
ят му съотборник Ян Щокр доба-
ви 17. Дебют за Тренто направи
Николай Учиков - 0 т. За Мачера-
та Иван Зайцев завърши с 23 т.
Кристиан Савани добави 20 т.

Гришо е 60-и в света

Най-добрият български тени-
сист Григор Димитров падна с 4
места в световната ранглиста.
21-годишният Димитров, който
загуби във II кръг на турнира в
Банкок през миналата седмица,
вече е 60-и в класацията на АТП
със 731 т. Вицешампионът на
България Тихомир Грозданов пък
се изкачи със 159 места до 740-
а позиция с 22 т., след като игра
финал на турнир в Ниш ($10 000).
Шампионът от “Уимбълдън”
Роджър Федерер (Швейцария) ос-
тана на върха за рекордна 298-а
седмица с 11 805 т.

Министърът на физическото възпитание и спорта Сви-
лен Нейков похвали Кубрат Пулев за голямата му
победа на ринга и заяви, че това, което прави профе-
сионалният боксьор, е уникално.
„Гледах мача. Поздравявам Кубрат, защото това е
гордост за България. Това, което прави, е уникално.
Рискува, но и беше изключително подготвен за мача.
Не даде възможност на съперника си. Уникално игра.
Мисля, че ще е един много добър конкурент на Клич-
ко. Сега му пожелавам да е здрав и да се порадва на
победата”, коментира Сливен Нейков и обеща да
помогне при евентуален мач на Кубрат Пулев в София.
„Ние имаме потенциал. Това е въпрос за мениджърите.
Ако имаме възможност, ние сме готови да организира-
ме такова събитие в България. Ще бъде гордост за
нас”, заяви Нейков.

Андреа и цигански оркестър
посрещнаха еврошампиона Пулев

руснака искат двубоят с
Кличко да се състои на 27
февруари, но Бьонте е кате-
горичен, че подобна среща
не е възможна преди юли
следващата година.

Кубрат Пулев пък защи-
ти европейската си титла
на EBU в тежка категория
и колана на интернациона-

лен шампион на IBF, след
като на галавечерта в Хам-
бург нокаутира Александър
Устинов (Рус) в 1:28 минута
на 11-ия рунд. Така 31-го-
дишният софиянец записа
17-а победа (9 с нокаут) в
17 мача на професионал-
ния ринг и излезе начело в
ранглистата на претенден-

тите на IBF.
“Мачът срещу Кличко е

въпрос на време. Той вече
не може да  ми бяга и да
се крие. Предполагам, че
Кличко първо ще се бокси-
ра с Поветкин, а след това
и с мен”, заяви Пулев при
пристигането си в София
след защитата на двата
пояса.

Българската звезда в
професионалния бокс бе
посрещнат на софийското
летище от приятелката си
Андреа, много приятели,
фенове и цигански ор-
кестър. Той отправи закана
към украинския ас Влади-
мир Кличко, когото трябва
да срещне през следваща-
та година. “На Кличко опре-
делено ще му е много труд-
но срещу мен. Мачът срещу
него е въпрос на време. Не
може да лавира и да ми
бяга дълго”, каза Кобрата.

Руската тенисистка Мария Кириленко получи втора-
та “уайлд кард” за започващия на 30 октомври Турнир
на шампионките на Женската тенис асоциация (WТА)
с награден фонд $750 000, който ще се проведе в
столичната зала “Арена Армеец”. Първата покана за
турнира взе най-добрата наша тенисистка Цветана
Пиронкова. Така вече са известни 6 от 8-те участнички
в надпреварата в София. В най-голямата ни зала се
очакват бившата №1 Каролине Возняцки (Дания), как-
то и Надя Петрова (Русия), Роберта Винчи (Италия) и
Кая Канепи (Естония).  Останалите две тенисистки ще
бъдат определени след последните турнири от верига-
та “Интернешънъл” в Линц, Осака и Люксембург.

Цветана Пиронкова падна с едно място в светов-
ната ранглиста и вече е 45-а в класацията на
WТА с 1285 т. Начело в ранглистата остава
финалистката на Откритото първенство на САЩ
Виктория Азаренка (Блрс) с 10 095 т., пред
олимпийската вицешампионка Мария Шарапова
(Рус) 8435, Агниешка Радванска (Пол) 8295.
Шампионката от Откритото първенство на САЩ
Серина Уилямс (САЩ) остана четвърта със 7900
т. Елица Костова остава 192-ра с 220 т. Диа
Евтимова е 254-та с 220 т.

Министър Свилен
Нейков обяви, че ще
бъде извършена провер-
ка с какви пари Българ-
ската федерация по во-
лейбол е платила глоба-
та си от 72 200 лева след
извършената ревизия от
Агенцията за финансова
инспекция. БФВ изплати
на държавата глоби в
размер на 72 200 лева
след направената й фи-
нансовата ревизия за
необявени обществени
поръчки за екипи, хоте-
ли и др. Четири от тях
бяха на БФВ по 15 000
лева всяка. Други 6 бяха
персонално за президен-
та на БФВ Данчо Лаза-
ров - 4 по 3000 лева и 2
по 200 лева.

“Проверката в БФВ
приключи, а в други фе-

Здраве, сила и
красота с „Рефан”
Здраве, сила и
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Здраве, сила и
красота с „Рефан”
Здраве, сила и
красота с „Рефан”
Здраве, сила и
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Северноирландецът
Рори Макилрой

(вляво) сочи купата
“Райдър”, която

спечели с
голфърите от

отбора на Европа,
побеждавайки тима
на САЩ с 14 1/2:13
1/2 в традиционния

мач между двата
континента,

състоял се този
път в Медина,

Илинойс. Домакините
загубиха, въпреки че
преди последния ден

водеха с 10:6

Снимка БГНЕС

Проверяват волейбола
за парите за глобите

дерации текат такива.
Глобите и наказанията,
които се налагат на съот-
ветните федерации, са
факт. Централите трябва
да спазват закона и про-
цедурите. Последните
години с 3-4-5 федера-
ции имахме основателни
причини и те дори по-
пречиха и на реализира-
нето но спортния резул-
тат на самите олимпий-
ски игри. За плащане на
тези глоби федерациите
и волейболната включи-
телно не трябва да из-
ползват парите от бюд-
жета. Те трябва да са от
допълнителни средства,
които федерацията си
осигурява от спонсорст-
во, реклама и др. Про-
верките продължават”,
закани се Нейков.

Рускиня взе втората
„уайлд кард”


